
GOLDMAN SACHS:

KÜRESEL EKONOMİDE 
BEKLENTİLER 
AŞAĞI YÖNLÜ

ÖZEL DOSYA

DENİZYOLU 
TAŞIMACILIĞI VE 

LİMAN 
İŞLETMECİLİĞİ

TCMB BAŞKANI 
NACİ AĞBAL:
“ENFLASYONU
DÜŞÜRMEKTE 
KESİN KARARLIYIZ”

İSTANBUL AYDIN 
ÜNİVERSİTESİʼNDEN
ULUSLARARASI 
EĞİTİM ATAĞI

www.ekovitrin.com

AYLIK EKONOMİ DERGİSİ OCAK 2021 YIL: 21   SAYI: 253

FİYATI: 15 TL

TAŞIMACILIĞI VE 

TCMB BAŞKANI 

KESİN KARARLIYIZ”

Halkbank Genel Müdürü 
OSMAN ARSLAN:

“BANKACILIK FİNANSAL 
SİSTEMİN SİGORTASI”

2021’DE PİYASALARI NELER BEKLİYOR?

ÖZEL DOSYA

ʻE-TİCARETʼ 

PANDEMİDE 

ZİRVEYE ÇIKTI

TÜRK HALKI GAYRİMENKUL
VE ALTINA GÜVENİYOR

TÜRK HALKI GAYRİMENKULTÜRK HALKI GAYRİMENKUL   AYLIK
  EK

O
N

O
M

İ  D
ER

G
İSİ 

O
C

A
K

 2021 M
O

D
EM

 K
O

D
U

 192639       SAYI  253



Sanko-‹lan-A4.pdf   2   16.12.2019   11:17

0850 202 1 202 l 444 44 77 l vakifkatilim.com.tr

Hangisini
tercih edersiniz?

AKILLI TERCİH: GEÇ EFT
Vakıf Katılım’ı tercih edenler, para transferlerini

“GEÇ EFT” ile dijital kanallardan rahat rahat,
ücretsiz bir şekilde 17.20’ye kadar yaparlar.



 İMTİYAZ SAHİBİ
License Holder
ULUSLARARASI YENI HABER AJANSI UHA A.Ş.

YÖNETİM KURULU BAŞKANI
Chairman Of The Board
KAMURAN ABACIOĞLU

BAŞKAN YARDIMCISI
Vice Chairman
ŞEREF ÖZATA

GENEL YAYIN YÖNETMENİ VE 
SORUMLU YAZI İŞLERİ MÜDÜRÜ
Editor In Chief
BİLAL KOÇAK

YAYIN KURULU ÜYELERİ
Editorial Board Members
KAMURAN ABACIOĞLU
BİLAL KOÇAK
ŞEREF ÖZATA

HABER MERKEZİ
News Center
ALİ KARABAŞ, SİNAN SAYGI

REKLAM VE HALKLA İLİŞKİLER
Advertising And Public Relations
HARUN REŞİT TIĞLI
GÜLSÜM DOĞAN

MALİ İŞLER SORUMLUSU
Chief Of Financial A� airs
ALPTEKİN ATASOY

AMERİKA TEMSİLCİSİ
Representative Of The Us
A. VAHAP YAZAROĞLU - TEL: 9782892143

RUSYA TEMSİLCİSİ
Representative Of Russia
ERCAN BEKAR - TEL: +79182136565

FRANSA TEMSİLCİSİ
Representative Of The France
HASAN BENER - TEL: +33663559994

ALMANYA TEMSİLCİSİ
Representative Of Germany
ARİF KARACA - TEL: +00 491622984444

İNGİLTERE TEMSİLCİSİ
Representative Of The Uk
MUSTAFA KÖKER - TEL: +447785258541

HOLLANDA TEMSİLCİSİ
Representative Of The Netherlands
YUSUF TÜRKMEN - TEL: +31104849532

MACARİSTAN TEMSİLCİSİ
Representative Of The Hungary
FADIL BAŞAR +30703109275

ROMANYA TEMSİLCİSİ
Representative Of Romania
DR. DURSUN ALTINIŞIK - TEL: +40213237200

AZERBAYCAN TEMSİLCİSİ
Representative Of Azerbaijan
CEMAL YANGIN - TEL: +994124982086

SUUDİ ARABİSTAN TEMSİLCİSİ
Representative Of Saudi Arabia
BÜNYAMİN TANOĞLU - TEL: +966506300610

KATKIDA BULUNANLAR
Contributors
ALİ COŞKUN, AHMET ALPER KOÇAK, MUSA KARADEMİR, 
TÜMAY MERCAN, ŞİNASİ KARA, EDA KARADAĞ, YUNUS KAYA, ATİLLA 
YILDIZTEKİN, EMRE ELDENER, GÜLŞEN YEŞİLDAĞ YELKENKAYA, 
CEM KUMUK, AHMET ELER, HÜSEYİN BARANER, ELVAN KILIÇ.

HUKUK DANIŞMANI
Legal Advisers
Av. Veysel Özer

YÖNETİM YERİ
Headquarters
FABRİKALAR CAD. NO:1 BEŞYOL-FLORYA/İSTANBUL
TEL: (0212) 426 88 00 (PBX)
FAKS: (0212) 426 88 09

İNTERNET ADRESİ
Web Addresses
www.ekovitrin.com
ekovitrin@ekovitrin.com

BASKI VE CİLT
Printing And Skin
MATSİS MATBAA HİZMETLERİ
TEL: (0212) 624 21 11

DAĞITIM
DISTRIBUTION-DÜNYA SÜPER VEB OFSET A.Ş.

TÜRKİYE EKONOMİSİNİ
BEKLEYEN SORUNLAR

Bilal KOÇAK
bilalkocak@ekovitrin.com

Türkiye’de son iki yılda yaşanan iki kur krizi, 
2020’nin Kasım ayında ekonomi yönetiminin değiş-
mesine sebep oldu. Temmuz 2018’de Hazine ve Mali-
ye Bakanlığı koltuğuna oturan Berat Albayrak, hem 
imza attığı politikalar hem de istifa biçimiyle günde-
me geldi. İnşaata, dış borçlanmaya ve ithalata dayalı 
bir büyüme modeli ve biriken sorunlar, Albayrak dö-
neminde kur krizleriyle kendini gösterdi. 9 Kasım’da 
Albayrak’ın yerine bakanlık koltuğuna oturan Lüt-
fi Elvan ve 7 Kasım’da Murat Uysal’ın yerine Merkez 
Bankası (TCMB) başkanlığına atanan Naci Ağbal’ı, 
2021’de çözülmesi gereken büyük sorunlar bekliyor.

Yüksek işsizlik, düşük büyüme, yüksek enflasyon, 
döviz kurlarındaki artıştan kaynaklı borç yükünde 
artış, TCMB rezervlerinin azalması ve artan bütçe 
açıkları öne çıkan sorunlar olarak dikkat çekiyor.

FAİZ ARTTI, 6 HAFTADA 
15 MİLYAR DOLAR GELDİ

   Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın, ekonomideki en 
büyük savaşını kendisinin de “Faiz Lobisi” diye ad-
landırdığı kesime karşı verdiğini biliyoruz. Türki-
ye’yi IMF’e borçlu olmaktan kurtaran da bizzat Er-
doğan’dı. Ancak, Türk ekonomisinin karşı karşı-
ya kaldığı sorunlar, Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın da 
“Faiz Lobisi” yaklaşımında değişime sebep olmalı ki; 
yeni ekonomi yönetimi ile birlikte faizler hızla artı-
rıldı. TCMB, faizleri en son yüzde 17’e çıkardı. Banka-
lar mevduatlara bu oranı uyguluyor ancak, banka-
ların vatandaşa ve şirketlere uygulayacakları kredi 
faizleri bankaların kendi elde edecekleri gelirleri de 
üzerine koyarsak, reel olarak yüzde 30’ları buluyor. 
Bu yüksek faiz oranıyla mecbur olmadıktan sonra 
kim kredi alır, ya da yatırım yapabilir? Yüksek faizin 
faturası, sanayiciye, esnafa ve vatandaşa çıkar. Yük-
sek faize dayalı ekonomik model uzun vadede sür-
dürülemez hale gelir. Yatırım yapılmazsa, ekonomi 
büyümez, enflasyon düşmez, işsizlik de artar.

Bu sebeple, Hükümetin ve TCMB’nin yüksek faiz 
politikasının çok uzun ve kalıcı olacağını düşünmü-
yorum. Çünkü yüksek faiz uygulaması, bizzat Cum-
hurbaşkanı Erdoğan’ın politikasıyla ters düşüyor. 
Öyleyse; TCMB’nin yüksek faiz politikasında amaç 
neydi? Cevabı şu: TL karşısında aşırı değer kazanan 
döviz kurlarını aşağı çekmek, TCMB’nin eriyen döviz 
rezervlerini artırmak ve kısa vadede dışarıdan sıcak 
paranın ülkemizi girişini sağlamaktı. Nitekim, eko-
nomi yönetiminin değiştiği ve faizlerin arttığı 6 Ka-
sım-18 Aralık döneminde yabancıların hisse ve tahvil 
kanalından 4 milyar dolar, swap kanalından 11 milyar 
dolar olmak üzere 6 haftada toplamda 15 milyar do-
larlık giriş yaptığı tahmin ediliyor. Bu dönemde yerli-
lerin yabancı para mevduatı ise 9,9 milyar dolar arttı. 

SICAK PARA GELDİĞİ GİBİ, GİDER!..
 Peki yabancı sıcak paraya güven olur mu? Bu so-

runun cevabı gayet açık, “Olmaz!..” Sıcak para yüksek 

faizle gelir elde edip, geldiği gibi gerisin geri gider. Ni-
tekim, 2020 yılının ilk 10 ayında Türkiye’den 12 mil-
yar dolar sıcak para çıkışı olduğu tahmin ediliyor. 

   Önemli olan şu: Yabancı sermayenin kalıcı ola-
rak gelmesini nasıl sağlarız? Bu sorunun cevabı da 
gayet açık: Yabancı sermaye, yatırım yapacağı ülke-
ye güven duymalı. Daha doğrusu bu güveni bizim on-
lara vermemiz gerekiyor. Yatırıma yönelik kalıcı ya-
bancı sermaye işte o zaman Türkiye’ye gelir. Yeni 
ekonomi yönetimi işte burada becerisini ve tecrübe-
sini göstermelidir. Para kuş gibidir, güven duymadı-
ğı yerden kaçar gider. Onun için Sayın Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, hukukta ve ekonomide reformlardan 
bahsetmeye başladı.  Dış politika ve iç politikada geri 
manevra yapılır ama, piyasalarla kavga edilmez. 
Çünkü, bedeli büyük olur.

2021’DE PİYASALARI 
NELER BEKLİYOR?

  2020 yılı tüm dünya ülkeleri için çok zor bir yıl 
odu. Covid-19 pandemisi küresel ekonomiye büyük 
darbe indirdi. 2021’de piyasaları neler bekliyor? İşte 
bu önemli konuyu Ocak sayımızda kapağımıza taşı-
dık. Dolar, Euro, altın ve borsanın yönü ne olacak? 
TCMB yeni bir faiz artırımı yapacak mı? Koronavi-
rüs aşısı ile birlikte küresel piyasalarda nasıl bir ge-
lişme yaşanacak? Erdem Resneli, Yunus Kaya, Ah-
met Eler ve Musa Karademir gibi ekonomist ve piya-
sa uzmanları bu konuları Ekovitrin için analiz ettiler. 
Çok uluslu ABD yatırım bankası Goldman Sachs’ın 
yaptırdığı bir araştırmaya Ocak sayımızda yer veri-
yoruz.  Bu araştırma 2021’de küresel ekonomide ya-
şanacakların ipuçlarını veriyor.   

HALKBANK’IN BAŞARISI
KOBİ’ler Türk ekonomisinin bel kemiğini oluştu-

ruyor. Temelleri 83 yıl önce atılan Halkbank da özel-
likle KOBİ bankacılığı alanında sadece Türkiye’de 
değil, ülkemizin de içinde bulunduğu bölgede zirve-
ye çıkan bir banka özelliğini taşıyor. Halkbank Ge-
nel Müdürü Osman Arslan ile özel bir röportaj ger-
çekleştirdik. Ocak sayımızda yer alan bu röportajda 
Genel Müdür Arslan, bankacılık sektörünün finan-
sal sistemin sigortası olduğunu belirtiyor ve pande-
mi döneminde 2,5 milyon yeni müşteri kazandıkları-
nı ifade ediyor. Banka pandemi ve normalleşme sü-
recinde bireysel, esnaf ve KOBİ’ler olmak üzere 2.2 
milyon müşterisine yaklaşık 100 milyar TL tutarın-
da kredi desteği sağladı. Türkiye’de KOBİ Bankacılığı 
alanındaki pazar payı yüzde 21.7’ye ulaşan Halkbank 
çalışanlarını ve Genel Müdür Osman Arslan’ı başarı-
larından dolayı kutluyoruz. 

   2021 yılının ülkemize, milletimize ve bütün in-
sanlığa huzur, barış ve sağlık getirmesini diliyorum. 
Geliştirilen aşıların fayda sağlayacağını ümit ediyor, 
koronavirüs salgınının sona erdiği bir dünyayı öz-
lemle bekliyoruz.

AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE

Ekovitrin dergisinde yayınlanan her türlü yazı ve haber kaynak belirtilme-
den kullanılamaz. Başka kaynak veya gazeteden alıntı yazarlar ve dergi 
yazarlarına ait yazılardan dolayı Ekovitrin dergisi sorumlu tutulamaz.
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BAKTAT, KALİTELİ TÜRK ZEYTİNİNİ “HAS PREMIUM” 
MARKASIYLA DÜNYA PAZARINA İHRAÇ EDİYOR

Baktat Zeytin Sanayi ve Ticaret A.Ş., Manisa Akhisar’daki tesislerinde “Has 
Premium” markasıyla ürettiği kaliteli Türk zeytinini Avrupa Birliği, Amerika Birleşik 
Devletleri ve Kanada başta olmak üzere Amerika kıtasındaki ülkelere ihraç ediyor. 

Baktat Zeytin A.Ş. Yönetim Kurulu Başkanı Ali Baklan, yurtiçi ve yurtdışında 
distribütörlükler vererek büyüyeceklerini belirtiyor ve hedeflerinin dünyada daha 

çok ülkeye ihracat yapmak olduğunu söylüyor. 

HABER | BAKTAT

M anisa Akhisar’da hizmet ve-
ren ve ürettiği zeytinleri AB 
ülkeleri ve ABD başta olmak 
üzere pek çok ülkeye ihraç 

eden Baktat Zeytin Sanayi ve Ticaret AŞ, 
yeni markası ‘Has Premium’ ile tüm dünya-
ya ihracat yapmayı hedefliyor. Baktat Zey-
tin AŞ Yönetim Kurulu Başkanı Ali Baklan, 
Ekovitrin’e yaptığı açıklamada, gıda sektö-
ründe yaklaşık 35 yıllık tecrübeleriyle Ak-
hisar’da zeytin üretimi ve işlemesine fark-
lı bir bakış açısı kazandırdıklarını söyledi. 

Yeni markaları ‘Has Premium’ ile tüke-
ticilerin zevk ve tercihlerini dikkate ala-
rak, sağlıklı yaşama doğal ürünler ile katkı 
sağladıklarını belirten Ali Baklan, “Dünya-
da yaklaşık 10 milyon hektar alan üzerin-
de 900 milyonu aşkın zeytin ağacı olduğu 
tahmin ediliyor. Zeytincilikte önemli üreti-
ci ülkelerin başında Türkiye yer almakta 
olup, ülkemiz dünya zeytin ağacı varlığında 
4’ncü, zeytinyağı üretiminde de 5’nci sırada. 
Akhisar ise tüm bu rakamlara bakıldığında 
Türkiye’de çok önemli bir potansiyele sahip. 
Biz yurtdışında zeytin ile zeytin mamulleri-
ne olan talep ve ilginin çok yoğun olduğunu 
gördük. 2009 yılında Manisa Akhisar’da kü-
çük bir zeytin işletmesi kiralayarak zeytin 
üretimine başlamıştık. Yıllar içerisinde iş-
letmemizi modern bir fabrikaya dönüştüre-
rek Baktat Zeytin Sanayi ve Ticaret AŞ adı 
altında faaliyetlerimizi başarıyla sürdürü-
yoruz. Bu sayede tüm Avrupa Birliği ülke-
leri ve ABD, Kanada gibi ülkelerin de arala-
rında bulunduğu pek çok ülkeye ulaşıyoruz. 
Üretimimizin yüzde 10’luk kısmını da Tür-
kiye pazarında satıyoruz” dedi.

“YURTİÇİNDE VE YURTDIŞINDA 
DİSTRİBÜTÖRLÜKLER VERECEĞİZ”

Ali Baklan, açıklamasını şöyle sürdürdü: 
“Kaliteye verdiğimiz önemi ISO 9001: Kali-
te Yönetim Sistem Belgesi, ISO 22000 Gıda 

Güvenliği Yönetim Belgesi, BRC ve IFS ser-
tifikalarımızı alarak kanıtlamış durumda-
yız. Ürünlerimiz için ayrıca HELAL ve KOS-
HER sertifika süreçlerini devam ettiriyoruz. 
2021 yılında faaliyete başlaması planlanan, 
7 bin metrekare üzerine kurulacak ek üre-
tim alanımız ile bu başarımızı katlamayı 
hedefliyoruz. Has Premium ile hedeflediği-
miz başarıya ulaşmak için büyük çaba sarf 
ediyoruz. Yurtiçinde ve yurtdışında distri-
bütörlükler vererek daha çok ülkeye ulaş-
mak istiyoruz.”

“ZEYTİNİN HAS’I 
AKHİSAR’DAN ÇIKAR”

Ürün çeşitliliği bazında geniş bir portföye 
sahip olduklarını söyleyen Ali Baklan, siyah 
zeytin, yeşil zeytin, dolgulu yeşil zeytin, di-
limlenmiş zeytin, zeytin ezmesi, zeytinyağı, 
biber salçası, domates salçası ve sos üre-
timinde sektörde iddialı olduklarını, klasik 
zeytin çeşitlerinin yanında müşteri taleple-
rine göre, biber dolgulu, sarımsak dolgulu, 
badem dolgulu yeşil zeytin gibi farklı zevk 
ve tercihlere cevap verecek özgün üretim-
ler yaptıklarını ifade etti. 

Tarladan sofraya motivasyonu ile çalış-
tıklarını belirten Ali Baklan, önceleri hemen 
hemen tüm tarımsal gıda üretim faaliyet-
lerinde gerçekleştirdikleri sözleşmeli ekim 
metodunu Akhisar’da da uyguladıklarını ve 
bu vesile ile salça üretiminde kullanılan bi-
ber, domates gibi ürünlerin ekimlerini söz-
leşmeli olarak yaptıklarını dile getirdi.

“AKHİSARLI ÇİFTÇİLERE 
GELİR KAPISI AÇILDI”

“Bu üretim yöntemi ile birlikte bölge zey-
tin üreticilerinden alınan zeytinler sayesin-
de Akhisarlı çiftçilere yeni bir gelir kapısı 
açıldı, istihdam sağlandı. Doğal ve kaliteli 
üretim politikamız gereği uygulanan söz-
leşmeli ekim yöntemi; tam olarak ulaşmak 
istediğimiz hedefin odak noktası oldu” di-
yerek açıklamalarını sürdüren Ali Baklan, 
pandemi sürecini çok iyi yönettiklerini ifa-
de etti. Ali Baklan, “Biz sektördeki 35 yıllık 
tecrübemiz ve benimsediğimiz üretim po-
litikamız ile kazandığımız güvene layık ol-
mak için her yeniliği takip eden, teknolojinin 
bütün nimetlerinden yararlanan, bulundu-
ğumuz bölge halkına kucak açan bir firma 
olarak pandemi sürecinde de müşterileri-
mize ve çalışanlarımıza hiçbir mağduriyet 
yaşatmadan aktif bir şekilde çalışmaya de-
vam ediyoruz” şeklinde konuştu.

BAKTAT ZEYTİN A.Ş. YÖNETİM KURULU BAŞKANI ALİ 
BAKLAN: “Tüm dünyayı etkisi altına alan pandemi 
sebebiyle tedarik ve üretim aşamalarında bazı 
sıkıntılar yaşanabiliyor, ancak biz fabrikamızda 
tam otomasyon yöntemi ile çalışıyoruz. Bu sistem 
sayesinde ürünlerimiz el değmeden, hijyenik bir 
şekilde üretildiği için müşterilerimizin taleplerini 
sorunsuz bir şekilde karşılıyoruz.”
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VİTRİNDEKİLER

LAND ROVER 
VE ELLİOT 

BROWN’DAN 
İŞBİRLİĞİ 

1948 yılından beri en zorlu 
koşulların üstesinden gelebi-
len araçlar üreten Land Ro-
ver, İngiliz Ordusu’nun yanı 
sıra arama kurtarma ekiple-
rinin tercih ettiği dünyanın en 
sağlam saatlerini üreten Elli-
ot Brown ile özel bir işbirliği-
ne imza attı. Her iki markanın 
olağanüstü tarihleri ve paylaş-
tıkları ultra dayanıklılık vizyon-
larıyla üretilen Land Rover x 
Elliot Brown Holton Professi-
onal Watch dünyanın en sağ-
lam saati kabul ediliyor. Civa-
talı kompresör arka kapak ve 
üç kademeli sızdırmaz kurma 
kolu ile 200 m’ye kadar su ko-
ruması sağlayan Land Rover 
x Elliot Brown Holton Profes-
sional Watch, temelini İngilte-
re ordusunun uzman birimi ile 
geliştirilen orijinal Elliot Brown 
Holton Professional’dan alıyor. 

LAND ROVER 

3. Kuşak Sultanahmet Köftecisi, Nümismat Mehmet Tezçakın, “Yabancı koleksiyoncular, son dönemde 
yoğun şekilde Osmanlı dönemi paralarını topluyor” dedi.

YABANCILARIN GÖZÜ 
OSMANLI PARALARINDA
Dünyadaki en kapsamlı Osmanlı kâğıt 

para koleksiyonunun sahibi, ünlü nümis-
mat Mehmet S. Tezçakın, yabancı koleksi-
yoncuların yoğun şekilde Osmanlı dönemi 
madeni ve kâğıt paralarını topladıklarını 
söyledi. Tarihi Sultanahmet Köftecisi’nin 
3. kuşak patronu da olan Tezçakın, dövi-
zin değer kazanmasıyla birlikte Türk nü-
mismatik eserlerinin yabancılar için ol-
dukça cazip hale geldiğini belirtti. Osmanlı 
İmparatorluğu döneminde tedavüle soku-
lan kâğıt paraların çok azının günümüze 
kadar geldiğini vurgulayan Tezçakın, bu 
paraların da son günlerde İsrail, ABD ve 
Körfez ülkelerinden gelen koleksiyoncu-
larca satın alındığını bildirdi. 

Bin bir güçlük, zahmet ve emek harca-
narak oluşturulan koleksiyonların dağılıp 
parçalanarak yurtdışına çıkarıldığını öne 
süren Tezçakın, “Oldukça üzücü bu duru-
mun benzeri yıllar önce Çin ve Rusya’da 
yaşandı. Bu ülkelerde ekonomik zorluklar 
yaşanırken, yurtdışına çıkarılan koleksi-
yon paraları, daha sonra büyük bedeller-
le toplanabildi. Türkiye de Osmanlı para-

larını gelecekte büyük bedeller ödeyerek 
toplayabilecek” diye konuştu. 

“YASALARDAKİ ENGELLER 
KALDIRILMALI”

1983 yılında yürürlüğe giren 2863 sayılı 
Kültür ve Tabiat Varlıkları’nı Koruma Ka-
nunu’nun para koleksiyonculuğunu sınır-
ladığını anımsatan Tezçakın, şunları söy-
ledi: “Yasaya göre, 1840 yılından sonraki 
son 6 padişah dönemine ait kâğıt ve ma-
deni paraların alım satımı serbest. 1840 
öncesi paraların alım satımında ise kolek-
siyonculuğu imkânsız hale getiren kısıtla-
ma ve yasaklar bulunuyor. Öncelikle def-
ter tutmak gerekiyor. Defterde paraların 
fotoğrafları, açıklayıcı bilgiler yer alacak. 
Bu paraları koruma görevi sana ait. Çal-
dırdın, evinde yangın çıktı, parasını senden 
tahsil ederler. Bir tanesi eksilse, tarihi eser 
kaçakçısı damgası yemen söz konusu. Öl-
düğünden, koleksiyonunu miras bırakamı-
yorsun. Mirasçın, ancak parasını öderse 
koleksiyonun sahibi olabiliyor. Yoksa, ko-
leksiyonu müzeye hibe etmek zorunda.”

TÜM YOLLARA
AÇILAN

KAPINIZ...
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“KADINA ŞİDDETE HAYIR”
İstanbul Aydın Üniversitesi, korkunç bir kadın cinayetine kurban giden ‘İyilik Meleği’ 
Dr. Aylin Sözer’i andı. Törende konuşan İAÜ Rektörü Prof. Dr. Yadigâr İzmirli, kadın 
cinayetlerine dikkat çekerek, şiddetin önlenmesinde eğitimin önemine vurgu yaptı.

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

İstanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ), ku-
rulduğundan bu yana en acı günlerin-
den birini yaşadı. Üniversitenin Eğitim 
Fakültesi’nde Okul Öncesi Öğretmenliği 
Bölüm Başkanı olarak görev yapan ve 29 
Aralık 2020 Salı günü elim bir cinayete 
kurban giden Dr. Öğr. Üyesi Aylin Sözer, 
İAÜ Florya Halit Aydın Kampüsü’nde dü-
zenlenen bir törenle anıldı.

“HAYATIMIN EN ZOR 
KONUŞMALARINDAN BİRİ”

Törenin açılış konuşmasını ve sunu-
munu gerçekleştiren, Aylin Sözer’in en 
yakın mesai arkadaşlarından olan, Ana-
dolu BİL Meslek Yüksekokulu Basım ve 
Yayın Teknikleri Program Başkanı Dr. 
Öğr. Üyesi Özgül Yaman, “Bugün İstan-
bul Aydın Üniversitesi’nin en acılı günle-
rinden biri. Acıyla doluyuz. Üzüntülüyüz 
ve çok öfkeliyiz. İyilik meleğimiz, kırmı-
zı saçlı öğretmenimiz, son yılların en bü-
yük sorunlarından biri olan kadına karşı 
şiddetin son kurbanı, Dr. Öğr. Üyesi Aylin 
Sözer hocamızı anmak üzere bir araya 
geldik. Güle güle kırmızı saçlı öğretme-
nimiz. İAÜ Ailesi, seni, yaşam enerjini ve 
gülüşünü hiçbir zaman unutmayacak.” 
diye konuştu.

Daha sonra söz alan İAÜ Fen-Edebi-
yat Fakültesi Dekanı Prof. Dr. Nükhet 
Çıkrıkçı ise şunları söyledi: “Artık bu ül-
kede erkek şiddetinin nedenleri iyice an-
laşılmalı ve politika yapıcılar, karar ve-
riciler, yapması gerekenleri bir an önce 
yapmalı. Biz bilim insanları olarak ancak 
bu olayların nedenlerini araştırabiliriz. 
Bundan sonra daha da büyük bir hırsla, 
azimle araştıracağız. Nedenlerini daha 
iyi ortaya koyacağız ve bu nedenler ışı-
ğında da bu ülkeyi yönetenlerin, konuy-
la ilgili adımları daha net atmalarını is-
teyeceğiz. İstiyoruz da zaten.” 

Prof. Dr. Çıkrıkçı’dan sonra söz alan Eği-
tim Fakültesi Dekanı Prof. Dr. Elif Yeşim 
Üstün ise şöyle konuştu: “Bugün Eğitim 
Fakültesi yasta. Çok kıymetli bir değeri-
ni, hocasını kaybetti. Bense bir meslekta-
şımı kaybettim. Tabii konuşmak çok zor 
ama Aylin için konuşacağım. Öğrencileri-
nin ‘kırmızı saçlı öğretmeni’, fakültemizin 
ise güler yüzü, enerjisi ve kahkahasıyla, 
pozitif yaklaşımıyla, girdiği her yeri ay-
dınlatan bir hocasıydı Aylin Hoca. Böyle 
hocalar kolay yetişmiyor. Ömrünü eğiti-
me adamıştı. Onun ismine ve duruşuna 
yakışan, erken çocukluk dönemini kap-
sayan, şiddeti önlemenin yollarını arayıp 

ortaya koyan bir projeyle adını yaşata-
cağız. Aylin benim için yaşıyor, yaşama-
ya devam edecek, yaşatacağız.”

REKTÖR PROF. DR. İZMİRLİ 
KONUŞMAKTA ZORLANDI

Prof. Dr. Üstün’ün ardından söz alan 
Rektör Prof. Dr. Yadigâr İzmirli ise konuş-
masında kadın cinayetlerine vurgu ya-
parak, “2020 yılı hepimiz için zor bir yıl 
oldu. Hep birlikte birçok zorlukla müca-
dele ettik. Ama bu yılın sonunda asla tela-
fi edilemeyecek, hepimizi üzüntüye gark 
eden, elimizi kolumuzu bağlayan, çare-
siz bırakan elim bir kayıpla karşı karşıya 
kaldık. Varlığıyla bize güç katan, dokun-
duğu her noktaya güzellik ve sevgisini 
ekleyen, tükenmek bilmeyen enerjisiy-
le, Türkiye’nin hemen her ilinde eğitim-
ler veren, eğitim camiasının ve öğrenci-
lerimizin göz bebeği, eğitimin gönülden 
gönüle köprü olduğuna inanan ve bunu 
uygulayan bir hocamızı, Dr. Aylin Sözer’i, 
vahşi bir cinayete kurban verdik. Fevka-
lade üzgünüz. Sevgili Aylin hocamızı ül-
kemizde artık toplumsal bir sorun haline 
gelen ve acil çözüm gerektiğine inandı-
ğımız şiddetin bir kurbanı olarak uğur-
lamak içimizi acıtıyor” şeklinde konuştu.

Elim bir cinayete 
kurban giden Dr. Öğr. 

Üyesi Aylin Sözer, 
İAÜ Florya Halit 

Aydın Kampüsü’nde 
düzenlenen bir 
törenle anıldı.

İAÜ’DEN ‘İYİLİK MELEĞİ’ AYLİN HOCASINA VEDA:

TÜM YOLLARA
AÇILAN

KAPINIZ...
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TÜRK HALKI GAYRİMENKUL 
VE ALTINA GÜVENİYOR

Cumhurbaşkanlığı Finans Ofi si’nin yaptığı ‘Türkiye Hanehalkı Finansal 
Algı ve Tutum Araştırması’nda Türk halkının yatırım araçları içinde en çok 

gayrimenkul ve altına güvendiği sonucu ortaya çıktı.

CUMHURBAŞKANLIĞI FİNANS OFİSİ ARAŞTIRDI
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MEVCUT FİNANSAL SİSTEME BAKIŞ: 

C umhurbaşkanlığı Finans Ofisi, 
‘Türkiye Hanehalkı Finansal Algı 
ve Tutum Araştırması’nda insan-
ların en çok hangi yatırım araçla-

rını tercih ettiğini araştırdı. Araştırmanın 
sonuçları, Türk halkının en çok gayrimenkul 
ve altına güvendiğini ortaya koydu. Halkın 
finansal sistemin gerekliliğini kabul eder-
ken, bunlara yatırım konusunda çok güven 
duymadığı da raporda ilgi çeken konular-
dan birini oluşturuyor. Bankaların zor dö-
nemde halkın yanında olmadığını düşünen 
Türk halkı, bankaların aynı zamanda da 
en güvenilir borçlanma aracı olduğunu da 
kabul ediyor. Bankalara güven konusunda 
yine düşük rakamlar raporda görülse de 
aynı zamanda da finansal sistemin olmaz-
sa olmazı olarak ta olduğunu kabul ediliyor. 

Raporda öne çıkan başlıklar şöyle: 
n TÜİK ADNKS sistemine göre yapılan öl-

çümlerde, Türkiye’de 2018 yılı sonu itibariy-
le 23.221.218 hane bulunuyor. Ortalama ha-
nehalkı nüfusu ise 3,4 kişi. 
n Araştırma, Türkiye’yi temsili edecek 

şekilde NUTS1 (İBBS) düzeyinde, temsil ni-
teliğine sahip 49 ilde (kent/ kır) yürütüldü. 

n Bu iller hane halkı toplam yüzde 89’unu, 
GSYH’nın yüzde 92’sini kapsıyor.

n Ziyaret edilen hanelerde, finansal konu-
larda karar veren ya da karara ortak olan 
15041 kişi ile görüşüldü. Bu kişilerin profi-
li aşağıdaki gibi: 

n  Yüzde 42’si kadın, yüzde 58’i erkek olup, 
yüzde 62’si 26-55 yaş grubunda.

n  Yine, yüzde 60’ı haneye esas gelir geti-
ren ve aynı zamanda karar veren kişi, yüz-
de 40’ı ise karara ortak olanlar. 
n  Karar vericiler arasında kadınların 

oranı yüzde 30.
n Görüşülenlerin kendi kişisel özellikle-

rini tanımlarken öncelikle uzun vadeli dü-
şünme, para ile ilgili kararları uzun dönemli 
olarak alma ve iyi pazarlık yapma özellikle-
ri öne çıkıyor. Nitekim, birikimler için plan 
yapılan süre sorulduğunda, görüşülenle-

rin yaklaşık yarısı bir yıldan daha uzun sü-
reler belirtti. 

n Diğer yandan, hanede finansal konular-
da karar yetkisi olan bu grupta risk almak 
ve yarından çok bugün için yaşamak en az 
sahip olunan özellikler olarak ortaya çıktı. 

n Yatırım kararlarında en çok etkin olan 
kişiler arasında aile ve akrabalar öne çıkı-
yor (yüzde 49), onu finans uzmanları ve aka-
demisyenler (yüzde 22) izliyor. 

n Yatırım kararında en çok etkili olduğu 
bildirilen kuruluşlar ise, finansal kuruluş-
lar (yüzde 28) ile kamu kurumları (yüzde 26).

n Bu bölümde katılımcılara Türkiye’de 
finansal sistemin mevcut durumuna dair 
genel ifadelere ne ölçüde katıldıkları so-
ruldu. En yüksek katılım ‘Finansal sistemi-
miz zengini daha zengin, fakiri daha fakir 
yapıyor’ ifadesine yönelik olurken, ‘Banka-
lar kötü günümüzde hep yanımızda’ ifade-
sine katılım ise en düşük seviyede. 

n En çok işlem yapılan finans kuruluşla-
rı sırasıyla; özel bankalar, kamu bankaları 
ve uzak arayla PTT Bank. Bu kuruluşlardan 
duyulan memnuniyet seviyelerine bakıldı-
ğında kamu bankaları öne çıkıyor.

YATIRIM ARACI SEÇİMİ:
n Yatırım aracı seçiminde rol oynayan 

en önemli faktörler; seçilecek yatırım ara-
cının güvenilir/ bilinir olması. Onu; sırasıy-
la düzenli getirisinin olması ve getirisinin 
yüksek olması takip ediyor. 

n Hiçbir yatırım aracı için asla demeyen-
lerin oranı yüzde 31. En çok reddedilen ya-
tırım araçları ise kripto para, borsada his-

se senedi, bono ve tahvil. 
n Yatırım aracı seçiminde rol oynayan 

en önemli faktörün güvenilir/ bilinir olma-
sı düşünüldüğünde; bununla paralel ola-
rak yatırım araçları hakkında yeterince 
bilgi sahibi olmamak reddetme nedenleri-

nin başında geliyor. 
n Katılımcılara 2.500 TL ve 250.000 TL 

arasında farklı miktarlardaki birikimlerini 
nerelerde değerlendirebilecekleri soruldu-
ğunda; 2.500 TL seviyesinde daha çok nakit 
olarak ya da bankada vadesiz TL hesabında 
tutmak tercih edilirken; miktar 10.000 TL’yi 
geçtikten sonra altın, daha yüksek miktar-
larda ise gayrimenkul tercih ediliyor. 

n Katılımcılara 10.000 tutarındaki yatı-
rımlarının değerinde yaşanabilecek ani bir 
düşüşe nasıl tepki verecekleri sorulduğun-
da, yüzde 57 oranında hemen satma, ya da 
bir kısmını bozdurup farklı yatırımlarda kul-
lanma eğilimi görülüyor. Yaklaşık her 3 ki-
şiden 1’i ise sabırla beklerim, uzun dönem-
de kazanırım dedi. 

n Altın tahvili ve altına dayalı kira sertifi-
kaları kampanyasını bilenlerin oranı yakla-
şık yüzde 47 iken, bu kampanyaya katıldığını 
belirtenlerin oranı yüzde 2,4. Yakın gelecek-
te kampanyaya en az %2,9’luk bir katılım 
daha beklenebilir. Kampanyanın önünde-

Memnuniyet seviyesi en 
yüksek yatırım araçları, 
sahiplikle paralel olarak 

gayrimenkul, altın ve 
vadeli TL mevduat hesabı. 

Görüşülen her 4 kişiden 3’ü 
sahip olduğu gayrimenkul 
yatırımı ile ilgili yüzde 80 
ve üzerinde memnuniyet 

seviyesine sahip.
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ki en önemli bariyerler; insanların altınla-
rını elde tutmak istemeleri, kampanyanın 
güvenilir bulunmaması ve ihtiyaç anında 
sertifikaların kolay nakde çevrilemeyebi-
leceği düşüncesi.
n Mevcutta en çok sahip olunan yatı-

rım araçları; gayrimenkul, altın ve vadeli 
TL mevduat hesabı. Katılım hesabı olanla-
rın oranı yüzde 4. 

n Memnuniyet seviyesi en yüksek yatı-
rım araçları, sahiplikle paralel olarak gay-
rimenkul, altın ve vadeli TL mevduat hesa-
bı. Görüşülen her 4 kişiden 3’ü sahip olduğu 
gayrimenkul yatırımı ile ilgili yüzde 80 ve 
üzerinde memnuniyet seviyesine sahip. 

n Birikimlerin altında tutulma nedenleri-
nin başında; altının güvenilir olması ve de-
ğer kaybetmemesi geliyor. Ayrıca görüşü-
len her 3 kişiden 1’i aile büyüklerinden öyle 
gördüğü için yatırım aracı olarak altını ter-
cih ettiğini belirtti. 
n Birikimlerin gayrimenkulde tutulma 

nedenlerinin başında; diğerlerinden daha 
güvenilir olması, uzun vadede değer kaybet-
memesi ve getirisinin diğer yatırım araçla-
rından yüksek olması geliyor. 

n Görüşülenlerin yüzde 45’i ideal bir ya-
tırım aracını tanımlarken tercih edecekle-
ri yatırım aracının düzenli gelir getirmesi-
ni ilk sıraya koyuyor. Bunu, getiriden ziyade 
mümkün olan en düşük risk takip ediyor. 
Yüksek getiri için yüksek risk diyenlerin 
oranı sadece yüzde 7.

YENİ FİNANSAL ÜRÜNLERE BAKIŞ:
n Katılımcılara örnek bir uygulama üze-

rinden kitle fonlama aracılığı ile bir giri-
şime destek olup olmayacakları soruldu-
ğunda, yüzde 14’ü böyle bir uygulamaya 
katılabileceklerini belirtti. Bu kişiler orta-
lamada (medyan) 982 TL yatırım yapabile-
ceklerini belirtti. 

n Kitle fonlama aracılığı ile bir girişime 
destek olabileceklerini belirten yüzde 14’lük 
grubun yaklaşık yüzde 6’sı, geçtiğimiz yıllar-
da Hazine ve Maliye Bakanlığı tarafından 
çıkarılan altın tahvili ve altına dayalı kira 
sertifikaları kampanyasına daha önceden 
katıldıklarını beyan etti. Hem kitle fonlama-
sına katılacaklarını hem de daha önce altın 
tahvili/altına dayalı kira sertifikası aldıkla-
rını beyan edenler tüm katılımcıların yak-
laşık yüzde 0.8’i. 

n Ayrıca kitle fonlama aracılığı ile bir gi-
rişime destek olabileceklerini belirtenlerin 
yaklaşık yüzde 48’i gelecekte altın tahvili/
altına dayalı kira sertifikası kampanyası-
na yakın gelecekte katılabileceklerini be-
lirtti. Her ikisine de katılabileceklerini be-
lirtenlerin oranı yüzde 6,6.

TASARRUF, YATIRIM 
VE BORÇLANMA:

n Görüşülen kişilerin yüzde 20’si son 12 
ay içerisinde tasarruf edebildiğini belirtti. 
Bu kişiler, hane yıllık gelirlerinin ortalama 
yüzde 19’unu biriktirdiğini söyledi. Bu kişi-
lerin yüzde 36’sı, şu anda hane halkı olarak 
borçlarının olduğunu belirtti. 

n Beklenmedik bir harcama ya da uzun 
dönemli bir yatırım için paraya ihtiyaç ol-
duğunda, ilk olarak aileden/ çevreden para 
bulma tercih ediliyor. Onu, banka kredisi ve 
kredi kartı takip ediyor. Ek iş yaparım diyen-
lerin oranı yüzde 11, harcamalarımı kısarım 
diyenlerin oranı ise yüzde 14.

FAİZSİZ FİNANSAL SİSTEM:
n Görüşülenlerin yüzde 56’sı faizsiz bir 

ekonomik sistemin mümkün olduğunu dü-
şünmekte olup, günümüz koşullarında uy-
gulanabilir diyenlerin oranı yüzde 21, uygu-
lanamaz diyenlerin oranı yüzde 35. Faizsiz 
sistemin mümkün olmadığını belirtenlerin 
oranı ise yüzde 32. 

n Görüşülenlerin yüzde 40’ı, katılım ban-
kalarını ve bu bankaların sunduğu hizmet-
leri hiç bilmediklerini ya da çok az bildikle-
rini belirtti. Bu kişiler, bu bankalar ile ilgili 
bilgilere daha çok banka şubeleri ve arka-
daş/ tanıdıkları aracılığıyla ulaşmak yani 
tavsiyeleri işitmek istiyor. 

n Katılım bankalarının çalışmalarında ah-
lâki ilkelere uyması en güçlü, getirisi ise en 
zayıf özelliği olarak algılanıyor. Faizsiz şekil-
de çalışması da ortalamanın altında seyre-

den bir özelliği olarak görülüyor. 
n Görüşülen kişilerin yüzde 25’i faiz ve 

kâr payının aynı şey olduğu ifadesine yüzde 
80 ve üzeri bir katılım gösterdi. Diğer ban-
kaların da İslami kurallara uymak kaydıy-
la katılım bankacılığı alanında çalışabilmesi 
yüzde 21 oranında yüksek onay aldı (yüz-
de 80 ve üzeri). 

n Katılım bankalarında hesabı olanların 
(yüzde 4) tercihini etkileyen en önemli un-
sur, bu bankaların güvenilir olması (yüzde 
51). Faizsiz bankacılık anlayışını benimse-
mesi nedeniyle katılım bankalarını tercih 
edenlerin oranı yüzde 30. Katılım bankala-
rını tercih etmeyenlerin yüzde 36’sı çalıştığı 
bankalardan memnun oldukları için katılım 
bankalarına ihtiyaç duymadıklarını belirtti.

SİGORTACILIK:
n Sigortacılık ile ilgili en güçlü algılar; si-

gortanın dinen sakıncalı olmadığı ve DASK 
yaptırmanın zorunlu olduğu. Bu iki konuyu, 
zorunlu olmasa da trafik sigortası yaptırıl-
ması takip ediyor. 

n Görüşülen kişilerin yüzde 10,9’u mev-
cutta BES-OKS’ye dahil olduklarını belirtti. 
Bu oran, şimdiye kadar katılım olarak bakıl-
dığında yüzde 15,2’ye yükseliyor. BES’e katı-
lım biçimi otomatik ve kendi isteği ile olmak 
üzere yarı yarıya. BES’ten çıkma nedenleri 
incelendiğinde; para yönetiminin en iyi şe-
kilde kişilerin kendileri tarafından yapıla-
cağı düşüncesi ve getiri oranlarının düşük 
olması öne çıkıyor. 

n DASK sahipliği, gayrimenkul sahipleri 
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arasında yüzde 60. DASK yaptırmama ne-
denlerine bakıldığında; maliyetin yüksek 
bulunması, zararın yeterince karşılanma-
yacağının düşünülmesi ve DASK hakkında 
yeterli bilgi sahibi olunmaması öne çıkıyor.

MEVCUT FİNANSAL 
SİSTEME BAKIŞ

Araştırmanın kantitatif bölümünde ise 
görüşülen kişilere, mevcut finansal sistem 
hakkındaki algıları ortaya çıkarabilecek bazı 
ifadeler okunarak bu ifadelere ne ölçüde ka-
tıldıkları soruldu. İrdelenen 9 ifade içinde: 

n Finansal sistemin zengini daha zengin, 
fakiri daha fakir yapması (yüzde 43),

n Türkiye’nin bağımsız bir ülke olması 
için finansal olarak dışa bağımlılığın azal-
tılması (yüzde 40),

n Faizlerin yüksekliğinin ekonominin bü-
yümesi önünde engel oluşturması (yüzde 39), 

n Borsada kazanmanın teknik bilgiye ve 
uzmanlığa dayalı olması (yüzde 39), konula-
rına katılım, ortalama yüzde 74 ile en yük-
sek düzeyde gerçekleşti. 

Bu ifadelere kuvvetle katılanların oran-
ları ise yüzde 39-43 aralığında. Yukarıdaki 
ifadeler birlikte yorumlandığında, hanelerde 
karar vericiler nezdinde; sağlam bir finan-
sal sistem için dışa bağımlılığın azaltılması, 
gelir dağılımının dengelenmesi, ekonominin 
canlanması için faizlerin düşük tutulması 
ve borsaya katılımın artırılması isteniyorsa 
hane halkına dönük bilgilendirmeler ve uz-
manlık desteğinin sağlanması öngörülüyor. 

Diğer yandan, en düşük katılım sağlanan 
başlıca ifadeler; 

n Bankalar kötü günümüzde hep yanı-
mızda (yüzde 19),

n  Borsaya güvenseydim birikimlerimi boz-
durup borsaya yatırım yapardım (yüzde 20), 

n Borsaya yatırım yapmak dinen uygun 
değil (yüzde 20) , 

n Finansal sistemimiz üretim, istihdam 
ve ihracatı destekler (yüzde 24), 

n Bankalar ve borsa gibi finansal kuru-
luşlarca sunulan ve bana hitap eden veya 
beklentilerimi karşılayan yeteri kadar ya-

tırım aracı bulunuyor (yüzde 25).
Bu doğrultuda finansal sistemin iki temel bi-

leşeni olan bankalar ve borsaya yönelik olarak 
genel anlamda bir güven sorunu olmakla bir-
likte, katılımcıların yaklaşık yüzde 25’i bu ku-
ruluşlar tarafından kendilerine yeteri kadar 
yatırım aracı sunulduğunu belirttiler. Bu ko-
nularda muhtemelen yetersiz bilgi nedeniyle 
oluşan bu algıların olumlu yönde değiştirilmesi 
için yatırım kararında en çok etkili olduğu bil-
dirilen kuruluşlar olan finansal kuruluşlar ile 
kamu kurumları aracılığı ile yapılacak olan bil-
gilendirme faaliyetleri etkin sonuçlar verebilir.

İŞLEM YAPILAN FİNANSAL 
KURULUŞLAR: 

Katılımcılara son 12 ayda hangi kuruluş-
lar ile finansal bir işlem yaptıkları soruldu. 
Çoğunluk özel bankalar (yüzde 71) ve kamu 
kuruluşları (yüzde 60) ile finansal bir işlem 
gerçekleştirdiklerini belirtti. Bu iki finansal 
kuruluşu, PTT Bank (yüzde 19) izliyor. Katılım 
bankaları, sigorta şirketleri, bireysel emekli-
lik şirketleri, portföy yönetim şirketleri gibi di-
ğer finansal kuruluşlar ile işlem yapma ora-
nı ise yüzde 4 ile 6 arasında. Kamu bankaları, 
son 12 ay içerisinde işlem yapılan bankalar 
arasında en yüksek memnuniyetin olduğu fi-
nansal kuruluşlar. Kamu bankalarında işlem 
yapanların memnuniyeti yüzde 56 oranınday-
ken, özel bankalardan memnuniyet yüzde 48. 
İşlem yapılma oranı düşük olmasına karşın, 
PTT Bank’tan memnun olanların oranı yüzde 
53. Bireysel emeklilik şirketleri de işlem ya-
pılma oranı düşük (yüzde 4) olmakla birlikte 
memnuniyetin nispeten yüksek olduğu (yüz-
de 41) bir diğer finansal kuruluş.
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ARAŞTIRMA | HANEHALKI FİNANSAL ALGI VE TUTUM

REDDEDİLEN YATIRIM ARAÇLARI: 
Katılımcılara şu anki birikimlerinden ba-

ğımsız olarak hangi yatırım araçlarında biri-
kimlerini asla değerlendirmek istemedikleri 
soruldu. Bu kişilerin yüzde 31’i hiçbir yatırım 
aracı için asla demem dedi. Tüm görüşülen 
kişiler arasında kripto para (yüzde 38), bor-
sada hisse senedi (yüzde 29), bono ve tahvil 
(yüzde 28) en çok reddedilen araçlarının ba-
şında geliyor. Daha sonra bu kişilere bu ya-
tırım araçlarını neden asla tercih etmedik-
leri soruldu. Reddedilen yatırım araçlarının 
bir çoğunda neden olarak bilgim yetersiz ve 
güvenilir değil seçenekleri ön plana çıkıyor. 
En çok ‘bilgi eksikliğinin’ yatırım aracı reddet-
me nedeni olarak gösterildiği finansal araç-
lar; kripto para, bono ve tahvil, kira sertifi-
kası/ faizsiz yatırım fonları ve gayrimenkul 
sertifikası. Bu kişilerin yatırım aracı seçer-
ken en çok önem verdikleri unsurlar ara-
sında ise güvenilir ve bilinir bir araç olması 
geliyor. Bankada vadeli TL mevduat hesabı-
na asla diyenlerin yüzde 57’si bunun nedeni 
olarak faizli bir yatırım aracı olmasını gös-
terdi. Genel olarak reddedilen yatırım araç-
larına göre yatırım aracı seçiminde rol oyna-
yan ana faktörlere bakıldığında, bu faktörler, 
yatırım araçlarına göre çok fazla değişiklik 
göstermiyor. Yalnızca vadeli mevduat hesa-
bına asla diyenlerin yüzde 24’ü yatırım ara-
cı tercihlerinde faizsiz olmasının etkili oldu-
ğunu beyan ederek diğerlerinden ayrışıyor. 
Yatırım aracı seçiminde faizsiz yatırım ara-
cı olmasını ön planda tutan kesim; daha çok, 
faizli olması sebebiyle, bankada vadeli TL he-
sabı bulundurmayı reddediyor (yüzde 14).

ALTIN TAHVİLİ/ ALTINA 
DAYALI KİRA SERTİFİKASI 
KAMPANYALARI:

Altın tahvili ve altına dayalı kira sertifi-
kaları kampanyasını hatırlayanların ora-
nı yaklaşık yüzde 47 iken, bu kampanyaya 
katıldığını belirtenlerin oranı yüzde 2,4’te 
kaldı. Görüşülen kişilere altın tahvili/ altına 
dayalı kira sertifikası konusunda aşağıda-
ki tanıtım metni okunduktan sonra yakın 
gelecekte yapılabilecek bir kampanyaya 
katılım eğilimleri soruldu. Bu kampanya-
ya kesinlikle katılacağını belirtenler yüzde 
2,9’luk bir kesim. Kampanyanın önündeki 
en önemli bariyerler; toplumumuzda altın-
ların somut bir varlık olarak elde tutulma 
alışkanlığı, kampanyanın güvenilir bulun-
maması ve ihtiyaç anında sertifikaların ko-
layca nakde çevrilemeyeceği düşüncesi.
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ALTIN TAHVİLİ/ ALTINA 
DAYALI KİRA SERTİFİKASI 
KAMPANYALARI:  

Altın tahvili ve altına dayalı kira sertifi-
kaları kampanyasını hatırlayanların oranı 
yaklaşık yüzde 47 iken, bu kampanyaya ka-
tıldığını belirtenlerin oranı yüzde 2,4’te kaldı. 
Görüşülen kişilere altın tahvili/ altına daya-
lı kira sertifikası konusunda aşağıdaki ta-
nıtım metni okunduktan sonra yakın gele-
cekte yapılabilecek bir kampanyaya katılım 
eğilimleri soruldu. Bu kampanyaya kesinlikle 
katılacağını belirtenler yüzde 2,9’luk bir ke-
sim. Kampanyanın önündeki en önemli ba-
riyerler; toplumumuzda altınların somut bir 
varlık olarak elde tutulma alışkanlığı, kam-
panyanın güvenilir bulunmaması ve ihtiyaç 
anında sertifikaların kolayca nakde çevrile-
meyeceği düşüncesi.

KULLANILAN 
YATIRIM ARAÇLARI 
VE GETİRİLERİNDEN 
MEMNUNİYET:  

Kullanılan yatırım araçla-
rı irdelenirken, mevcutta kul-
lanılan yatırım araçları yanın-
da geçmişte kullanılanlar da 
soruldu. Gayrimenkul (yüzde 
51), altın (yüzde 43), döviz (yüz-
de 26), vadeli mevduat (yüzde 
22) gibi konvansiyonel araçla-
rın başta gelen yatırım araçla-
rı olarak halen veya geçmişte 
kullanıldığı görülüyor. Aynı za-
manda bu araçların getirilerin-
den de memnuniyetin yüksek 
olduğu gözlemleniyor. Gayri-
menkul getirisinden memnuni-
yetini yüzde 80 ve üzerinde bil-
direnlerin oranı yüzde 72. Aynı 
oran altın için yüzde 57, vade-
li mevduat için yüzde 48, dö-
viz için yüzde 45. Araştırmada 
katılım hesabının henüz yay-
gınlaşamadığı ve konvansiyo-
nel araçlar arasına giremedi-
ği saptandı (Mevcutta yüzde 4, 
geçmişte sahiplik yüzde 7). Ka-
tılım hesabının getirisinden 
yüzde 80 ve üzerinde memnu-
niyet bildirenlerin oranı yüzde 
37. Yeni yatırım araçlarını ince-
lediğimizde kira sertifikası/faiz-
siz yatırım fonları ile kripto pa-
ranın mevcut sahipliği yüzde 1 
gibi düşük seviyelerde kalıyor. 
Bu araçların geçmişte sahiplik 
oranı ise yüzde 5-6 seviyesinde.
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“2021’DE ENFLASYONU 
DÜŞÜRMEKTE KARARLIYIZ”

Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası (TCMB) Başkanı Naci Ağbal, “Enflasyona ilişkin yukarı 
yönlü riskler 2021 yılında para politikasının sıkı ve kararlı bir duruş sergilemesini zorunlu 
kılıyor. Gerekirse parasal duruşumuzu daha da sıkılaştıracağız. TCMB olarak enflasyonu 

düşürmekte kararlıyız” dedi.

HABER | TCMB

NACİ AĞBAL: “TCMB, kurların yönünü belirleme amaçlı döviz alım ve satımı yapmayacak. Döviz arz ve talep gelişmelerini yakından takip edeceğiz. Aşırı dalgalanma halinde döviz 
piyasasına alış ve satış yönlü müdahale sözkonusu olacak. Para politikasının etkinliği ve finansal istikrar açısından döviz rezervlerini güçlendirmeyi amaçlıyoruz.”

TÜRKİYE CUMHURİYET MERKEZ BANKASI (TCMB) BAŞKANI NACİ AĞBAL:
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T ürkiye Cumhuriyet Merkez Ban-
kası (TCMB) Başkanı Naci Ağbal, 
enfasyonla kararlı mücadele vur-
gusu yaparak, 2021’de gerekmesi 

durumunda parasal duruşun sıkılaştırılaca-
ğını söyledi. TCMB olarak enflasyonu düşür-
mekte kararlı olduklarının altını çizen Naci 
Ağbal, “Fiyat istikrarı ekonomik istikrarın ön 
koşulu. Fiyat istikrarını sağlamak hepimi-
zin amacı olmalı. Ekonomik faaliyet 3. çey-
rekte iç talep kaynaklı belirgin toparlanma 
kaydetti. Hızlı parasal genişlemenin gecik-
meli etkileriyle, ekonomide ısınmanın son 
çeyrekte belirginleştiği görülüyor. ÜFE’de-
ki yükseliş eğilimi, TÜFE üzerinde maliyet 
baskılarını artırdı. Enflasyondaki yükseli-
şin temel belirleyicisinin döviz kuru oldu-
ğunu görüyoruz” dedi.

“GEREKİRSE PARASAL 
DURUŞUMUZU DAHA DA 
SIKILAŞTIRACAĞIZ”

Kur ve emtia fiyatlarının enflasyon için 
risk oluşturduğunu vurgulayan Naci Ağbal, 
“Enflasyona ilişkin yukarı yönlü riskler 2021 
yılında para politikasının sıkı ve kararlı bir 
duruş sergilemesini zorunlu kılıyor. 2021 
yılında para politikası sade ve anlaşılabilir 
bir çerçevede oluşturulacak ve uygulana-
cak. TCMB’nin temel politika aracı bir hafta-
lık repo faiz oranı olacak. Gecelik faizlerde 
gün içi oynaklıkların sınırlanması amacıy-
la kullanılan faiz koridoru ve TCMB’nin ni-
hai kredi merci işlevini gören Geç likidite 
penceresi fonlama aracı olarak kullanıl-
mayacak. Parasal aktarım mekanizması-
nın sağlıklı işleyişini sağlamak ve makrofi-
nansal istikrara ilişkin riskleri sınırlamak 
amacıyla zorunlu karşılıklar ve diğer TL 
likidite araçları etkin olarak kullanılacak. 
Bankalara sağlanan swap imkanı kademe-
li olarak azaltılabilir. Önümüzdeki dönem-
de dalgalı döviz kuru rejimi uygulaması de-
vam edecek” diye konuştu.

“DÖVİZ PİYASASINA ALIŞ, SATIŞ 
YÖNLÜ MÜDAHALE OLABİLECEK”

Kurların serbest piyasa koşullarında arz 
ve talebe göre oluşacağını belirten Naci Ağ-
bal, “TCMB, kurların yönünü belirleme amaçlı 
döviz alım ve satımı yapmayacak. Döviz arz 
ve talep gelişmelerini yakından takip ede-
ceğiz. Aşırı dalgalanma halinde döviz piya-
sasına alış ve satış yönlü müdahale sözko-
nusu olacak. Para politikasının etkinliği ve 
finansal istikrar açısından döviz rezervle-
rini güçlendirmeyi amaçlıyoruz. Rezerv bi-
riktirmeye yönelik araçlar uygun bir şekil-
de kullanılacak. Reeskont dönüşlerinin 21 
milyar dolar katkısı olacak. Bunun dışında 

rezerv biriktirme amaçlı diğer araçları uy-
gun koşullarda kullanacağız. Sermaye giriş-
lerinin istikrarlı hale gelmesi ve yerleşikle-
rin dolarizasyon eğiliminin terse dönmesi 
döviz alım ihalelerine başlanmasında bi-
zim için gösterge olacak” şeklinde konuştu.

“2021 YILI SONU ENFLASYON 
HEDEFİ YÜZDE 9,4”

TCMB olarak fiyat istikrarı yolunda üzer-
lerine düşen sorumluluğun bilincinde olduk-
larına değinen Naci Ağbal, sözlerine şöyle 
devam etti: “Enflasyonla mücadele için bü-
tüncül yaklaşımın öneminin farkındayız. 
Politika duruşumuzu fiyat istikrarı temel 
amacı doğrultusunda belirleyerek uygula-
yacağız. 2021 yılı sonu için yüzde 9,4 hede-
fine ulaşma kararlılığı içindeyiz. Hükümetle 
birlikte belirlenen yüzde 5 enflasyon hede-
fine bağlıyız. 2023 yılı itibarıyla bütün TCMB 
araçlarını kararlı bir şekilde kullanarak bu 
hedefi yakalamak için olağanüstü bir çaba 
sarf edeceğiz. Ekonomistler ve diğer pay-
daşlarla önümüzdeki dönemde daha sık 
bir araya geleceğiz. TCMB önümüzdeki dö-
nemde her bakımdan yapmış olduğu faali-
yetlerle ilgili daha şeffaf, öngörülebilir ola-
cak. Swap işlemleri de dahil olmak üzere 
kamuoyu ile paylaşılması istenen verilerle 
ilgili çalışmalara başlayacağımızı söyleye-
bilirim. Geçmiş dönem para politikası uygu-
lamaları incelendi, 2006 yılında açık enflas-
yon hedeflemesi rejimine geçilirken ortaya 
konulan çerçeve ve iletişim politikalarının 
geliştirilerek 2021 yılında etkili bir şekilde 
uygulanması temel öncelik olarak belirlen-
di. Enflasyonun yıl içinde üçer aylık dönem-
lerin sonu itibarıyla yıl sonu hedefinden 2 
yüzdelik puandan fazla farklılaşması duru-

munda, sapmaya yol açan nedenler ile he-
defe ulaşılması için alınan ve alınması gere-
ken önlemler Enflasyon Raporu aracılığıyla 
kamuoyuna açıklanacak.”

Para politikası kararları, enflasyon beklen-
tileri, fiyatlama davranışları ve enflasyonu et-
kileyen diğer tüm unsurlardaki gelişmeler 
dikkate alınarak, enflasyonda kalıcı ve ikna 
edici bir düşüşün sağlanacağını ifade eden 
Naci Ağbal, “Fiyat istikrarını ve enflasyonun 
düşüşünü gören vatandaşlarımızın ters dola-
rizasyonu başlatacaklarını düşünüyoruz. Kri-
tik olan hanehalklarının tasarruflarını daha 
fazla TL varlıklarına yatırması, burada görev 
bize düşüyor. Şeffaflık politikamızı nasıl geliş-
tirebiliriz diye bir çalışma başlattık, bir kısım 
adımları Ocak ayı gibi atmış olacağız. Yurtdı-
şı yerleşiklerin Türkiye’ye ilgisinin artarak 
devam edeceğini düşünüyoruz. Yurtdışın-
dan gelen yatırımların hem artması hem de 
vade yapısının uzaması ekonomiyle ilgili risk 
algısını aşağı çekecek, güveni artıracak, TL 
varlıklarının değerini artıracak. Döviz kuru 
seviyesi piyasada belirleniyor, bizim bir kur 
hedefimiz yok. Son dönemde Hükümetimiz ta-
rafından yapılan açıklamalar, atılan adımlar, 
büyük ölçüde bizim ortaya koyduğumuz enf-
lasyonla mücadele ve fiyat istikrarına büyük 
destek veriyor. TCMB’nin ortaya koyduğu du-
ruş ile Cumhurbaşkanımızın meseleyi sahip-
lenmesi bizlere büyük güç veriyor. Politik bir 
değerlendirme yapmam doğru olmaz, TCMB 
başkanı olarak, bir kamu görevlisi olarak şu 
anda vazifem TCMB kanununda yer alan fi-
yat istikrarı doğrultusunda gece gündüz ça-
lışmak. İş odaklı bir yaklaşımım olduğu herkes 
tarafından bilinir, bulunduğum bütün görev-
lerde de her zaman rasyonel, doğru, gerçekçi 
bir yaklaşımı kendime prensip edindim” dedi.
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“BANKACILIK SEKTÖRÜ 
FİNANSAL SİSTEMİN

SİGORTASI”
Halkbank Genel Müdürü Osman Arslan, “Bankacılık sektörü, Türkiye 
ekonomisine güç ve güvence veriyor. Pandeminin ekonomik etkileriyle 

mücadelede gösterdiğimiz başarı, bankalarımızın finansal sistemin 
sigortası olduğunu bir kez daha ortaya koydu” dedi.  

SÖYLEŞİ | OSMAN ARSLAN

HALKBANK GENEL MÜDÜRÜ OSMAN ARSLAN: 

K redi süreçlerinde temel stra-
tejisini ‘işletmelerin yaşaması-
nı sağlamak’ olarak belirleyen 
Halkbank, bu stratejisini koro-

navirüs salgını sürecinde de devam ettirdi. 
Pandemi sürecinde 2,5 milyon yeni müşteri 
kazanan Halkbank, bu dönemde, KOBİ ölçe-
ğinde birçok firmayı daha portföyüne kat-
tı. Halkbank Genel Müdürü Osman Arslan, 
pandemi döneminde verdikleri hizmetleri 
ve hedeflerini Ekovitrin’e anlattı.

Halkbank’ın 2020 yılı sonu itibariyle 
ulaştığı büyüklüğü rakamsal verilerle an-
latır mısınız?

Bankacılık sektörü, Türkiye ekonomisine 
güç ve güvence veriyor. Pandeminin ekono-
mik etkileriyle mücadelede gösterdiğimiz 
başarı, bankalarımızın finansal sistemin si-
gortası olduğunu bir kez daha ortaya koydu. 
Bu yılı her zamankinden verimli, yoğun ve 
hızlı bir çalışma temposuyla geçirdik. Pan-
deminin dünya genelinde oluşturduğu be-
lirsizlik ortamında, Türkiye ekonomisinin 
gücünü koruyabilmesinde önemli bir so-
rumluluk üstlendik. Özellikle kamu banka-
ları olarak, daha fazla üretim, istihdam ve 
daha fazla ihracat hedefi ile birçok yenilik-
çi ürün geliştirdik.

Sektörümüz üçüncü çeyrek sonunda top-
lam aktifini yılsonundan bugüne yüzde 33,7 

oranında, nakdi kredilerini yüzde 33,9 ora-
nında, menkul kıymetlerini yüzde 58,6 ora-
nında, mevduatını ise yüzde 33,8 oranında 
artırdı, reel sektöre finansmana erişimde 
yeni imkânlar sağladı. Hayata geçen bu uy-
gulamalar V-tipi toparlanmanın ivme kazan-
masını sağladı, bankalarımızın desteğiyle 
zorlu virajları kayıpsız atlatan imalat sana-
yiinde üretim ve yeni siparişler hız kazandı. 

Sektörün yılın ilk dokuz ayında önemli öl-
çüde aktif ve kredilerini artırmasına kar-
şılık aktif kalitesini belirleyen rasyolarında 
da herhangi bir bozulma yaşanmadı. Sek-
törün NPL rasyosu yüzde 5,37’den yüzde 
4,07 seviyesine gerilemiş, yakın izleme ras-
yosu ise yüzde 11,31’den yüzde 10,20 seviye-
sine indi. Bu veriler reel kesim ile finansal 
kesim arasındaki dengeli ve uyumlu çalış-
manın da bir göstergesi.

“REFORMLARLA REFAH SEVİYESİ 
DAHA DA YÜKSELECEK”

Pandemi krizinin gerek dünya gerekse 
Türkiye ekonomisine olan etkilerini de-
ğerlendirir misiniz? Ekonominin gelece-
ğini nasıl görüyorsunuz?

Üçüncü çeyrekte yakaladığımız büyüme 
hızını ve toplumsal refah artışını sürdürüle-
bilir kılmak üzere, ekonomi yönetimimiz bir 
dizi düzenlemeyi hızla hayata geçiriyor. Ha-
zine ve Maliye Bakanlığımızın öncülüğünde 

enflasyonla mücadelede kararlı adımların 
atıldığı bu süreçte, fiyat istikrarını hedef-
leyen ve yatırım ortamını güçlendiren re-
formlarla vatandaşlarımızın refah seviye-
si daha da yükselecek. İş dünyası ile diyalog 
halinde, şeffaf, öngörülebilir ve hesap veri-
lebilir bir yapı içinde piyasalara hâkim olan 
güven, yeni yılda da artarak devam edecek.

Halkbank olarak yönetim ve büyüme an-
lamında hangi stratejileri uyguluyorsunuz?

Halkbank olarak bizim kredi süreçlerinde 
en önem verdiğimiz husus işletmelerin ya-
şamasını sağlamak. Bunun için de işletme-
lerin istihdamlarını korumalarına ve yeni 
siparişlerle birlikte kalkınmalarına destek 
olmak. Biz bu anlayışımızı salgın sürecinde 
de devam ettirdik ve 2,5 milyon yeni müşte-
ri kazandığımız bu dönemde, KOBİ ölçeğin-
de birçok firmayı daha Halkbank müşterisi 
olarak portföyümüze kattık. KOBİ Bankacı-
lığı alanında cesur ve yenilikçi çalışmala-
rı hayata geçirdiğimiz 2020 yılı, Bankamız 
işletmelerin nakit ihtiyaçlarını karşılamak 
üzere pek çok çalışma hayata geçirdi, yeni 
ürün ve hizmetleriyle KOBİ’lere desteğini 
hız kesmeden sürdürdü.  

Pandemi sürecinde Halkbank olarak 
müşterilerinize hangi hizmetleri sundunuz? 

Pandemi ve normalleşme sürecinde KGF 
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OSMAN ARSLAN: “2021 yılının, hem 
KOBİ’lerimiz hem de KOBİ Bankacılığı 
açısından çok hareketli geçeceğine 
inanıyoruz. Aşı ve tedavi çalışmalarında 
sağlanacak ilerlemeyle beraber, 2021 
yılının tüm dünyada hızlı bir büyümenin 
önünü açacağını düşünüyoruz.”  
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teminatlı İşe Devam Kredi Desteği-Can Suyu 
İşletme Kredisi, İşe Devam Desteği - Küçük 
İşletme Can Suyu Kredisi, Çek Ödeme Des-
tek Kredisi, Maaş Ödeme Destek Kredisi ve 
Bireysel Temel İhtiyaç Destek Kredisi gibi 
birçok yeni ürünle firmaların ve vatandaş-
ların yanında olduk. Ekonomik İstikrar Kal-
kanı kapsamında başta bireysel, esnaf ve 
KOBİ’ler olmak üzere, 2,2 milyon müşteri-
mize yaklaşık 99,8 milyar TL tutarında kredi 
desteği sağladık. Aynı dönemde,  850 bin iş-
letme ile bireysel müşterimizin toplam 40,1 
milyar TL tutarındaki kredisini öteledik. Böy-
lece toplamda, sadece birkaç ay içinde yak-
laşık 3,1 milyon müşterimize 139,9 milyar TL 
finansal destek sağlamış olduk.   

Burada bizleri memnun eden bir geliş-
me, Ekonomik İstikrar Kalkanı kapsamın-
da kullandırdığımız kredilerin yüzde 21’inin 
esnaf ve sanatkârlara ulaşmış olmasıdır. 
Bankamız tarafından Esnaf Destek Paketi 
kapsamında 754 bin esnafımıza 29,2 milyar 
TL kredi desteği sağlanmıştır. Esnaf ve sa-
natkârların Hazine ve Maliye Bakanlığı faiz 
destekli esnaf kredilerinin, ödeme zamanı 
gelen taksitleri de Cumhurbaşkanı Kara-
rı ile hem ikinci hem de üçüncü çeyrekte 
üçer ay süreyle ertelenmiştir.

KOBİ kredilerinin payını, her yıl istikrarlı 
bir şekilde artırıyoruz. Üçüncü çeyrek so-
nunda nakdi kredileri 453,9 milyar TL’ye 
ulaşan bankamızın ticari kredileri içinde-
ki KOBİ kredilerinin payı yüzde 52,6 gibi çok 
yüksek bir seviyeye taşıdık. Bu yüksek ora-
nı sadece pandemi sürecinde sunduğumuz 
ürünlerin değil, 82 yıldır kesintisiz devam 
eden hizmet kalitemizin bir sonucu olarak 
görüyoruz.

Ticari işletmeler tüm finansal ihtiyaçla-
rına bankamızda yanıt bulabiliyorlar ve ko-
laylıkla bu kredilere erişebiliyorlar. Bugün 
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“KOBİ Bankacılığı alanında 
cesur ve yenilikçi çalışmaları 
hayata geçirdiğimiz 2020 
yılı, Bankamız işletmelerin 

nakit ihtiyaçlarını karşılamak 
üzere pek çok çalışma 

hayata geçirdi, yeni ürün 
ve hizmetleriyle KOBİ’lere 

desteğini hız kesmeden 
sürdürdü.”
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KOBİ bankacılığı alanında yüzde 21,7 gibi 
yüksek pazar payımızı bu anlayışa borçlu-
yuz. Türkiye ekonomisinin gelecek hedef-
lerine ulaşmasında, rekabet gücünü belir-
leyici olarak gördüğümüz KOBİ Bankacılığı 
alanında öncü rolümüzün getirdiği sorum-
lulukla çalışmaya devam ediyoruz. 

Halkbank’ı sektördeki diğer bankalardan 
farklı kılan hizmet ve çözümleri nelerdir?

Paraf Esnaf, Paraf KOBİ ve Paraf Busi-
ness sayesinde işletmeler artık tek bir kart 
üzerinden tüm ticari işlemleri gerçekleşti-
rebiliyorlar. Aynı zamanda taksitli ve vade-
li işlemler yaparak ticaret hacimlerini de 
günden güne büyütebiliyorlar.  Ticari kart-
lardaki geniş distribütör ve işyeri ağımız 
ile vadeli ve taksit imkanlarımız da sürek-
li genişliyor. Ticari müşterilerimiz bu kart 
sayesinde hem kendileri hem de çalışan-
ları için özel sağlık paketlerinden de ya-
rarlanabiliyor. 

Bu yıl ayrıca banka kartı ve kredi kar-
tı özelliklerini tek kartta buluşturmamız 
da Paraf için başka bir atılım oldu. Kasım 
ayında ticari kart pazar payı ciro bazında 
8., adet olarak ise 8. sıradaydı, bu yıl yaptı-
ğımız çalışmalarla ciroda 5., adette ise 2. sı-
raya yükseldi. Şu anda 1 milyonun üzerinde 
ticari kart müşterimiz var. Yüzde 16,2 pa-
zar payı ile ikinci sırada bulunduğumuz ti-
cari kart pazarında pazar payımızı her ge-
çen gün daha da artırmaya devam ediyoruz.

Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip 
Koronavirüs (COVID-19) salgını gerek ban-
kacılık sektörünü gerekse Halkbank’ı na-
sıl etkiledi?

Normalleşme sürecinde istihdam ve ih-
racat odaklı sektörlere öncelik vermeye, 
ekonomimiz için temel önemde olan faali-
yet alanlarını desteklemeye çalıştık. Turizm 
sektöründe konaklama ve yiyecek hizmeti 
faaliyetleri ile seyahat acentesi, tur opera-
törü ve diğer rezervasyon hizmetleri ve il-
gili faaliyetleri yürüten işletmeler ve bu iş-
letmelere mal alım satımı ve hizmet tedariki 
sağlayan tüm firmalara özel olarak tasar-
lanan Turizm Destek Paketi bu yöndeki çö-
zümlerimizden biriydi. Sözleşme veya fatu-
raya bağlı tüm sabit giderlerinin ve nakit 
ihtiyaçlarının karşılanması amacıyla oluş-
turduğumuz bu ürün kapsamında işletmeler 
için 40 milyon TL’ye kadar limit belirledik.

Yine bu dönemde hayata geçen Mikro İş-
letmeler Destek Paketi ise KOBİ’lerin başta 
maaş ve kira ödemeleri olmak üzere; temel 
maliyetlerinin karşılaması amacıyla oluştu-
ruldu. Bu ürünümüzle KOBİ’lerin finansman 
ihtiyaçlarını giderilmesi ve nakit desteği sağ-

lanarak tedarikçileri ile aralarındaki nakit 
akışının korunması hedeflendi. 

Son olarak, KOBİ’lerin rekabet edebilirli-
ğinin ve sürdürülebilirliğinin güçlendirilme-
si ve girişimcilik kültürünün teşvik edilmesi 
için KGF işbirliği ile COSME Kredi Progra-
mı’nın ikinci aşamasını devreye aldık. Prog-
ram kapsamında KOBİ’lere 1.125.000 TL’ye 
varan finansman desteği sunuyoruz.

Dijitalleşme konusunda yaptığınız ça-
lışmaları ve bu alandaki hedeflerinizi an-
latır mısınız?

Özellikle son birkaç yılda, yani pandemi-
den daha önce başlayan bir süreçte operas-
yonel verimliliği baz alan birçok proje haya-
ta geçirdik. Belge sayısını azaltan, evrak ve 
yazışmaların dijital ortama taşınmasını sağ-
layan uygulamalar sayesinde, çalışma ar-
kadaşlarımızın iş yükünü hafiflettik. Banka-
mız ve müşterilerimiz açısından da önemli 
bir kaynak tasarrufu elde ettik.

Bu sayede, salgın döneminde bireysel ih-
tiyaç kredisi başvuru, tahsis ve kullandırı-
mını tamamen dijital kanallara taşıyarak 
müşterilerimize büyük kolaylık sağladık. 

“Pandemi ve normalleşme sürecinde başta bireysel, esnaf ve 
KOBİ’ler olmak üzere, 2,2 milyon müşterimize yaklaşık 99,8 
milyar TL tutarında kredi desteği sağladık. Aynı dönemde,  

850 bin işletme ile bireysel müşterimizin toplam 40,1 milyar 
TL tutarındaki kredisini öteledik. Böylece toplamda, sadece 

birkaç ay içinde yaklaşık 3,1 milyon müşterimize 139,9 
milyar TL finansal destek sağlamış olduk.” 
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Esnaf ve KOBİ’lerimizin kredi başvuruları-
nı da dijital kanallar üzerinden almaya baş-
ladık. Şubeye gelmelerine gerek kalmadan 
otomatik tahsis yaptık ve kredi kullandırı-
mı için gerekli evrakın dijital kanallar üze-
rinden onaylanmasını sağladık. 1 milyondan 
fazla müşterimiz kredilerini dijital kanal-
lardan kullandı.

Halkbank’ın mobil ve dijital bankacılık 
kanallarını kullanan yaklaşık 3.8 milyon 
müşterisi var. Dijital bankacılık kanallarını 
kullanan müşterilerin mobil şube kullanı-
mı hızla artarken, yapılan işlemlerin yüzde 
90’dan fazlası şube dışı kanallardan ger-
çekleşiyor. Önümüzdeki dönemde Paraf’ın 
mobil uygulamasındaki geliştirme işlem-
lerimiz devam edecek. QR kod ile ödeme, 
ParafPay cüzdan gibi ödeme çözümleri de 
devreye girecek. 

Tüm bu çalışmaların yanı sıra, banka-
mızın dijitalleşme çalışmalarını tek nokta-
dan koordine ederek, günümüz bankacılık 

anlayışının gerektirdiği güçlü bir dijital dö-
nüşüm vizyonu ortaya koymak üzere, yeni 
bir birim olarak Dijital Dönüşüm Ofisi kur-
duk. Uzman bir ekipten oluşan bu ofis, bir 
yandan Bankada devam etmekte olan ana 
bankacılık yazılımı yenileme çalışmalarını 
koordine ederken, bir yandan da mevcut iş 
süreçlerini yeni bir bakış açısıyla uçtan uca 
gözden geçirerek iç ve dış müşteri memnu-
niyetini sağlayacak geliştirme çalışmaları-
nı yürütüyor. 

Bu yıl gerçekleştirdiğimiz işe alımlar kap-
samında, 1500 genç arkadaşımız aramıza 
katıldı. Gençlerden aldığımız güç ve dijital 
altyapımızı iyileştiren çalışmalarla iş sü-
reçlerimizi daha da geliştireceğiz. Uzman 
kadrolarımız ve geleneksel bankacılıkta-
ki 82 yıllık deneyimimizle, dijital bankacılık 
alanında da müşterilerimize güvenilir, hız-
lı ve kullanıcı dostu bir deneyim sunmaya 
devam edeceğiz. 

Pandemi sonrasında finans ve banka-
cılık sektörünü nasıl bir dönem bekliyor? 
Halkbank olarak kısa ve uzun vadedeki he-
defleriniz nelerdir?

Biz 2021 yılının, hem KOBİ’lerimiz hem de 
KOBİ Bankacılığı açısından çok hareketli 
geçeceğine inanıyoruz. Aşı ve tedavi çalış-
malarında sağlanacak ilerlemeyle beraber, 
2021 yılının tüm dünyada hızlı bir büyüme-
nin önünü açacağını düşünüyoruz.  

Rekabetçi sektörlerde faaliyet gösteren 
ve yeni iş alanı sağlayan işletmelerin geli-
şimini mutlaka destekleyeceğiz. Buna uy-
gun olarak, ticari nakdi krediler içinde şu 
an yüzde 52,6 olan KOBİ kredileri payını da 
yeni yılda yüzde 60’a çıkaracağız.

Bizim bir görevimiz de Türk Lirası’nın 
değerinin korunmasıdır. Bu amaçla, özel-
likle yerli para cinsinden mevduat sahip-
lerinin birikimlerinin en kazançlı vadelere 
yönlendirilmesi konularındaki çalışmaları-
mızı hızlandıracağız.

Halkbank’ın mobil ve 
dijital bankacılık kanallarını 

kullanan yaklaşık 3.8 
milyon müşterisi var. Dijital 

bankacılık kanallarını kullanan 
müşterilerin mobil şube 
kullanımı hızla artarken, 
yapılan işlemlerin yüzde 
90’dan fazlası şube dışı 

kanallardan gerçekleşiyor. 
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“KATILIM BANKACILIĞINDA
İYİ BİR İVME YAKALADIK”

Türkiye Katılım Bankaları 
Birliği (TKBB) Genel 

Sekreteri Osman Akyüz, 
katılım bankacılığı açısından 

2020’nin oldukça verimli 
bir yıl olduğunu söyleyerek, 
“Strateji belgemizi revize 
ediyoruz. Muhtemelen 

önümüzdeki beş yılı 
kapsayan bir perspektif 

oluşturacağız. Hem 
hizmet üretiyor hem de 
finansal bir mimari inşa 

etmeye çalışıyoruz. Katılım 
bankacılığında 35 yıl önce 

başladığımız nokta ile 
şimdiyi mukayese ettiğimizde 

iyi bir ivme yakalandığını 
söyleyebiliriz” dedi.

HABER | TKBB - OSMAN AKYÜZ

P andemi sürecinde gerek Türkiye 
gerekse dünya ekonomisi zor bir 
yılı geride bıraktı. Katılım banka-
cılığı sektörü ise Yeni Tip Korona-

virüs (COVID-19) salgınına rağmen 2020’de 
yaklaşık yüzde 55 oranında büyüme sağla-
dı. Türkiye Katılım Bankaları Birliği (TKBB) 
Genel Sekreteri Osman Akyüz, katılım ban-
kacılığı sektörünün ulaştığı büyüklüğü ve 
önümüzdeki dönemde hedeflerini Ekovit-
rin’e açıkladı.

TKBB Genel Sekreteri Osman Akyüz, ka-
tılım bankacılığında 35 yıl önce başladıkları 
nokta ile günümüzün mukayese edildiğin-

de iyi bir ivme yakalandığını söylemenin, 
yapılabilecek en doğru yorum olacağını 
vurguladı. Hâlâ bazı noksanların bulundu-
ğuna değinen Osman Akyüz, ancak bunla-
rı tamamlamak adına son sürat çalışmaya 
devam ettiklerini ifade etti. Katılım banka-
cılığında uyguladıkları strateji belgesini 
revize çalışmasına başladıklarını belirten 
Osman Akyüz, “Çalışma için bağımsız bir 
denetim şirketi ile mutabakat sağladık. Bu 
belge doğrultusunda mevcut hedeflerimi-
zi revize edecek ve sektörün aktörleriyle 
yeni belirlemeler yapacağız. Muhtemelen 
önümüzdeki beş yılı kapsayan bir perspek-

tif oluşturacağız. Henüz gidecek çok yolu-
muz var. Ancak mevcut potansiyel, banka-
cılık sektöründe rekabet edebilir konuma 
geleceğimizin sinyallerini veriyor. Zira hem 
hizmet üretiyor hem de finansal bir mima-
ri inşa etmeye çalışıyoruz” dedi. 

“TÜRKİYE KARARLI ADIMLARLA 
GLOBAL ÖLÇEKTE POZİTİF 
OLARAK AYRIŞTI”

Ekonomik anlamda 2020’nin ilk yarısın-
da sıkıntılı bir dönem yaşandığını kaydeden 
Osman Akyüz, “Özellikle Mart, Nisan ve Ma-
yıs aylarında pandemi nedeniyle ekonomide 

TKBB GENEL SEKRETERİ OSMAN AKYÜZ EKOVİTRİN’E KONUŞTU:

OSMAN AKYÜZ: “Katılım 
bankacılığının 2020’yi 

verimli geçirmesini sağlayan 
en önemli neden, tüm 

katılım bankalarının dijital 
çalışma ortamına hızla 
uyum sağlamış olması. 

Özellikle pandemi süreci 
boyunca tüm bankalarımız, 

müşterilerinin bütün finansal 
ihtiyaçlarını eksiksiz ve 

hızlı bir şekilde yürüterek 
sorunsuz hizmet sağladı.”
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ciddi bir ivme kaybı olduğunu gördük. Ko-
ronavirüsün ekonomik aktiviteleri sekteye 
uğratması ve iktisadi faaliyetleri azaltma-
sı sonucunda üretim, dağıtım ve turizm gibi 
birçok ekonomi aktörü olumsuz bir tablo 
ile karşılaştı. Ancak Haziran ayından son-
ra salgın tedbirlerinin de bir miktar yumu-
şatılması ile birlikte ekonomik aktiviteler-
de bariz bir canlanma gözlemlendi. Sözünü 
ettiğimiz bu canlanma, ülkenin büyüme ra-
kamlarına da yansımaya başladı. Covid-19 
salgını ile dünya genelinde sosyal ve ekono-
mik hayatın işleyişi önemli ölçüde değişime 
uğrarken, ekonomideki iş yapış şekillerinin, 
davranışların ve tercihlerin yeniden şekillen-
meye başladığını gözlemliyoruz. Tüm dünya 
bu ortamdan çıkışın anahtarını aradığı dö-
nemde Türkiye, sağlık sistemindeki güçlü 
altyapısı ve ekonomi yönetiminin attığı ka-
rarlı adımların etkisiyle global ölçekte po-
zitif olarak ayrıştı” diye konuştu. 

2020’nin sonlarında Hazine ve Maliye Ba-
kanlığı’nın ‘Yeni Dengelenme, Yeni Normal, 
Yeni Ekonomi’ ana temasıyla, 2021-2022-
2023’ü kapsayan üç yıllık ‘Yeni Ekonomi Prog-
ramı’nı (YEP) açıkladığına değinen Osman Ak-
yüz, “Açıklamalarda ‘katma değerli üretimi 
destekleyecek iş süreç ve modellerini yay-
gınlaştırmak, yenilikçi, ihracata dayalı, in-
san odaklı ve kapsayıcı bir kalkınma mode-
li’ne vurgu yapıldı. Ülkemizin 2023 hedefleri 
doğrultusunda yeni yol haritası olan YEP, Co-
vid-19 salgınının ekonomimize yönelik olum-
suz etkilerini ciddi oranda azaltırken, güçlü 
ve istikrarlı büyüme sürecinde yeni adımla-
rı beraberinde getirecek. Katılım Finans Ku-
rumları, Yeni Ekonomi Programı’ndaki üretim, 
yerli ve millî hamleler, teknoloji ve istihdama 
yönelik hükûmetimizin atacağı adımlar doğ-
rultusunda, katma değerli projelere destek 
vermeye ve öncülük etmeye devam edecek. 
Bizler de ülkemizi, ekonomide bir üst lige çı-
karacak, sürdürülebilir büyüme modelini te-
sis edecek tüm politikaların başarıya ulaşması 
için çalışmalarımıza devam edeceğiz. Katılım 
finans sisteminin küresel avantajlarını, güç-
lü potansiyelini ve istikrarlı yükselişini, ülke-
mizin gelişimine katkı sunacak vizyonda tüm 
paydaşlarımız ile birlikte en iyi şekilde değer-
lendireceğiz” şeklinde konuştu. 

“DİJİTAL ÇALIŞMA ORTAMINA 
HIZLA UYUM SAĞLADIK”

Katılım bankacılığı açısından 2020’nin 
iyi bir yıl olduğunu hatırlatan Osman Ak-
yüz, “Bunu sağlayan en önemli neden ise 
tüm katılım bankalarının dijital çalışma or-
tamına hızla uyum sağlamış olması. Özel-
likle de pandemi süreci boyunca tüm ban-
kalarımız, müşterilerinin bütün finansal 

ihtiyaçlarını eksiksiz ve hızlı bir şekilde yü-
rüterek sorunsuz hizmet sağladı. Ayrıca 
kamu sermayeli üç katılım bankası da sek-
törün gelişmesine büyük katkı sundu. Böy-
lece katılım bankacılığı sektörünün, yüzde 
55 civarında bir büyüme sağlıyor. Mevcut 
tabloya göz atıldığında ise 24 Aralık itiba-
rıyla katılım bankalarının toplanan fonla-
rında yüzde 52 büyüme olduğu görülüyor. 
Bu çok ciddi bir rakam. Yanı sıra kullandı-
rılan fonlarda yüzde 51, TL cinsinden aktif 
toplamında ise yüzde 54’lük bir artış söz-
konusu. Tabi, bu artışın bir kısmının kur 
yükselişi ile birlikte geldiğini kabul etmek-
le beraber ortada bariz bir reel büyüme-
nin olduğu da aşikâr” dedi. Osman Akyüz, 
sözlerine şöyle devam etti: “Özetle, katılım 
bankacılığı verimli bir sene geçirdi. An iti-
barıyla şube sayımız bin 254’e ulaştı. Bu da 
mevcut sayıda yüzde 6’lık bir artışa işaret 
ediyor. Yani dalgalanmaların yaşandığı bir 
yıl geçirmemize rağmen şube açma faali-
yetimize devam ediyoruz. Personel sayımız 
ise 17 bine çıkmış durumda. Katılım banka-
larının sektörden aldığı paya baktığımızda 
da toplanan fonlarda yüzde 9.3, kullandı-
rılan fonlarda yüzde 6.6 ve toplam aktif-

te yüzde 7.1’lik bir paya ulaşıldığını görü-
yoruz. Ayrıca Ekim sonu itibarıyla katılım 
bankacılığının özvarlığı 26.7 milyara ulaş-
tı. İnşallah bu istikrarlı büyüme, ileriki yıl-
lara da sirayet ederek sağlam bir zeminin 
temellerini oluşturacak.”

TKBB olarak sektörün bankacılık anla-
mındaki ihtiyaçlarını yakından takip et-
tiklerini ve mevcut sorunları BDDK ile çö-
zümlemeye çalıştıklarını ifade eden Osman 
Akyüz, sözlerini şöyle noktaladı: “2015 yılın-
da da yine BDDK ile birlikte sektörün gele-
ceğine yönelik bir çalıştay düzenlemiştik. 
Buradan elde ettiğimiz çıktıları dikkate ala-
rak katılım bankacılığı için strateji belgesi 
hazırlamış ve o dönemde kamu otoritesi-
ne sunmuştuk. O zamandan bugüne kadar 
sözkonusu belgede tespit edilen hedeflere 
ulaşmak adına birçok çalışma yaptık. Sek-
törün bilinirliğini artırma ve faizsiz finans 
hizmetlerini çeşitlendirme gibi başlıklarda 
da hatırı sayılır ilerlemeler sağladık. Ayrı-
ca 2018’de TKBB bünyesinde bir Merkezi 
Danışma Kurulu tesis ederek standart ge-
liştirme ve faizsiz bankacılık uygulamala-
rı doğrultusundaki faaliyetleri çözümcü ve 
profesyonel bir zemine oturttuk.”

“Katılım bankacılığı sektörü, 2020’de yüzde
55 civarında bir büyüme sağladı. 24 Aralık itibarıyla katılım 
bankalarının toplanan fonlarında yüzde 52 büyüme olduğu 

görülüyor. Bu çok ciddi bir rakam. Ayrıca kullandırılan 
fonlarda yüzde 51, TL cinsinden aktif toplamında ise

yüzde 54’lik bir artış sözkonusu.”
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DENİZYOLU 
TAŞIMACILIĞI VE LİMAN 

İŞLETMECİLİĞİ
Denizyolu taşımacılığı denize kıyısı olan ülkelerde tercih edilen ve diğer taşımacılık 

türlerine göre maliyet tasarrufu sağlayan bir taşımacılık türü olarak karşımıza 
çıkıyor. Tek seferde birden çok malın taşınmasını sağlayan denizyolu taşımacılığında 

dünyanın her bölgesine taşımacılık yapmak mümkün. Dünyada en fazla yapılan 
taşımacılık türü olan denizyolu taşımacılığında liman işletmeciliği de hayati öneme 

sahip. Denizyolu taşımacılığı ve liman işletmeciliği yapan firmalarla yaptığımız 
röportajları ve konuyla ilgili analizleri sayfalarımızda bulabilirsiniz.

HAZIRLAYAN: HARUN REŞİT TIĞLI
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Deniz taşımacılığı uzak mesafede, 
en yaygın kullanılan taşımacılık şek-
lidir. Denize kıyısı olan ülkelerin, yine 
denize kıyısı olan ülkelerden yükle-
necek ürünler için, en ekonomik ve 
problemsiz taşıma şekli olarak de-
niz taşıması tercih edilmektedir. Kı-
talararası taşımacılıkta ise, çok kü-
çük olan hava taşımasının yanında 
deniz taşımacılığı önemli bir yer al-
maktadır. Deniz taşıması denildiğinde 
akla ilk gelen şey; yüklerin gemilere 
yüklenmesi ve gideceği limanda bo-
şaltılmasıdır. Konteyner taşımacılığı 
bu anlayışı değiştirmiş ve deniz taşı-
macılığının içine bir de konteyner ta-
şımacılığı alternatifini eklemiştir. Her 
iki taşıma şeklinde de gerek gemi yük-
lerinin, gerekse konteynerlerin kara-
yolu veya demiryolu ile limana kadar 
taşınması, burada vinçlerle gemilere 
yüklenmesi, gittiği limanda tekrar ge-
milerden tekerlekli araçlara veya de-
miryolu vagonlarına yüklenmesi gibi 
iki operasyonla karşılamaktayız. Lo-
jistikte sürece eklenen her operasyon 
maliyet demektir. Kaza olması ihtima-
lini düşündüğümüzde, süreçlerde ak-
sama demektir. Bu nedenle yükleme 
yerindeki kapların açılmadan hızlı bir 
şekilde teslim adresine kadar gitme-
si tercih edilmektedir. Bu da yıllardır 
kullandığımız ancak son devirde daha 
fazla önem kazanan Ro-Ro taşımacı-
lığı ile sağlanmaktadır. 

“TAŞIMA MALİYETİNİN 
DÜŞÜK OLMASI ÖNEMLİ 
BİR AVANTAJ”

Ro-Ro taşımacılığının amacı son yıl-
larda sıkça gündeme gelen intermo-
dal taşıma projelerinde yer almakta-
dır. İntermodal taşımanın kuralı olan 
yükleme noktası ile boşaltma nokta-

sı arasında ürünlerin içine konduğu 
treyler, konteyner gibi kapların hiç açıl-
madan, farklı taşıma modlarıyla taşın-
masının tamamlanmasıdır. Bu ara-
da deniz taşıması da en temel taşıma 
modu olarak görülmektedir. Taşıma 
maliyetinin düşük olması önemli bir 
avantajdır. Deniz taşımasını karbondi-
oksit salınımını azaltması gibi çevreci 
nedenlerden dolayı teşvik edilen bir 
taşıma şekli olarak görmekteyiz. Yük-
lenen araçlar treylerleri ve çekicileri 
birlikte Ro-Ro gemisine binebildiği gibi 
sadece treylerin çekicileri olmadan 
yüklenmesi ve gittiği yerde yeni bir 
çekiciyle taşınması, taşıma maliyeti-
ni azaltmakta ve kolaylaştırmaktadır. 
Çekiciler yorulmamakta, eskimemek-
te ve kaza ihtimalleri azalmaktadır. 

Yollarda yorulan, gümrüklerde bek-
lemek zorunda kalan, trafik sıkışık-
lıklarında eziyet çeken sürücüler için 
olumlu bir çözümdür. Sürücüler yü-

kün gemide olduğu sürede başka se-
ferlerde görev alabilmekte ve iş ve-
rimleri artmaktadır. 

Ro-Ro gemilerinin yola çıkma ve gi-
decekleri limanlara yanaşma zaman-
ları kesin olarak bellidir, böylece daha 
güzel planlama yapılması sözkonusu 
olmaktadır. Ro-Ro gemilerinin lima-
na yanaşma rampaları çok kolay inşa 
edilmektedir. Uzun rıhtım inşaatları-
na ihtiyaç olmamakta, gemiler arka 
kapaklarını açarak kolayca araçları 
boşaltabilmektedir. Bu avantaj ile Tür-
kiye’de bir çok limanda henüz çalış-
masa bile yani hattı olmasa bile, Ro-
Ro rıhtımları vardır. 

Ülkemizde uluslararası hatlarda git-
tikçe artan kapasitede Ro-Ro taşıma-
cılığı yapılmaktadır. Avrupa ile olan 
taşımamızın Kuzey Karadeniz ülke-
leri ile Romanya, Gürcistan gibi ülke-
lerle de gerçekleşmesi sağlanmalıdır. 
Bu taşımanın iç sularımızda da yapıl-
ması beklenen bir çalışmadır. Marma-
ra’da Tekirdağ, Ambarlı ile Bandırma 
ve Gemlik arasında yeni hatlar olu-
şabileceği gibi Ege ve Akdeniz liman-
ları arasında da kurulması beklenti-
ler içindedir. 

AB bünyesinde taşımanın karayo-
lundan deniz ve demiryolu taşımasına 
yönlendirilmesi amacıyla uygulanan 
Marco Polo projesi gibi ülkemizde de 
intermodal taşımanın gelişmesi, ka-
rayollarındaki trafik yükünün azaltıl-
ması, hava kirliliğinin önlenmesi için 
kamu tarafından, başta Ro-Ro taşıma-
sının teşviki amacıyla, destek prog-
ramları uygulanmalıdır. Bu sayede 
çevre koruması sağlanırken; liman-
larımıza da yeni iş imkanları yaratı-
lacak, iş kapasitelerini daha yüksek 
oranlarda kullanmaları sağlanacak 
ve deniz taşımacılığımız gelişecektir.

RO-RO TAŞIMACILIĞI
Ro-Ro gemilerinin yola çıkma ve gidecekleri limanlara yanaşma zamanları kesin 
olarak belli, böylece daha güzel planlama yapılması sözkonusu oluyor. Ro-
Ro gemilerinin limana yanaşma rampaları çok kolay inşa ediliyor. Ülkemizde 
uluslararası hatlarda gittikçe artan kapasitede Ro-Ro taşımacılığı yapılıyor.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim

Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ
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“DENİZCİLİK OLMAZSA HAYAT DURUR”
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı Tamer Kıran, “Pandemi döneminin sektör için en büyük 
tesellisi, denizciliğin öneminin bir kez daha ortaya çıkması. Çok net bir şekilde anlaşıldı ki, 

denizcilik olmazsa veya aksamaya uğrarsa bunun dünya ticareti üzerinde ciddi menfi etkileri 
olur, hatta hayat durur” dedi.

LOJİSTİK | İMEAK DTO

İ stanbul ve Marmara, Ege, Akdeniz, Ka-
radeniz Bölgeleri (İMEAK) Deniz Tica-
ret Odası’nın (DTO) Aralık ayı Meclis 
Toplantısı, 10 Aralık 2020 tarihinde 

video konferans yöntemiyle yapıldı. Toplan-
tıda, DTO’nun 2021 Yılı Genel Bütçesi, Mec-
lis üyelerinin oylarıyla kabul edildi. İMEAK 
DTO Meclis Başkan Yardımcısı Emin Emi-
noğlu başkanlığında gerçekleştirilen top-
lantıda İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başka-
nı Tamer Kıran bir konuşma yaptı. İMEAK 
DTO Yönetim Kurulu olarak bütçe hazırlar-
ken üç önemli ilkeye dikkat ettiklerini belir-
ten Tamer Kıran, bunları şeffaflık, imkanları 
hazırlamak ve son olarak da bu hizmetleri 
yaparken tasarruf ilkelerini gözetmek ola-
rak sıraladı. “Üyelerimize en iyi şekilde hiz-
met vermenin, Odamızın faaliyetlerini etki-
li ve verimli bir şekilde yürütmenin gayreti 
içindeyiz” diyen Tamer Kıran, yeni bütçe-
nin ülke ekonomisine, Türk denizciliğine 
ve tüm üyelerimize hayırlı olmasını diledi.

Dünya ve Türkiye ekonomisindeki geliş-
melerden bahseden Tamer Kıran,  2020’nin 
getirdiği zorluklar ve olağanüstü durumlar-
dan sektörün olumsuz etkilendiğini belirtti. 
Salgının ilk gününden itibaren Oda olarak, 
üst kuruluşları TOBB ile birlikte ekonomik 
hasarın bir noktada tutularak, yeniden çark-
ların dönmesi için gece gündüz demeden 
uğraş verdiklerini anlatan Tamer Kıran, 
üyelerin aktardığı talepleri ilgili kurumlara, 
hatta bizzat bakanlara ilettiklerini, birçok 
talebin çözümü yolunda sonuç elde ettikle-
rini söyledi. Kıran, bankacılık sistemini ha-
rekete geçiren kredi paketlerinin devreye 
sokulduğunu, vergi-SGK ertelemeleri, kısa 
çalışma ödeneğiyle işletmelerin önemli bir 
yükten kurtarıldığını kaydetti.

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) 
tarafından Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan’ın katılımıyla Ankara’da düzen-
lenen ‘Türkiye Ekonomi Şurası’ ile Hazine 
ve Maliye Bakanı Lütfi Elvan, Adalet Baka-
nı Abdülhamit Gül’ün, TOBB yönetimi ve 60 
TOBB Sektör Meclisi ile İstanbul’da yaptığı 

toplantılara iştirak ettiğini belirten Tamer 
Kıran, şunları söyledi: “Ankara’da yapılan 
Türkiye Ekonomi Şurası’nda, sektörümü-
zün 3 sorununu, çözüm önerileriyle birlik-
te Denizcilik Konseyi Başkanı Cengiz Kap-
tanoğlu dile getirdi. İstanbul’daki toplantıda 
ise, ilk oturumda TOBB Yönetim Kurulu 
olarak ekonomi ve reform gündemini top-
lantıya katılan çok sayıda Bakanla istişa-
re ettikten sonra ikinci bölümde ise Sek-
tör Meclislerimiz, her sektörde en çok öne 
çıkan sorunları ve bunların çözümüne yö-
nelik taleplerini ilettiler. Denizcilik Meclisi 
Başkanı Recep Düzgit de,  sektörümüz ile il-
gili üç önemli sorunu burada iletme imka-
nı buldu. İş ve yatırım ortamında yaşanan 
sıkıntıların ve bunlara yönelik çözüm öne-
rilerimizin yapıcı bir diyalog ortamında ele 
alınmasından büyük memnuniyet duyduk. 
Her iki toplantıda da, sıkıntıları aşma nok-
tasında başta Cumhurbaşkanımız olmak 
üzere Bakanlarımızın kararlılıklarını biz-
zat müşahede ettim. Devletimiz ve iş dünya-
sı el ele vererek, diyalog ortamı ve istişare 

ile ekonomideki tıkanıklıkları aşacağımıza 
yürekten inanıyorum.”

DENİZ ÇALIŞANLARI ‘KİLİT 
ÇALIŞANLAR’ KABUL EDİLDİ

Pandemi döneminin sektör için en büyük 
tesellisinin ise denizciliğin öneminin bir kez 
daha ortaya çıkması olduğunu belirten Ta-
mer Kıran, “Çok net bir şekilde anlaşıldı ki, 
denizcilik olmazsa veya aksamaya uğrarsa 
bunun dünya ticareti üzerinde ciddi menfi 
etkileri olur, hatta hayat durur. BM 75. Ge-
nel Kurulu’nda, 1 Aralık 2020 tarihinde alı-
nan bir karar ile deniz çalışanları kilit çalı-
şanlar olarak kabul edildi ve IMO’nun gemi 
personeli değişimi protokollerinin uygu-
lanması çağrısında bulunuldu. Bu karar-
dan hareketle, Covid-19’a karşı aşılamada, 
Türk gemi çalışanlarına toplumun işleyişi 
için gerekli sektörler ve kritik işlerde çalı-
şan kişileri kapsayan 2. grupta yer verile-
rek öncelikle aşılanmalarının sağlanması ve 
gemi personeli değişimlerinin sorunsuz ya-
pılması hususlarındaki taleplerimizi içeren 
yazılarımızı Sağlık Bakanlığımız ile Ulaştır-
ma ve Altyapı Bakanlığımıza ilettik. Ayrıca, 
ülkemizde hafta sonu uygulamaya konulan 
kısıtlama döneminde tedarik zincirinde bir 
aksama olmaması için sektör mensupları-
mızın faaliyetlerini sürdürmelerine izin ve-
rilmesi yolundaki talebimizi de ekledik. Bu 
vesile ile bir kez daha deniz çalışanlarımıza 
pandemi dönemindeki özverili çalışmaları 
nedeniyle takdir, şükran ve teşekkürlerimi 
sunuyorum” açıklamasını yaptı.

TAMER KIRAN: “Salgının 
ilk gününden itibaren 

Oda olarak, TOBB 
ile birlikte ekonomik 
hasarın bir noktada 
tutularak, yeniden 

çarkların dönmesi için 
gece gündüz demeden 

uğraş veriyoruz.”

İMEAK DTO YÖNETİM KURULU BAŞKANI TAMER KIRAN:

“BİZ ÜLKEMİZİN GELECEĞİ İÇİN ÇALIŞIYORUZ”
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MIP’DEN İKİ AYDA
İKİ TÜRKİYE REKORU

Türkiye’nin en büyük konteyner limanı Mersin Uluslararası Liman İşletmeciliği AŞ 
(MIP), 2020 Ekim ayında 185 bin TEU, Kasım ayında 193 bin TEU konteyner iş 

hacmi gerçekleştirerek iki ay üst üste Türkiye rekoru kırdı. 

LOJİSTİK | MIP
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M ersin Uluslararası Liman İşlet-
meciliği AŞ (MIP), iki ayda iki re-
kora imza attı. 2020 Ekim ayın-
da 185 bin TEU, Kasım ayında 

193 bin TEU konteyner iş hacmi gerçekleş-
tiren MIP, Kasım ayı konteyner iş hacmiy-
le ‘Türkiye’nin aylık bazda en fazla kontey-
ner elleçleyen limanı’ unvanını güncelledi. 
MIP, ulaştığı bu rakamla tarihinde bir ilke 
daha imza atarken, ‘Türkiye’nin aylık baz-
da en fazla konteyner elleçleyen limanı’ un-
vanını da güncellemiş oldu. 

MIP Genel Müdürü Johan Van Daele, ko-
ronavirüs pandemisi nedeniyle ülkelerin dış 

ticaret hacminin kayda değer ölçülerde da-
raldığını kaydederek, “Bu zorlu süreçte bir 
rekora daha imza atan personelimize min-
nettarlığımı iletiyorum” dedi. Pandemi süre-
cinde, tüm personelin ve liman kullanıcıla-
rının sağlığını mümkün olan en iyi şekilde 
korumak için birçok yeni iş süreci ve önlemi 
uygulamaya koyduklarını hatırlatan Daele, 
“İş gücümüzün ve yönetimimizin yetkinliği 
ve bağlılığı sayesinde üretkenlikten ödün 
vermeden çalışmaya devam ettik. Yolculu-
ğumuzda yanımızda olan müşterilerimize, 
kamu kurumlarına ve diğer tüm paydaşla-
rımıza teşekkür ediyorum” diye konuştu.

“DİJİTAL ÇÖZÜMLERE 
YÖNELİK ÇALIŞMALARIMIZI 
HIZLANDIRDIK” 

MIP’nin dijital yeniliklerle müşteri odak-
lı çözümler ürettiğine değinen Johan Van 
Daele, yaptığı değerlendirmede şu ifadele-
re yer verdi: “Bu süreçte, büyüyen Türki-
ye ve beraberinde artan iş hacmine yöne-
lik kapasite planlama ve yatırım projelerini 
geliştirmenin yanı sıra, bölgemizde ihracat, 
ithalat yapan ve lojistik altyapıyı oluşturan 
bütün firmalara fayda sağlayacak yenilikler 
sunmaya devam edeceğiz. Bölgenin ticaret 

ve lojistik altyapısını güçlendirmek amacıy-
la dijital çözümlere yönelik çalışmalarımızı 
hızlandırdık. Teknoloji alanındaki yatırımla-
rımızı müşteri entegrasyonu ve saha ope-
rasyonları otomasyonlarına odaklanarak 
sürdürüyoruz.”

MIP HAKKINDA 
Akfen Holding ve PSA International ortak-

lığında kurulan Mersin Uluslararası Liman 
İşletmeciliği AŞ (MIP) 11 Mayıs 2007 tarihin-
de T.C.D.D. Mersin Liman İşletmesini 36 yıl 
süreyle devraldı. 2017 yılında hissedarları 
arasına Avustralyalı Fon Şirketi IFM’in ka-
tıldığı Mersin Uluslararası Limanı (MIP), An-
kara, Gaziantep, Kayseri, Kahramanmaraş, 
Konya gibi Türkiye’nin sanayileşmiş kent-
leri ile Suriye, Irak gibi sınır komşusu olan 
ülkelere, demiryolu ve karayoluyla bağlı. 
Ortadoğu ve Karadeniz’le olan aktarma ve 
hinterlant bağlantılarıyla, Akdeniz Bölgesin-
deki ana konteyner limanlarından biri. Ge-
niş hinterlandı, kolay ulaşım imkânları ve 
yetişmiş insan kaynaklarıyla Türkiye’nin ih-
racat & ithalat hacminin önemli bir kısmını 
karşılıyor. MIP, yıllık elleçlenen toplam kon-
teyner yük miktarıyla ve mevcut geri saha-
sıyla Türkiye’nin en büyük limanı.

JOHAN VAN DAELE: 
“Bölgenin ticaret ve lojistik 
altyapısını güçlendirmek 
amacıyla dijital çözümlere 
yönelik çalışmalarımızı 
hızlandırdık. Teknoloji 
alanındaki yatırımlarımızı 
müşteri entegrasyonu 
ve saha operasyonları 
otomasyonlarına 
odaklanarak sürdürüyoruz.”
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doğu-batı rotasında yaklaşık 500 seferin ip-
tal edilmesine ve armatörler bazında hafta-
lık 800 milyon dolar tutarında zarara yol açtı. 
Ancak diğer ulaştırma modlarına nazaran de-
nizyolunda düşüş daha sınırlı oldu. Mart ve 
Haziran aylarını kapsayan dönemde deniz-
yolu taşımacılığının ekipman ve yer sorunu 
pek ciddi seviyelere ulaşmadı ancak Eylül ayı 
itibariyle bu durum tersine dönmeye başla-
dı. Azalan kısıtlamalar ihracatı artırdı ancak 
dövizdeki hızlı artış nedeniyle ithalat durma 
noktasına geldi. Döviz artışı sebebiyle ithala-
tın azalması ile ülkeye gelen gemi ve kontey-
ner sayısı ciddi bir azalış gösterdi. Bu durum 
ise boş konteyner krizini beraberinde getirdi. 

Tahminlerimiz yaşanan ekipman sorunla-
rının Çin yeni yılı (Şubat ayının 2. haftası) son-
rası 2021 yılı Mart ayına kadar devam ede-
ceği yönündedir. Bu süreç boyunca ihracat 

Dünyayı ve ülkemizi hem sosyal 
hem de ekonomik anlamda olumsuz 
etkileyen COVID-19 salgınının etkile-
ri devam ediyor. Haziran ayı ile bir-
likte ‘Yeni Normal’ dönemiyle karan-
tina kısıtlamaları sona erse de tehli-
ke henüz geçmiş değil. Özellikle son 
dönemde virüsün yayılım hızının art-
ması ile birlikte, 2020 Mart-Haziran 
ayı tablosunun geri gelmesinden en-
dişe ediliyor.

Çok sayıda araştırma şirketinin ve-
rileri ışığında kamuoyu ile paylaşılan 
“COVID-19’un İş Dünyasına Etkileri” baş-
lıklı raporların tamamında, pandemi-
den en çok etkilenen alanların başın-
da tedarik zincirlerinin geldiğine vur-
gu yapıldı. Araştırmalara göre, Mayıs 
ayında şirketlerin yüzde 86’sı pande-
mi sürecinden olumsuz etkilendiği-
ni belirtti. Pandeminin tedarik zinci-
ri üzerindeki etkilerine bakıldığında 
ise şirketlerin yüzde 9’u çok yüksek, 
yüzde 14’ü yüksek, yüzde 16’sı orta ve 
yüzde 22’si düşük oranda etkilendik-
lerini ifade etti. Bu alanda çok düşük 
etkilenen ya da hiç etkilenmediğini 
söyleyenlerin oranı ise yüzde 40 ora-
nında kaldı. Katılımcıların yüzde 39’u, 
pandemi nedeniyle hammaddeye eri-
şim ve lojistik gibi tedarik zinciri ko-
nularında ciddi problemler yaşadık-
larına dikkat çekti.

Küresel denizyolu yük taşımacılığı 
da dünya ticaretinde ciddi payı olan bir 
sektör olduğu için pandemi süresince 
çok etkilendi. Özellikle deniz konteyner 
taşımacılığında Mart-Nisan aralığında, 

ve ithalatçılarımızın yükleme planlarını iyi 
yaparak, belirlenen yükleme tarihlerinden 
en az 1-2 hafta öncesinden ekipman ihti-
yaçlarını lojistik firmalara iletmesi, eğer 
mümkünse tek lot hacimli yüklemeler yeri-
ne sevkleri zamana yayılmış şekilde plan-
lamalarını öneriyoruz.  

İZMİR ALSANCAK 
LİMANI RO-RO 
OPERASYONLARINA AÇILDI

Bahsetmiş olduğum tüm bu sıkıntıların 
yanı sıra denizyolu taşımacılığı özelinde ya-
şanan sevindirici bir gelişmeyi de aktar-
mak istiyorum. Geçtiğimiz günlerde TCDD 
İzmir Alsancak Limanı, Ulaştırma ve Altya-
pı Bakanlığı’nın izniyle yeniden Ro-Ro ope-
rasyonlarına açıldı. Konteyner ve benzeri 
yükler hariç, yalnızca tekerlekli araçların 
ve yüklerinin taşınması kaydıyla, TIR veya 
kamyon taşıyan Ro-Ro gemileri sınıfının ye-
niden limandan yükleme ve tahliye yapabil-
meleri için Bakanlıkça gerekli izin verildi.

Bu gelişme ile ihracatçıların daha ucuz 
taşıma maliyetleri ile Kuzey Afrika ve Gü-
ney Avrupa’ya ulaşması hedefleniyor. Atılan 
bu adımın Ro-Ro taşımacılığının yaygınlaş-
tırılması ve denizyolu ile yapılan ihracatın 
artırılması için çok önemli olduğunu düşü-
nüyor, limanın yeniden açılmasının yakın 
zamanda ihracat rakamlarımıza da olum-
lu şekilde yansımasını umuyorum. Son ola-
rak 2021’in tüm dünyaya öncelikle sağlık 
getirmesini dilerken, Uluslararası Taşıma-
cılık ve Lojistik Hizmet Üretenleri Derne-
ği (UTİKAD) olarak bu yeni yıldan çok daha 
umutlu olduğumuzu belirtmek istiyorum. 
Sağlıkla kalın.

PANDEMİ, KÜRESEL DENİZYOLU 
TAŞIMACILIĞINI OLUMSUZ ETKİLEDİ

Küresel denizyolu yük taşımacılığı da dünya ticaretinde ciddi payı 
olan bir sektör olduğu için pandemi süresince çok etkilendi. Özellikle 
deniz konteyner taşımacılığında Mart-Nisan aralığında, doğu-
batı rotasında yaklaşık 500 seferin iptal edilmesine ve armatörler 
bazında haftalık 800 milyon dolar tutarında zarara yol açtı.

EMRE ELDENER 

UTİKAD 
Yönetim Kurulu Başkanı
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“TÜRKİYE’NİN VE BÖLGENİN ÖNEMLİ 
LİMANLARI ARASINA GİRMEYİ BAŞARDIK”

2020 yılının 11 ayında 189 gemiye ev sahipliği yapan Hopaport, 901 bin 35 ton 
işlem hacmiyle 1 milyon ton hedefine yaklaştı. Hopaport, bu rakamlarla Türkiye’nin 

ve bölgenin önemli limanları arasına girmeyi başardı.

LOJİSTİK | HOPAPORT

H opaport Genel Müdürü Meriç Bur-
çin Özer, 2020 yılının Ocak-Ka-
sım döneminde Hopaport’un 
toplam 189 gemiye ev sahipli-

ği yaparken toplamda 901 bin 35 ton yük 
elleçlemeyi başardığını söyleyerek, Hopa-
port’un bu rakamla önüne koyduğu 1 mil-
yon ton hedefine de yaklaştığını ifade etti. 
Bu başarının Hopaport olarak önüne koy-
duğu ürün çeşitliliğini artırma projesinin 
bir sonucu olduğunu söyleyen Meriç Bur-
çin Özer, 2020 yılında 18 değişik kalemde 
ürün elleçlediklerini, 2021 yılında bu raka-
mı 25’e kadar yükseltme anlamında çalış-
malarına ara vermeden devam ettiklerini 
belirtti. 11 aylık dönemde liman tarihinin en 
yüksek elleçleme rakamına Haziran ayın-
da 111 bin 546 ton ile ulaştıklarını, Temmuz 
ayında bu rakamın 107 bin 914 ton olduğunu 
kaydeden Meriç Burçin Özer, “Hopaport’ta 
yılın 11 ayında 257 bin 141 ton ile en yüksek 
elleçlenen ürün kömür oldu. Bunu 151 bin 
850 ton ile Bakır konsantresi, 144 bin 45 ton 

ile Silis madeni ve 85 bin 660 ton ile de Pi-
rit Konsantresi takip etti. 11 aylık dönemde 
296 bin 147 ton ithalatın gerçekleştiği Ho-
paport’ta 384 bin 665 ton kabotaj yükleme 
ve 107 bin 467 ton kabotaj tahliye, 77 bin 914 
ton transit boşaltma ve 36 bin 150 ton tran-
sit yükleme gerçekleştirildi” dedi.

Hopaport’un liman sahasındaki tüm ter-
minallerde ciddi masraf edilerek yangın 
söndürme sistemlerinin yenilenmesine 
paralel, tank terminalinin de bulunduğu 
tüm tankların yeniden bakımdan geçirile-
rek söndürme sistemlerinin komple yeni-
lendiğini kaydeden Meriç Burçin Özer, “Bu 
çalışmalara paralel tank terminaline Hazi-
ran ayı içinde 23 bin ton motorin getirile-
rek tanklara alınması liman açısından ol-
dukça önemli bir gelişme. Çimento ve Tahıl 
Terminali’nde bulunan silolar, liman saha-
sında bulunan tüm kapalı ambarlar kulla-
nıldı. Hopaport’un yeni projelerinden olan 
ve 2021 yıllında hizmete sokulması planla-
nan LPG terminalinde tüm izinlerin alındı 

MERİÇ BURÇİN ÖZER: “2020 yılında 18 değişik 
kalemde ürün elleçledik. 2021 yılında bu rakamı 
25’e kadar yükseltme anlamında çalışmalarımıza 
ara vermeden devam ediyoruz.”

HOPAPORT GENEL MÜDÜRÜ MERİÇ BURÇİN ÖZER:
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ve İhtisas gümrüklü limanlar arasına Hopa 
Limanı da alındı” diye konuştu. 

“TEMEL HEDEFİMİZ ÜRÜN 
ÇEŞİTLİLİĞİNİ ARTIRMAK”

Meriç Burçin Özer, yılın ilk ayında hedef-
lerine ulaştıklarını, ikinci 6 ayda da asıl he-
def olan toplamda 1 milyon ton yük elleç-
leme rakamlarına 11 ayda 901 bin ton ile 
yaklaştıklarını ifade ederek, temel hedefle-
rinin ürün çeşitliliğini artırarak limandaki 
genel hareketliliği sürekli kılmak olduğunu 
dile getirdi. Meriç Burçin Özer, 2020 Kasım 
ayı sonu itibariyle bunda başarı gösterdik-
lerini, limanlarına gelen gemilerin artık to-
najlarının 25 bin ton gibi rakamlara ulaş-
masının da bu başarıyı yakalamada önemli 
rol oynadığını ifade etti.

Ülkemizin dünya ülkeleri gibi ciddi bir sal-
gın tehdidi altında bulunduğunu, alınan ted-
birlerle salgının önemli sayılabilecek oranda 
önüne geçilebildiğini, ifade eden Meriç Bur-
çin Özer, ancak son aylarda yaşanan ikinci 
dalga salgına karşı Hopaport olarak gerekli 
tüm tedbirleri aldıklarını kaydetti. Meriç Bur-
çin Özer, “Bu şartlar altında Hopaport’un iş 
haraketliliğini artırmayı başarmasının çok 
önemli olduğunu ifade etmek isterim. Bun-
da lojistik departmanımızın gayretli çalış-
maları, diğer departmanlarımızın da bu ça-

lışmaya azami desteği vermesi başarıyı da 
beraberinde getiriyor” şeklinde konuştu. 

“İSTİHDAMA CİDDİ 
KATKI SAĞLIYORUZ”

Meriç Burçin Özer, sözlerine şöyle devam 
etti: “Hopaport olarak paydaşlarımızla ko-
ordineli çalışmanın da bu başarıda önem-
li olduğunu düşünüyorum. Hopa TSO’nun 
çalışmalarımıza verdiği moral destek ve 
özellikle S.S Hopa Motorlu Taşıyıcılar Ko-
operatifi başkan ve yönetimi ile tüm şoför 
dostlarımızın bu süreçte koordineli ve öz-
verili çaba ve çalışmalarıda bizler açısından 
teşekküre layık. Hopaport’un çalışması de-

mek zincirleme bir halka olan nakliyecisin-
den oteline, lokantasından taksicisine, kon-
feksiyonunda berber esnafına, nalburundan 
komisyoncusuna, gümrük işleri yapan ar-
kadaşlarımıza kadar çok çeşitli alanlarda 
iş haraketliliğine katkı sunuyor. 100’un üze-
rinde çalışanımızla ve bu çalışanlarımızın 
aileleri ve çocuklarını da düşünürsek istih-
dama da ciddi katkı sunmaya çalışıyoruz. 
Genel olarak düşünüldüğünde Ülkemiz, böl-
gemiz, ilimiz ve Hopa’mız ekonomisine kat-
kı sunma adına yorulmadan, sürekli üret-
me adına mesai arkadaşlarımızla çalışarak 
bu başarıyı yakaladık ve hedefimize de bu 
düşüncelerle ulaşacağız.”
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LİMAN İŞLETMECİLİĞİ

Artan küresel ticaret, paralelinde deniz taşımacılığını 
da artırıyor. Artan deniz yükü, limanlarımızda verilen 
hizmetlerin zorlaşmasına neden oluyor.

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

Türkiye’de liman yatırımları devlet 
limanları ile başlamıştır ancak zaman 
içinde yeni, teknolojilerin uygulanma-
sı için yatırım yapılmaması, özellikle 
konteyner elleçlemesinin gerektirdiği 
ekipman, yazılım makina gibi konular-
da kapasite artışının sağlanmaması 
devlet limanlarının özelleştirilmele-
rine yol açmıştır. Şimdi tümüne ya-
kın büyük devlet limanları özel sek-
tör tarafından işletilmektedir.  

Devlet limanlara yatırım yapar-
ken kapasitelerinin yetmemesi veya 
her bölgede devlet limanı olmaması 
nedeniyle özel sektör de önce deniz 
kenarındaki fabrikalarının yük elleç-
lemesinde kullanmak sonra bu liman-
lardan yükleme ve boşaltma yaparak 
özel sektöre hizmet vermeye başla-
mıştır. Kısacası tüm liman yatırımları 
devlet tarafından yapılanlar zaman-
la şehir içinde kalmış, genişleme im-
kanlarını kaybetmiş veya özel sektör 
limanları ise küçük ölçekli başlamış ve 
büyüme imkanları kalmamıştır. Yan 
yana birçok liman küçük ölçeklerle 
iş yapmaya çalışmaktadır. 

Limalarda çalışmak son derece zor 
bir iş haline gelmiştir. Bunların bazı-
larını özetlemek gerekirse; 

n Gemi sayıları artmakta, gemi tonaj-
ları büyümektedir. Limanlara çok fazla 
gemi ve uzun süreli boşaltma ve yükle-
me amacıyla gelmekte uzun mesailere 
neden olmaktadır. Aynı anda birden 
fazla gemiye hizmet verilmekte, kad-
rolar yetmemekte, ardından yaratılan 

boşlukta çalışanlar boş kalmaktadır.
n Liman hizmetleri tehlikeli işler 

sınıfına girmektedir. Çalışanların her 
an can güvenlikleri tehlike altındadır. 
Bir vincin arıza yapması, ağır bir mal-
zemenin kancadan kurtulması, deni-
ze düşme olayları söz konusudur. Her 
zaman aşırı dikkat gerektirmektedir. 

n İndirilen veya yüklenen malze-
melerin çevreye olumsuz etkileri söz-
konusudur. Kömür, maden, akaryakıt, 
petrol, hurda gibi malzemeler hem çev-
reyi hem yolları hem de havayı kirlete-
bilmektedir. Bu nedenle şehir içindeki 

limanlarda çok sık şikayetler olmak-
ta ve hizmetler kamu tarafından dur-
durulmaktadır. 

n Limanların çoğu uluslararası ti-
caretin başlangıç ve bitiş noktalar ol-
maları nedeniyle gümrüklü alanlardır. 
Bu alanlar gümrük kontrolü altında-
dır. Olacak herhangi bir hata kaçakçı-
lık olarak değerlendirilmekte ve ağır 
cezalara yol açmaktadır. 

n Limanlarda kullanılan makine ve 
ekipmanların teknolojileri çok sık de-
ğişmekte ve gemi sahiplerinin işleri-
nin hızlandırılması amacıyla bu ya-
tırımların yapılması gerekmektedir. 

n Artan liman iş talepleri liman sa-
hiplerini iş kapasitelerini arttırmaya 
sürüklemektedir. Liman kapasiteleri 
de yeni rıhtımların inşa edilmesi, li-
man arka alanlarının genişletilmesi 
ve yeni makinaların alınmasını gerek-
tirir. Bu da limanlarda sürekli olarak 
yeni inşaat hizmetlerinin verilmesini 
limanın şantiye görünümünden çık-
mamasına neden olmaktadır.

n Limanlar açık hava altında ça-
lışılan yerlerdir. Kar, yağmur, fırtına, 
buzlanma, yazın sıcağı, güneş ve gece 
çalışma zorunluluğu iş yapma şekille-
rini zorlaştırmaktadır. Çalışanlar çok 
yorulmaktadır.

Liman işletmeciliği her türlü zorlu-
ğuna rağmen zevkli ve karlı bir işlet-
medir. Türkiye de mevcut limanları-
nın büyütülmesi yanında yeni liman 
inşa projeleriyle artan talebe cevap 
vermeye çalışmaktadır. 
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DENİZCİLİK SEKTÖRÜNDE 
PANDEMİ SÜRECİ

Gerek fi loların büyümesi gerekse ölçek ekonomisinden yararlanmak adına inşa 
edilen büyük tonajlı gemiler, depolama ve taşıma adına yeni alan ve araçlara 
gereksinim duyan limanlara ve iç bölgelere (hinterlanda) taşıma hizmeti 
sağlayan işletmelere zarar veriyor. Bu anlamda, lojistik zinciri içerisinde, ister 
istemez toplam taşıma maliyetinin yükselmesi durumu sözkonusu.

DOÇ. DR. GÜLTEKİN 
ALTUNTAŞ 

İstanbul Üniversitesi Ulaştırma 
ve Lojistik Fakültesi Lojistik 
Anabilim Dalı Öğretim Üyesi

LOJİSTİK | ANALİZ

Koronavirüs hastalığı (COVID-19) 
kaynaklı pandemi süreci, çalışma ve 
yaşama alışkanlıklarımızı değiştiriyor. 
Geleceğe yönelik belirsizlik nedeniy-
le, bireyler, ‘yeni normalde’ yalnızca 
yaşamsal faaliyetlerini sürdürme-
ye yetecek kadar ürünü, çevrimiçi 
platformlardan veya en yakın fizik-
sel kanaldan edinmeye çalışıyor. Söz 
konusu değişim, yerli ve yerel üre-
tim ile tedarik olanaklarını öncele-
yen korumacı ve içe yönelik politi-
kaları, tedarik zinciri tasarımında 
yeni ve çevikliği ön plana çıkaran 
yaklaşımları, risk algısının yüksel-
mesini, sürdürülebilirlik endişeleri-
ni de beraberinde getirdi. Gerek arz 
gerekse talep tarafında yaşanan bu 
problemlere düşük karbon emisyo-
nu baskısı da eklenince, 2019 yılı-
nı 11,08 milyar ton hacmin getirdiği 
rekorla kapatan uluslararası deniz 
ticaretinin, yılın ilk yarısında yaşa-
nan navlun ücretlerindeki yükse-
lişe karşın, 2020 yılında, yüzde 4,1 
oranında düşeceği beklentisi oluştu 
(Birleşmiş Milletler Ticaret ve Kal-
kınma Konferansı, Review of Mari-
time Transport, 2020). 

Ticaret savaşları nedeniyle alter-
natif pazar ve tedarikçi arayışına çı-
kan küresel oyuncuların, uluslarara-
sı ticaret akışını, 2019 yılında, Çin’den 
diğer Güneydoğu Asya’nın diğer ül-
kelerine yönlendirmesi, uluslararası 
deniz ticaretinin yalnızca, yüzde 0,5 
oranında yükselmesine izin vermiş-
ti. Buna karşın, aynı dönemde, de-
niz ticaret filosunun yüzde 4,1 bü-
yümesi, tonaj kapasitesinin tamamı 

kullanılmamasına karşın, mevcut rota 
değişikliklerine, bazı hizmetlerin as-
kıya alınmasına ya da iptal edilmesi-
ne, pandemi sürecinin beraberinde 
getirdiği belirsizliklere ek olarak, tes-
limatta gecikmelerin yanı sıra yeni 
sorunların ortaya çıkmasına yol açı-
yor. Gerek filoların büyümesi gerekse 
ölçek ekonomisinden yararlanmak 
adına inşa edilen büyük tonajlı gemi-
ler, depolama ve taşıma adına yeni 
alan ve araçlara gereksinim duyan 

limanlara ve iç bölgelere (hinterlan-
da) taşıma hizmeti sağlayan işletme-
lere zarar veriyor. Bu anlamda, lo-
jistik zinciri içerisinde, ister istemez 
toplam taşıma maliyetinin yükselme-
si durumu sözkonusu. Bu noktada, 
daha büyük bir tehlike de bizi bekli-
yor: ‘Daha büyük tonajlı gemilere ve 
büyük ölçekli daha az limana odak-
lanma’ stratejisi, çok daha az sayıda 
oyuncunun bu oyunu oynamasına 
izin verdiği için navlun ücretlerine 
yansıyan herhangi bir maliyet avan-
tajının yükleyiciye ne kadar yansıya-
cağı da meçhul. Söz konusu oyuncu-
ların, yakın zamanda, limanların iç 
bölgelerine taşıma fırsatları ile ilgi-
lenmeye başladığı da biliniyor. 2.500 
USD civarındaki navlun ücretlerinin 
son bir yılda 6.800 USD düzeyine çık-
masına yol açan ve henüz bir çözü-
mün bulunamadığı konteyner kri-
zi de cabası. 

Sonuçta, ‘just-in-time’ modelinin, 
dayanıklılık ve çeviklik açısından sor-
gulandığı bir dönemde, konteyner 
krizinin de etkisi ile, düşük maliyet 
ve gecikme kaynaklı tedarik, rota-
lama ve dağıtım kanalı oluşturma 
baskısının üstesinden gelebilmek 
adına, işletmeler, risk yönetimi ve 
dayanıklılık bakış açısının gerektir-
diği çeşitlendirme strateji uygula-
maya başladılar. Bu nedenle, liman 
işletmecilerimizin gelişmeleri takip 
ederek, verimlilik ve konsolidasyon 
fırsatlarına odaklanmalarında; sun-
dukları hizmetleri müşteri ve tüke-
ticileri için bütünleşik hale getirme-
lerinde büyük fayda var.
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“SALGINA RAĞMEN BÜYÜME 
HEDEFLERİMİZE ERİŞTİK”

DKV Euro Service Türkiye, 
2020 yılında pandeminin 
etkisiyle zorlaşan lojistik 

süreçlerini kolaylaştırarak 
nakliyecinin yükünü 

hafifleten pek çok yeni ürün 
ve hizmeti devreye aldı. 

DKV Euro Service Türkiye 
Ülke Müdürü Deniz Çokcoş 
Sezer, “Türkiye’deki pazar 

payımızı artırdık ve bu 
atılımlar aracılığıyla 2020’de 

büyüme hedeflerimize 
eriştik” dedi.

LOJİSTİK | DKV EURO SERVICE TÜRKİYE

A vrupa otoyollarında nakitsiz yol 
yardım hizmetinde pazar lideri 
olan DKV Euro Service, sektör-
deki pandemi etkisine rağmen 

2020 yılında büyüme hedeflerine eriştiğini 
açıkladı. Küresel salgın nedeniyle zorlaşan 
lojistik süreçlerini kolaylaştıran, nakliyeci-
ye zaman ve hız kazandırmanın yanı sıra, 
maliyetlerini de düşüren çözümler üreten 
DKV’nin Türkiye’deki pazar payı 2020’de 
büyümeye devam etti.

KAZAKİSTAN’I 
HİZMET AĞINA KATTI

DKV’nin 2020 yılında hizmet ağı, Türk 
nakliyeci için Avrupa, Rusya ve Çin’i bir-
birine bağlayan güzergâhta yer alan kilit 
konumu ile büyük önem taşıyan Kazakis-
tan’ın eklenmesi ile genişledi. Nakliyeciler 
artık Kazakistan’da bölgedeki en ekono-
mik yakıtı DKV Card ile temin edebiliyor-
lar. 2021’de ise Türk nakliyeciler için çok 
önemli iki yeni ülke daha DKV’nin hizmet 
ağına eklenecek: Azerbaycan ve Kuzey Ma-
kedonya. Bu atılımla birlikte, DKV’nin geçer-

DENİZ ÇOKCOŞ SEZER: “Gerçekleştirdiğimiz pek çok atılımla mobilitenin korunmasına 
önemli katkılar sağlayan yeni ürün ve hizmetleri kullanıma sunduk. Türkiye’de 2021 
yılında geride bıraktığımız senelerin üzerine kazanımlar koyacağımızı öngörüyoruz.”

DKV EURO SERVİCE TÜRKİYE ÜLKE MÜDÜRÜ DENİZ ÇOKCOŞ SEZER:
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li olduğu ülkeler arasında en ekonomik ya-
kıt Azerbaycan’dan temin ediliyor olacak. 

TEK KUTU KOLAYLIĞI ŞİMDİ 
BULGARİSTAN’DA, SIRADA 
MACARİSTAN VE İTALYA VAR

DKV’nin 2020 yılında nakliyecilere avan-
taj sağlayan hizmetlerinden en önemlisi ise, 
DKV Box Europe kutusunun Bulgaristan’da 
geçerlilik kazanması oldu. DKV Box Europe, 
Avrupa Elektronik Geçiş Hizmeti (EETS) kap-
samında, uluslararası nakliyecilerin Avru-
pa’daki bütün önemli paralı yolların ücretle-
rini tek kutu ile ödeyebilmeleri için hizmete 
sunuldu. Kutunun Bulgaristan’da da geçerli 
olması ile nakliyeciler bu ülkeden de zaman 
kaybetmeksizin, ekstra maliyet olmadan ve 
zahmetsizce geçiş yapmaya başladılar. Tek 
kutu çözümü Bulgaristan’ın yanı sıra Alman-
ya, Belçika, Fransa, Avusturya, İspanya, Por-
tekiz, ayrıca Almanya’daki önemli bağlan-
tı noktaları Warnow Geçişi ve Heren Tüneli 
ile Belçika’daki Liefkenshoek Tüneli’nde de 
geçerli. Çok yakında ise Macaristan ve İtal-
ya’da aktif olacak.

TÜM FERİBOT HATLARINA 
TEK PORTALDAN REZERVASYON

DKV Euro Service, bu yıl ayrıca, Avrupa’da-
ki tüm feribot hatları için tek noktadan on-
line rezervasyon kolaylığı sunan DKV Feri-
bot Rezervasyon Portalı’nı hizmete sundu. 
Sektörde sadece DKV tarafından sunulan 
bu hizmet sayesinde, basit prosedür ve uy-
gun fiyatlar ile alternatifleri karşılaştırmak, 
online rezervasyon ve DKV Card avantajla-
rıyla ödeme yapmak mümkün hâle geldi.

DKV’nin 2020 yılında Avrupa’da hizmete 
sunduğu, Türkiye’de aktif olması için çalış-
maları devam eden yeni ürünü ise DKV Live 
oldu. Bu portal ile birlikte anlık veri aktarım-
ları sağlayan telematik sistem uygulamala-
rında yeni bir sayfa açarak, lojistik süreç-
lerinde önemli ölçüde operasyonel kolaylık 
sağlayan DKV, bütçenin en verimli şekilde 
kullanılmasına yardımcı bir planlama ko-
laylığı sağlıyor. DKV Live, sürücünün araç 
kullanma ve dinlenme zamanlarına uygun 
şekilde, araç takip ve izleme, tahmini varış 
süresinin belirlenmesi, yakıt alım istasyon-
larının planlanması gibi hizmetleri sunuyor.

“TÜRK NAKLİYECİNİN 
İHTİYAÇLARI ÖNCELİKLİ” 

DKV Euro Service Türkiye Ülke Müdürü 
Deniz Çokcoş Sezer, küresel salgına rağ-
men 2020’de büyüme hedeflerine eriştikle-
rini belirtti. Sezer, şöyle konuştu: “DKV Euro 
Service’in 43 ülkede bulunan tüm ofisleri 
için 2020 yılı, sağlık tedbirleri kapsamında 

pek çok kısıtlama varken mal sevkiyatına 
özveriyle devam eden nakliyecilerin işleri-
ni kolaylaştırma gayretiyle geçti. DKV Tür-
kiye’de ise 2020 yılı büyüme hedeflerimize 
ulaştığımız bir yıl oldu. Çünkü Almanya’da-
ki merkezimiz Türk nakliyecinin ihtiyaçla-
rına öncelik vererek yeni hizmet ve ürün-

ler geliştirdi ve geliştirmeye devam edecek. 
Bu süreçte gerçekleştirdiğimiz pek çok atı-
lımla mobilitenin korunmasına önemli kat-
kılar sağlayan yeni ürün ve hizmetleri kul-
lanıma sunduk. Türkiye’de 2021 yılında da 
geride bıraktığımız senelerin üzerine kaza-
nımlar koyacağımızı öngörüyoruz.”
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LOJİSTİK SEKTÖRÜNÜN
KADIN PLATFORMU

‘WİLAT TÜRKİYE’ KURULDU
Londra’da 1919 yılında kurulan, lojistik sektörünün 101 yıllık lider sivil toplum kuruluşu 

Chartered Institute of Logistics and Transport’un (CILT) kadın kanadı Women in Logistics and 
Transport (WİLAT), Türkiye’de 12 Aralık 2020 tarihinde faaliyetlerine başladı. 

LOJİSTİK | WILAT TÜRKİYE

W iLAT Türkiye Başkanı Berna 
Akyıldız liderliğinde, sektörün 
tüm katmanlarında söz sahibi 
olan 12 kadın ile kurulan Wi-

LAT Türkiye’nin kuruluş toplantısı, Covid-19 
nedeniyle çevrimiçi olarak gerçekleştirildi. 
‘Hep birlikte daha güçlüyüz’ ilkesiyle yola çı-
kan WiLAT Türkiye hakkında Başkan Ber-
na Akyıldız düşüncelerini şöyle dile getirdi:

‘‘Bizler erkek egemen lojistik ve taşıma-
cılık sektöründe lider kadınlar olarak, sek-
törde kadın olmanın güçlüklerinin farkında-
yız. Fakat, tüm zorluklara rağmen başarının 
mümkün olduğunu biliyoruz. WiLAT Türkiye 
ailesi olarak amacımız, yeni nesillere de bu-
nun mümkün olduğunu göstermek olacak.’’

Toplantıya CILT International Başkanı 
Dato Radzak Malek, WiLAT Global Başkanı 
Gayani De Alwis ve WiLAT Global Ortado-
ğu Başkanı Nadia Abdul Aziz de konuşma-
cı olarak katılıp Türkiye’nin gayri safi milli 
hasılasının yüzde 12’sini lojistik sektörünün 
oluşturduğuna ve ülkenin lojistik ve taşıma-
cılık dünyasındaki önemine dikkat çekti.

Türkiye’nin WiLAT Global ailesindeki en 
hızlı kurulumu gerçekleştirdiğini belirten 
CILT International Genel Sekreteri Keith 
Newton, “Sizinle çok daha erken tanışmış 
olmayı dilerdik; ailemize ve sektöre büyük 
katkılar sağlayacağınızdan eminiz” diyerek 
memnuniyetini ve desteğini belirtti. 

“KADINLARIN KARİYER 
GELİŞİMİNE DESTEK VERECEK”

Sektörde kadının yerini güçlendirmeyi ve 
artırmayı hedefleyen WiLAT Türkiye, lojistik 
ve taşımacılığı genç nesillere tanıtıp onların 
sektöre adım atmalarını sağlarken, aynı za-
manda sektörde faal olan kadın profesyo-

nellerin kariyer gelişimine de her aşama-
da destek verecek. WİLAT Türkiye Başkanı 
Berna Akyıldız, aynı zamanda TGL Transtaş 
Global Lojistiik AŞ Yönetim Kurulu Başkan 

Yardımcısı, DEİK Afrika Bölgesi Koordina-
tör Başkan Yardımcısı, DEİK Togo İş Kon-
seyi Kurucu Başkanı, UTİKAD ve KAGİDER 
üyesi olarak görev yapıyor.

WiLAT Türkiye Başkanı Berna Akyıldız liderliğinde, sektörün tüm katmanlarında söz sahibi olan 12 kadın ile 
kurulan WiLAT Türkiye’nin kuruluş toplantısı Covid-19 nedeniyle çevrimiçi olarak organize edildi.

‘‛

..

‘‛

..
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KUMPORT LİMAN İŞLETMELERİ’NE 
‘İHRACAT’ ÖDÜLÜ 

OMSAN’A 
‘ULUSLARARASI LOJİSTİK 
İŞLETMECİLERİ’ ÖDÜLÜ

LOJİSTİK | HABER

Kumport Liman İşletmeleri, 2019 yılında 
ihracat alanında gösterdiği başarılı perfor-
mans ile ödüle layık görüldü. Pandemi süre-
cinde hayati önemi bir kez daha anlaşılan 
limancılık alanında aldığı ödülle başarısı-
nı tescilleyen Kumport, ihracat alanındaki 
gayretlerini 2020’de de sürdürdü. Kumport 
Liman İşletmeleri, Türkiye’nin ihracatının 
yükselmesi adına yeni fırsatlar sunan Ulus-
lararası Çin İthalat Fuarı’na (China Inter-
national Import Exhibition) katılarak, ihra-
catçılara desteğini bir kez daha gösterdi.

Kumport Liman İşletmeleri, kaliteli yö-
netim politikası ile Avrupa Kalite Derne-
ği tarafından EFQM Türkiye Mükemmel-
lik ödülü, doğru yönetim şekli ve iş sağlığı 
ve güvenliği kapsamındaki başarılı uygu-
lamaları ile British Safety Council tarafın-
dan verilen ‘5 Star İş Sağlığı ve Güvenliği 
Sertifikası’, yürüttüğü başarılı çevre politi-
kası sayesinde, Çevre ve Şehircilik Bakanlı-
ğı tarafından verilen ‘Sıfır Atık Belgesi’ gibi 
ödül ve başarılarının yanına ihracat ödü-
lünü de eklemiş oldu.

OYAK şirketlerinden Omsan Lojistik, 
2020’de pandemi tedbirleri kapsamın-
da dijital ortamda düzenlenen ödül töre-
ninde Uluslararası Lojistik İşletmecile-
ri (L2) kategorisinde ödüle layık görüldü. 
45 yıla yaklaşan deneyimi, sektöre sun-
duğu güvenilir, öncü ve farklılaşan hiz-
met anlayışı ile müşterilerinin en büyük 
çözüm ortağı olan Omsan Lojistik, oto-
motiv, demir-çelik, çimento, hazır be-
ton, tehlikeli madde, kimya, zirai tarım, 
tekstil, perakende, gıda, telekomünikas-
yon ve hızlı tüketim sektörleri başta ol-
mak üzere farklı sektörlerden birçok 

firmaya entegre, dijital, çevreci, sürdü-
rülebilir ve müşteri odaklı lojistik hiz-
metler sunuyor. 

OMSAN LOJİSTİK’İN 
ODAĞINDA ‘İNSAN’ VAR

Odağına her zaman insanı koyan Om-
san Lojistik, yurtiçi ve yurtdışında ka-
rayolu, denizyolu, havayolu, demiryolu 
taşımacılığı, serbest ve gümrüklü depo 
yönetimi, mikro dağıtım, proje taşıma-
cılığı, ev ve ofis lojistiği, gümrükleme ve 
sigorta hizmetleri gibi birçok hizmeti 
müşterileriyle buluşturuyor. 

‘ULUSLARARASI LOJİSTİK 

firmaya entegre, dijital, çevreci, sürdü-
rülebilir ve müşteri odaklı lojistik hiz-

Odağına her zaman insanı koyan Om-
san Lojistik, yurtiçi ve yurtdışında ka-
rayolu, denizyolu, havayolu, demiryolu 
taşımacılığı, serbest ve gümrüklü depo 
yönetimi, mikro dağıtım, proje taşıma-
cılığı, ev ve ofis lojistiği, gümrükleme ve 
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ÖZERKAN LOJİSTİK
VOLVO TRUCKS’TAN VAZGEÇMİYOR

TIRSAN’DAN BOYTRANS LOJİSTİK’E 50 ADET TREYLER

2003 yılından beri Avrupa ve Ortadoğu’ya, hassas yük taşımacılığı alanında lojistik hizmeti 
sunan Özerkan Lojistik, filosuna 10 adet Volvo FH500 TC daha ekledi. Bu teslimatla birlikte, 

firmanın 25 araca ulaşan filosu, tamamen Volvo Trucks kamyonlardan oluşuyor.

Türkiye distribütörlüğünü Temsa İş Ma-
kinaları’nın yürüttüğü Volvo Trucks, tes-
limatlarına hız kesmeden devam ediyor. 
2003 yılından beri Avrupa ve Ortadoğu’ya, 
hassas yük taşımacılığı alanında lojistik hiz-
meti sunan Özerkan Lojistik’e 10 adet Volvo 
FH500 TC kamyon teslimatı gerçekleştiril-
di. Müşterilerine her zaman en iyi çözümle-
ri sunmayı hedefleyen Volvo Trucks, Özer-
kan Lojistik’e VFS Finansman AŞ’nin (Volvo 
Finans) sağladığı avantajlı finansman des-
teğini de sundu. Filosu tamamıyla Volvo 
Trucks kamyonlardan oluşturan Özerkan 
Lojistik’in tercih ettiği Volvo FH500 TC kam-
yonların en öne çıkan özelliği, uzun yol taşı-
macılığında büyük maliyet avantajı sunan 
yakıt tasarrufu sağlaması. Volvo FH500 TC 

artırılmış güvenlik donanımları ve sunduğu 
konfor ile şoför dostu bir kamyon olmasıy-
la da öne çıkıyor. 

Özerkan Lojistik Yönetim Kurulu Başkanı 
Zeki Aktaş, teslimatla ilgili şunları söyledi: 
“Yaptığımız iş itibarıyla; ilaç, sebze, çiçek ve 
dondurulmuş gıda gibi çok hassas ürünlerin 
taşımacılığını yapıyoruz. Ürünler zamanın-
da ulaşacakları noktaya yetişmeli, şoförle-
rimizin can güvenliği maksimum seviyede 
olmalı ve araçlarımızın yakıt tüketim sevi-
yesi düşük olmalı. Önceden sahip olduğu-
muz güvenli ve sağlam araçlardan da bi-
liyoruz ki Volvo Trucks bunların hepsinin 
bir arada olduğu bir marka. İlk günden bu 
yana yapmış olduğumuz tercihin ne kadar 
doğru olduğunu anlıyoruz.”

Treyler sektörünün güvenilir lideri Tır-
san, salgına karşı gerekli tüm önlemleri 
alarak fiziki teslimat törenlerine aralıksız 
devam ediyor. Sektörün öncü lojistik fir-
malarından Boytrans Lojistik, treyler yatı-
rımında tercihini yine Tırsan’dan yana kul-
landı. Firma filosuna 50 adet Tırsan Tenteli 
Perdeli Maxima Plus T.SCS X+ treyler ile 
güçlendirdi ve yapmış olduğu son yatırım 
ile birlikte filosundaki Tırsan araç sayısı-
nı 140’a yükseltti. Tırsan’ın Adapazarı fab-
rikasında gerçekleştirilen teslimat töreni-
ne, Boytrans Lojistik Genel Müdürü Ahmet 

Ufuk Keçecioğlu, Lojistik Müdürü Kubilay 
Çelik, İş Geliştirme ve Satış Müdürü Sel-
man Üstüner, Tırsan Treyler İşletmeler Ge-
nel Müdür Yardımcısı Ahmet Yılmaz, Satış 
Koordinatörü Ertuğrul Erkoç ve Satış Yö-
neticisi Özgür Ayçiçek katıldı. 

Boytrans Lojistik Genel Müdürü Ahmet 
Ufuk Keçecioğlu, “Filo yatırımlarımızda her 
zaman ilk tercihimiz Tırsan oldu. Gerek yıl-
lardır sürdürmüş olduğumuz güçlü işbirliği, 
gerek Tırsan’ın en verimli ve kaliteli ürün-
leri, gerekse her zaman firmamıza sunmuş 
olduğu kaliteli ve hızlı satış sonrası hizmet-

ler bizim için öncelikli tercih sebebi” dedi. 
Tırsan Treyler Satış Koordinatörü Er-

tuğrul Erkoç da yaptığı konuşmada, “Trey-
ler sektörünün güvenilir lideri Tırsan ola-
rak, müşterilerimizin ihtiyaçlarını her daim 
dinliyor, sektöre uygun araçlar geliştiriyor 
ve üretiyoruz. Boytrans Lojistik ile seneler-
dir devam eden başarılı bir işbirliğimiz bu-
lunuyor. İş ortağımız, teslimatını yaptığımız 
Tırsan Tenteli Perdeli Maxima Plus araç-
larında bulunan patentli K-Fix sistemi sa-
yesinde yüklerini güvenli şekilde taşıyabi-
lecek” diye konuştu. 

Filosu tamamıyla Volvo Trucks kamyonlardan 
oluşturan Özerkan Lojistik’in tercih ettiği Volvo 

FH500 TC kamyonların en öne çıkan özelliği, uzun 
yol taşımacılığında büyük maliyet avantajı sunan 

yakıt tasarrufu sağlaması.

Teslimat törenine, Boytrans Lojistik Genel Müdürü 
Ahmet Ufuk Keçecioğlu, Lojistik Müdürü Kubilay 
Çelik, İş Geliştirme ve Satış Müdürü Selman Üstüner, 
Tırsan Treyler İşletmeler Genel Müdür Yardımcısı 
Ahmet Yılmaz, Satış Koordinatörü Ertuğrul Erkoç ve 
Satış Yöneticisi Özgür Ayçiçek katıldı. 

LOJİSTİK | HABER
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RENAULT TRUCKS’TAN OĞUZLAR KÖMÜR 
NAKLİYAT’A 55 ADET ÇEKİCİ TESLİMATI

Oğuzlar Kömür Nakliyat, 
kömür taşımaları için 55 adet 
Renault Trucks T460 çekiciyi 
teslim aldı. 

RENAULT TRUCKS | LOJİSTİK

T icari yaşamına 1960 yılında lojis-
tik firması olarak başlayan Oğuz-
lar Kömür Nakliyat, 1970’li yıllar-
da başladığı kömür üretimi ve 

pazarlaması için filo yatırımlarına devam 
ediyor. Bandırma, Balıkesir merkezli şir-
ket, yerli ve ithal kömür taşımacılığı için AD-
R’li ve Retarder’li 55 adet Renault Trucks 
T460 çekicilerinin teslimatı ile 2020 yılında 
Renault Trucks’tan aldığı araç sayısını 70 
adete yükseltti. Oğuzlar Kömür Nakliyat’ın 
Bandırma’da bulunan tesislerinde yapılan 
teslimat törenine Oğuzlar Kömür Nakliyat 
Yönetim Kurulu Başkanı Onur Oğuzbeyi, Re-
nault Trucks Türkiye Satış Direktörü Ömer 
Bursalıoğlu, Koçaslanlar Otomotiv Yönetim 
Kurulu Başkanı Mahmut Koçaslan ve Genel 
Müdürü Mesut Süzer katıldı. 

“UZUN ZAMANDIR 
RENAULT TRUCKS ÇEKİCİLERİ 
KULLANIYORUZ”

Teslimat töreninde konuşan Oğuzlar Kö-
mür Nakliyat Yönetim Kurulu Başkanı Onur 
Oğuzbeyi, “Kömürleri tesisimizde eleme ve 
paketleme yaparak sanayi ve ısınma amaç-
lı olarak tüketicilerin hizmetine sunuyoruz. 
Kömür teslimatlarımızı ise genelde kendi öz 
mal filomuz ile gerçekleştiriyoruz. Uzun za-
mandır Renault Trucks çekicileri kullanı-
yoruz. Ağır tonajlı taşımalarımız için per-
formans, yakıt tasarrufu ve satış sonrası 
hizmetlerinden çok memnunuz. Bu neden-
le filomuzu Renault Trucks araçlar ile tek 
markalı yapabilmek üzere alımlarımıza de-
vam ediyoruz” dedi. 

Daha önce alımları gerçekleştirilen, 650 
bin km’de olan Renault Trucks çekicile-
ri bulunduğunu belirten Onur Oğuzbeyi, 
“Ürünlerimizin Türkiye geneline nakliye-
sini gerçekleştiriyoruz. İlk teslim aldığımız 
araçlarımız ile sadece düzenli bakımlarını 
yaparak hiç sorun yaşanmadan operas-
yonlarımıza devam ettik. İlk teslim aldığımız 
2020 model Renault Trucks T460 çekicile-
ri ise Nisan ayından bu yana kullanıyoruz. 

Ortalama 3 puanlık yakıt tasarrufu sağla-
dık” diye konuştu. 

Oğuzlar Kömür Nakliyat ile aralarında 
uzun yıllara dayanan bir işbirliği olduğu-
nun altını çizen Renault Trucks Türkiye Sa-
tış Direktörü Ömer Bursalıoğlu ise, “Oğuz-
lar Kömür Nakliyat, iş alanını her zaman 
geliştiren ve yatırımlarını arttırarak ülke 
ekonomisine de katkı sağlayan müşterile-
rimizden biri. Renault Trucks olarak işleri-
ni geliştirirken her zaman yanlarında yer 
alıyoruz. Tek markalı filo hedeflerinde so-
rumluluğumuzun farkında olarak operas-
yonlarına değer katan çözümler sunuyo-
ruz” şeklinde konuştu. 

Koçaslanlar Otomotiv Yönetim Kurulu 
Başkanı Mahmut Koçaslan, yaptığı açıkla-
mada, “Satış ve satış sonrası hizmetlerimiz 
ile Oğuzlar Kömür Nakliyat’ın faaliyetlerinde 
her zaman sahip olma maliyetlerini ve ke-
sintisiz operasyonlarını gözetiyoruz. Araç-
larının bakım ve onarımlarında Koçaslan-
lar Otomotiv olarak en hızlı çözümlerimiz 
ile aksama yaşanmadan operasyonlarının 
kesintisiz devam etmesine destek oluyoruz. 
Yeni alımları ile bu çabalarımızı yine tak-
dir ettikleri için çok teşekkür ederiz” dedi. 

Oğuzlar Kömür Nakliyat’ın Bandırma’da bulunan tesislerinde yapılan teslimat törenine Oğuzlar Kömür 
Nakliyat Yönetim Kurulu Başkanı Onur Oğuzbeyi, Renault Trucks Türkiye Satış Direktörü Ömer Bursalıoğlu, 

Koçaslanlar Otomotiv Yönetim Kurulu Başkanı Mahmut Koçaslan ve Genel Müdürü Mesut Süzer katıldı. 
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“ÜYELERİMİZİN HAK 
VE MENFAATLERİNİ 
SAVUNUYORUZ”

Öz Taşıma İş Sendikası İstanbul İl Başkanı Yasin Sevgili, “Öz Taşıma İş Sendikası İstanbul İl 
Başkanlığı olarak bizler şehrimiz ve bölgemizde bulunan mevcut üyelerimizle sendika genel 
merkezimiz arasındaki bağı canlı ve güçlü tutmak için sürekli olarak çalışmalarımızı devam 
ettiriyoruz. Üyelerimizin hak ve menfaatlerini savunuyoruz. Doğumdan düğüne, sağlıktan 

ölüme kadar her zaman üyelerimizin yanındayız” dedi.

SÖYLEŞİ | YASİN SEVGİLİ

ÖZ TAŞIMA İŞ SENDİKASI İSTANBUL İL BAŞKANI YASİN SEVGİLİ:

2 012 yılında kurulan Öz Taşıma İş 
Sendikası, genç bir sendika olma-
sına rağmen geldiği noktada 21 bin 
867 üye sayısıyla taşımacılık sektö-

ründe 2. sendika konumuna ulaştı. Öz Ta-
şıma İş Sendikası İstanbul İl Başkanı Yasin 
Sevgili, taşımacılık sektöründe verdikleri 
hizmetler ve hedefleriyle ilgili Ekovitrin’in 
sorularını yanıtladı. 

Öz Taşıma İş Sendikası’nın kuruluş ama-
cı ve günümüze kadar ulaştığı üye sayısı 
hakkında bilgi verir misiniz?

Öz Taşıma İş Sendikası, insanı ve emeği ön-
celeyerek, yerli ve milli temeller üzerinde ‘er-
dem ve güven’e dayalı, “Erdemli bir sendikal 
anlayış inşa etme” amacı ile 21 Kasım 2012 ta-
rihinde kuruldu. Hak İş Konfederasyonu’nun 
ilke ve hedeflerine, aynı zamanda gücünün ve 
üstüne yüklediği sorumluluklarının da far-
kında olarak kendi karakteriyle de hayat bu-
lan Öz Taşıma İş Sendikası değerlerle sendi-
kacılık çizgisinden sapmadan yoluna devam 
ediyor. Genel Başkanımız Sayın Mustafa To-
runtay liderliğinde değerli Yönetim Kurulu 
Üyelerimiz, İl Temsilcilerimiz, İşyeri Temsil-
cilerimiz ve tüm üyelerimizle her geçen gün 
büyüyen ailemize sunduğumuz yeni hizmet-
lerle birlikte, daha iyi ve güzel işlere imza atı-
yor “İz Bırakıyoruz”. 8 yıllık varlığına rağmen 
Temmuz 2020 verilerine göre 21 bin 867 üye-
si ile taşımacılık iş kolunda 2. sendika konu-
munda olan Öz Taşıma İş Sendikası her geçen 
gün ailesine yeni üyelerin katılımıyla felsefe-
sini hayata geçirdiği gibi gücüne güç katıyor.

Sendikanızın faaliyetleri ve etkinlikle-
rini anlatır mısınız?

Ülkemizde taşımacılık iş kolunda faaliyet 
gösteren sendikaların hava, kara, deniz ve 
demiryolu çalışanlarını geniş tabanlı olarak 
bir araya getiremediği söylersek mübalağa 
etmiş olmayız. Öz Taşıma İş Sendikası olarak 
bunların bazıları ile yetinen anlayışı aşma 

iradesini göstermek suretiyle diğer sendi-
kalardan farklı olarak sadece tüzüğümü-
ze yazmakla kalmıyor, dili, rengi, cinsiyeti, 
inancı, gelir seviyesi ve yaptığı iş ne olursa 
olsun, herkesi bir ve eşit tutan anlayış ile 
hareket ediyoruz. Olmazsa olmazımız, yetki 
aldığımız iş yerlerinde imzaladığımız toplu 
iş sözleşmeleri ile üyelerimizin yasalardan 
doğan hak ve ücretlerinin noksansız ve ha-
tasız kendilerine ulaştırılması ile yakaladı-
ğımız yüksek motivasyonun çalıştıkları iş-
yerlerine yüksek verim olarak dönmesi ile 
yakaladığımız karşılıklı kazanım ivmesi en 
önemli faaliyetimiz.

“ÜYELERİMİZİN HAK VE 
MENFAATLERİNİ SAVUNUYORUZ”

Öz Taşıma İş Sendikası İstanbul İl Baş-
kanlığı olarak çalışmalarınız hakkında bil-
gi alabilir miyiz?

Öz Taşıma İş Sendikası İstanbul İl Baş-
kanlığı olarak bizler şehrimiz ve bölgemizde 
bulunan mevcut üyelerimizle sendika genel 
merkezimiz arasındaki bağı canlı ve güçlü 
tutmak için sürekli olarak çalışmalarımızı 
devam ettiriyoruz. İstanbul’umuza erdem-
li sendikal anlayışımızı sunmak için fikirle-
rimiz ve prensiplerimizi arz etmeye devam 
ediyoruz. Biz sorumluluğumuzu biliyor, he-
deflerimize söz hakkı vererek, dinleyerek, 
sabit fikirlerle değil şartlara göre çözüm 
üreten ve yenilenen dinamiklerimizle üyele-
rimizin hak ve menfaatlerini savunuyoruz. 
Sektörde tanışmadığımız tek bir çalışan ve 
tek bir işveren kalmayıncaya kadar zirveye 

YASİN SEVGİLİ: “8 yıllık varlığına rağmen Temmuz 
2020 verilerine göre, 21 bin 867 üyesi ile taşımacılık 
iş kolunda 2. sendika konumunda olan Öz Taşıma 
İş Sendikası, her geçen gün ailesine yeni üyelerin 
katılımıyla felsefesini hayata geçirdiği gibi gücüne 
güç katıyor.”
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azim ve kararlılıkla yürüme doğru anlama 
ve doğru anlatmayı kendim ve arkadaşla-
rımla ilke edindiğimi belirtmek istiyorum.

“ÜYELERİMİZE FERDİ 
KAZA SİGORTASI YAPTIK”

Sendikanıza üye olanlar ne gibi avan-
tajlara sahip oluyor? Üyelerinize ne gibi 
kazanımlar sağlıyorsunuz?

Yetki aldığımız işyerlerinde toplu iş sözleş-
mesi imzalamanın yanında geride bıraktığı-
mız 8 yılda her bir üyemize her yıl ferdi kaza 
sigortası yaptık. Üyelerimizin düğünlerinde 
ve çocuklarının sünnet düğünlerinde 4 bin 
970 adet çeyrek ve gram altın hediye ettik. 
Üyelerimizin üniversitede okuyan çocukla-
rına 2 milyon 65 bin TL burs vererek eğitim-
lerine katkıda bulunduk. Farklı sebeplerle 
ihtiyacı olan 110 üyemize 200 bin TL nakdi 
yardımda bulunduk. Tüm üyelerimize, her 
Ramazan ve Kurban Bayramlarında kolon-
ya, şeker ve lokum ikramı, yeni yılda yılbaşı 
hediyesi, 8 Mart Dünya Kadınlar Günü’nde 
ise kadın üyelerimize çeşitli hediyelerimizi 
takdim ettik. Sosyal sendikacılık anlayışıy-
la yaz aylarında, her ilde üyelerimizin eş ve 
çocuklarının katılımlarıyla, piknikler orga-
nize etmek suretiyle aileden biri olduk. Ça-
lışma esnasında yaşanan kaza ve benzeri 
durumlarda avukat desteği sağlıyoruz. Eği-
tim, sağlık, turizm ve benzeri alanlarda an-
laşmalı olduğumuz kurumlar, üyelerimize 
özel indirimler sağlıyor. Doğumdan düğü-
ne, sağlıktan ölüme kadar her zaman üye-
lerimizin yanındayız.

Pandemi döneminde taşımacılık sektö-
rüne ve üyelerinize yönelik ne gibi tedbir-
ler aldınız? Bu zorlu dönemde çalışmala-
rınızdan bahseder misiniz?

Elbette bizler de her Türkiye Cumhuriye-
ti vatandaşı gibi öncelikle Devletimizin Co-
vid-19’un yayılmasını önleme adına almış 
oldukları kararlar ve tedbirlere hassas-
lıkla uyduk. Geniş katılımlı toplantılarımı-
zı erteledik. Bazı toplantı ve eğitimlerimizi 
internet üzerinden gerçekleştirdik. Hassa-
siyetimizi tüm teşkilat yapımıza ve üyeleri-
mize de örnek olacak şekilde gösterme gay-
reti içerisinde olduk. 65 yaş üzeri ve kronik 
hastalığı olan personelimize evden çalışma 
imkanı sunduk. Maske, mesafe ve temizlik 
tedbirlerini uygulayarak lüzumu halinde 
üyelerimizle sınırlı sayılarda ve sürelerde 
biraraya geldik. İşyerlerinde alınan dezen-
fekte işlemleri, karantina süreçleri ve kısa 
çalışma programlarının uygunluğunu bir-
likte takip ettik. İşveren ve vekilleri ile bir-
likte pozitif vakaların arttığı ortamların ge-
çici kapatılması için temaslarda bulunduk. 
Sadece İstanbul’da bir işyerinin üç defa 
14’er gün geçici kapatılması durumu dahi 
yaşandı ve tüm bunlar olurken biz üyeleri-
mizin yanındaydık.

Pandemi sürecinde özellikle kargo taşı-
macılığı işlem hacmi sektörde 20 kat, bir-
çok firmada 1,5 ila 2 kat artış gösterdi. Hem 
bu artışı karşılamak için yapılan yeni istih-
damlar hem de sektöre bu dönemde giriş 
yapan yeni yatırımcıların katkı sağladığı is-
tihdamlar nedeniyle sendikamızın el uzat-
ması gereken yeni çalışanlar ile de buluşma-

sı gerektiğinde yine sahadaydık. Üyelerimiz 
arasında da seyreden Covid-19 pozitif vaka-
lar sebebiyle Genel Başkanımız ve Yönetim 
Kurulumuzun almış olduğu bir kararla da 
Türkiye’de bir ilki gerçekleştirdik. “Bir Lok-
ma da Bizden Olsun” temenni ve sloganıyla 
Covid-19 pozitif üyelerimize karantina dola-
yısıyla yaklaşamasak da onların yanında ol-
duğumuzu hissettirmek adına hazırlatmış 
olduğumuz gıda kolilerini ev adreslerine bı-
rakıyoruz. Şimdiye kadar bin 950 üyemize 
gıda kolisi yardımında bulunduk.

“İNSANA DOKUNMAYI 
İLKE EDİNDİK”

Öz Taşıma İş Sendikası olarak kısa ve 
uzun vadedeki hedeflerinizi öğrenebi-
lir miyiz?

Öz Taşıma İş Sendikası, sendika üyesi ol-
maya ve örgütlü çalışan olmanın değerini 
göstermeye, sendikalara duyulan güvensiz-
liği ortadan kaldırmak için güven tesis et-
meyi gönüller fethetmeyi bunu yaparken 
insana dokunmayı ilke edindi. Bu ilkeyi de 
sosyal sendikacılık anlayışı ile bu anlayışı 
taçlandıran faaliyetleri sayesinde gösterdi, 
göstermeye de devam ediyor. Kısa vadede 
taşımacılık (hava, kara, deniz ve demiryo-
lu) sektöründe faaliyet gösteren işyerle-
ri çalışanlarının dengeli bir şekilde tama-
mında etkili söz sahibi olacak kadar geniş 
tabanlı bir üye yapısı ile sayısına ulaşma-
yı, uzun vadede ise sadece yüzde 10’u sen-
dikalı olan işkolumuz çalışanlarının kalan 
yüzde 90’ını da sendikal haklara kavuştur-
mayı hedefliyoruz.
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KARSAN’DAN ROMANYA’YA
20 ADET ELEKTRİKLİ ARAÇ TESLİMATI

Yüzde 100 elektrikli araçlarıyla Avrupa’nın çevreci tercihi olan yerli üretici Karsan, 
Romanya’nın Dej Belediyesi’ne 14 adet Atak Electric ve 6 adet Jest Electric teslimatı 

gerçekleştirdi. Böylece, Dej Belediyesi’ne ait toplu taşıma sistemlerinin modernize edilmesi 
kapsamında Avrupa Birliği Bölgesel Kalkınma Fonu desteğiyle açılan ihaleyi kazanan Karsan, 

20 elektrikli aracın da teslimatını gerçekleştirmiş oldu.

OTOMOTİV | KARSAN

T ürkiye’de yer alan fabrikasında 
çağın mobilite ihtiyaçlarına uygun 
ulaştırma çözümleri sunan Kar-
san, yüzde 100 elektrikli toplu ta-

şıma araçları Jest Electric ve Atak Electric 
ile Avrupa’yı taşımayı sürdürüyor. Yıl boyun-
ca aldığı siparişleri teslim etmeye hız kesme-
den devam eden marka, son olarak Roman-
ya’nın Dej Belediyesi’ne 14 adet Atak Electric 
ve 6 adet Jest Electric teslimatı gerçekleştirdi. 

Karsan, distribütörü Anadolu ROM’la Dej Be-
lediyesi’ne ait toplu taşıma sistemlerinin mo-
dernize edilmesi kapsamında Avrupa Birliği 
Bölgesel Kalkınma Fonu desteğiyle açılan iha-
lenin kazananı olmuştu. 

Karsan’ın elektrikli ürün gamının 8 metre 
sınıfındaki üyesi Atak Electric, 230 kW motor 
gücü ve 2500 Nm tork üreterek kullanıcısına 
yüksek performanslı sürüş deneyimi sağlıyor. 
BMW’nin geliştirdiği beş adet 44 kWh bataryay-

la toplamda 220 kWh batarya kapasitesi bu-
lunan Atak Electric, 300 km menziliyle rakip-
lerinin önüne geçerken AC şarj üniteleriyle 5 
saatte, DC ünitesiyle de 3 saatte şarj olabiliyor. 
Jest Electric ise 6 metrelik kompakt boyutları 
ve üstün manevra kabiliyetleriyle dikkat çeki-
yor. 135 kW güç ve 290 Nm tork üreten BMW 
üretimi elektrikli motor ve yine BMW üretimi 
44 ile 88 kWh bataryalarla tercih edilebilen 
Jest Electric, 210 km’ye kadar menzil sunuyor. 

Karsan’ın elektrikli ürün gamının 8 
metre sınıfındaki üyesi Atak Electric, 

230 kW motor gücü ve 2500 Nm 
tork üreterek kullanıcısına yüksek 

performanslı sürüş deneyimi sağlıyor.

MERCEDES-BENZ’DEN 
TESLİMATLARA DEVAM

Mercedes-Benz Yetkili Bayii Koluman Motorlu Araçlar, Aztekin Taşımacılık’a 44, 
Yılda Özel Eğitim ve Taşımacılık’a 40 adet olmak üzere toplam 84 adet yeni 

Mercedes-Benz Sprinter Panelvan’ın teslimatını gerçekleştirdi.

Y akıt tasarrufu ve düşük işletme 
maliyetleri sunan Yeni Merce-
des-Benz Sprinter, satışa sunul-
duğu Mayıs 2019’dan itibaren 

yolcu ve yük taşımacılığı yapan şirketle-
rin tercihi olmayı sürdürüyor. Yeni Mer-
cedes-Benz Sprinter Panelvan’ın teslimat-
ları Mercedes-Benz Yetkili Bayii Koluman 
Motorlu Araçlar’ın Gaziantep lokasyonun-
da gerçekleştirildi. Aztekin Taşımacılık’a 
44 adet, Yılda Özel Eğitim ve Taşımacılık’a 
40 adet olmak üzere toplamda 84 adet yeni 
Mercedes-Benz Sprinter Panelvan sahiple-
rine teslim edildi.

AZTEKİN TAŞIMACILIK’A 
44 ADET SPRİNTER 

Gaziantep, Adana, Kahramanmaraş, İs-
tanbul, Balıkesir, İzmir, Şanlıurfa, Trabzon, 
Ankara, Çorum ve Mersin’de minibüs ve 
dolmuş ile yapılan şehiriçi ve banliyö yol-
cu taşımacılığı alanlarında faaliyet göste-
ren Aztekin Taşımacılık, filosuna 44 adet 
Yeni Mercedes-Benz Sprinter Panelvan ek-
ledi. Aztekin Taşımacılık’ın 550 adetlik top-
lam araç filosunda 115 adet Mercedes-Benz 
markalı araç bulunuyor. Mercedes-Benz Yet-
kili Bayii Koluman Motorlu Araçlar’ın Gazi-
antep lokasyonunda gerçekleşen teslimat 
töreninde araçlar, Koluman Motorlu Araç-
lar Satış Müdürü Fevzi Kaplan tarafından 
Aztekin Taşımacılık Yönetim Kurulu Başka-
nı Ahmet Aztekin’e teslim edildi. 

YILDA ÖZEL EĞİTİM VE 
TAŞIMACILIK’A 40 ADET SPRİNTER 

Gaziantep, İstanbul, Ankara, İzmir, Ba-
lıkesir ve Bursa bölgelerinde operasyo-
nel filo araç kiralama, personel taşımacılı-
ğı, akaryakıt ve eğitim alanlarında faaliyet 
gösteren Yılda Özel Eğitim ve Taşımacılık, 
tercihini bir kez daha Mercedes-Benz Sprin-
ter’dan yana kullandı. 2 bin 779 adetlik fi-
losunda 55 adet Mercedes-Benz markalı 

aracı bulunan şirket, Aralık 2020 itibarıy-
la 40 adet Mercedes-Benz Sprinter Panel-
van aracı teslim aldı.

Mercedes-Benz Yetkili Bayii Koluman Mo-
torlu Araçlar’ın Gaziantep lokasyonunda 
gerçekleşen teslimat töreninde araçlar, Ko-
luman Motorlu Araçlar Satış Müdürü Fevzi 
Kaplan ve Koluman Motorlu Araçlar Gazi-
antep Şube Temsilcisi Kadir Sarıbaşak ta-
rafından Yılda Özel Eğitim ve Taşımacılık 
Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Meh-
met Yılmaz’a teslim edildi. 

Türkiye’de satışa sunulduğu 1996 yılın-
dan günümüze, hafif ticari araçlar sınıfın-

da fark yaratan Mercedes-Benz Sprinter, 
Mayıs 2019 itibarıyla yenilenerek ‘Sprinter 
Sana Yakışır’ sloganı ile satışa sunuldu. Mi-
nibüs, Panelvan ve Kamyonet olmak üzere 
3 ana seçenekte bin 700’ü aşkın farklı se-
çeneği sunulan yeni Sprinter, müşterilerin 
talep ve beklentilerini karşılamak üzere ta-
sarlandı. Aracın temelini, maksimum sevi-
yede modüler bir yapı konsepti oluşturu-
yor. Bu modüler yapı konsepti ile şehir içi 
ve şehir dışı yolcu taşımacılığı yapan, okul 
ve personel servisi hizmeti veren, nakli-
ye ve kurye hizmetleri gerçekleştiren fir-
malar için yeni çözüm önerileri sunuluyor.

Aztekin Taşımacılık’a 44 adet, Yılda Özel Eğitim ve Taşımacılık’a 40 adet olmak üzere toplamda 84 adet yeni 
Mercedes-Benz Sprinter Panelvan sahiplerine teslim edildi.

MERCEDES-BENZ TÜRK | OTOMOTİV



İstanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ), ABD University of Carolina ve 
Çin Wuhan University ile lisans düzeyinde işbirliği yaptı.

C ovid 19’un yükseköğretim ve ulus-
lararası eğitim sektörüne etkile-
ri, iletişim ve eğitim teknolojileri-
nin devreye sokulması üzerinden 

yeni eğitim modelleri arayışını da tetikledi. 
Online eğitim, sınırları kaldırıp dünyanın 
bilgisini sınıflarımıza öğrencilerimize taşı-
dı ve uluslararası etkileşim için de yeni fır-
satlar yarattı. İstanbul Aydın Üniversitesi, 
İktisadi ve İdari Bilimler Fakültesi, Ekonomi 
ve Finans Bölümü, ABD’nin prestijli yüksek 
eğitim kurumlarından University of North 
Carolina, Çin’in önemli üniversitelerinden 
Wuhan University ile lisans düzeyinde iş-
birliği geliştirdi.

ORTAK PROJELER 
GELİŞTİRİYORLAR

Küresel Sanal Öğrenim Ağı (Global Vir-
tual Learning Network) adı taşıyan bu gi-
rişim çerçevesinde, Uluslararası Ekonomi 
dersinde lisans öğrencileri, online eğitimle 
uluslararası karma takımlar kurarak ulus-
lararası şirketler ve stratejiler konusun-
da ortak projeler gerçekleştiriyor. Gruplar 
kendilerine uygun saatlerde online sistem-
lerde buluşup eldeki konuya yönelik, araş-
tırma, bilgi ve data paylaşımı için karşılıklı 

görüşmeler yapıyor ve ders çıktısı olarak 
sunum hazırlıyor. Bu sunumlar diğer sınıf 
arkadaşları ve dersin eğitmenleri tarafın-
dan değerlendiriliyor.

Bu uygulama öğrencileri gelecek iş ya-
şamlarında uluslararası ortamlarda on-
line sistemler üzerinden gerçekleşecek iş 
pratiklerine alıştırıyor; sınır aşırı istihdam 
piyasasına hazırlıyor; geleceğin iş dünya-
sının liderleri olacak bugünün öğrencileri-
ni uluslararası pazarlarda iş yapabilme ye-
teneklerini geliştirmeyi amaçlıyor. Bunun 
yanında, İstanbul Aydın Üniversitesi Ulus-
lararası Ofisi, yurtdışında işbirliği proto-
kolü olan üniversitelerden değerli akade-
misyenleri bir çok bölümde online derslere 
konuk ediyor. “Küresel Bağlantılar” webi-
nar’larında öğrenciler, küresel ve bölge-
sel konularda uluslararası bir perspektif 
ediniyor; farklı ülkelerden uzmanların gö-
rüşlerini öğreniyor ve kendi akademik di-
siplinlerinde dünyada olan en son gelişme-
leri takip edebiliyor. 

İstanbul Aydın Üniversitesi bir yandan 
da ikili değişim programlarını, uluslarara-
sı öğrencilere yapılan yaz ve kış okullarını 
pandemi döneminde “sanal” ve online ola-
rak hazırlayıp sunuyor. Yurtdışında işbirliği 
yapılan üniversitelerden öğrenciler, İstan-
bul Aydın Üniversitesi’nden online dersler 
alıyor, Türk kültürü hakkında webinar’lara 
katılıyor, bu sayede Türkiye’yi ve üniversi-
teleri de daha yakından tanıyorlar. İstan-
bul Aydın Üniversitesi online yaz okuluna 
18 farklı ülkeden 54 öğrenci; güz dönemi 
“sanal değişim” programına da 19 ülke-
den 49 öğrenci katıldı.

İAÜ’DEN LİSANS DÜZEYİNDE 
ULUSLARARASI İŞBİRLİĞİ

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ
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İAÜ’DEN LİSANS DÜZEYİNDE 
ULUSLARARASI İŞBİRLİĞİ “AŞI ÇALIŞMALARI UMUT VERİCİ 

AMA ZAMAN GEREKLİ”
Enfeksiyon Hastalıkları Uzmanı Dr. Öğr. Üyesi Esra Ergün Alış, aşı çalışmalarının COVID-19 

için umut verici olduğunu, ancak biraz daha zamana ihtiyaç olduğunu söyledi. 

İ stanbul Aydın Üniversitesi VM Medical 
Park Florya Hastanesi’nden Enfeksi-
yon Hastalıkları ve Klinik Mikrobiyo-
loji Uzmanı Dr. Öğr. Üyesi Esra Ergün 

Alış, COVID-19 için çeşitli ülkelerde gerçek-
leştirilen aşı çalışmalarını değerlendirdi. Dr. 
Öğr. Üyesi Alış, çalışmaların umut verici ol-
duğunu, ancak hastalığın henüz yeni yeni 
tanınmaya başlandığı için aşılar hakkında 
değerlendirmede bulunmak için zamana 
ihtiyaç olduğunu söyledi.

“HASTALIĞI BİR NEBZE TANIDIK”
Koronavirüs salgınının ilk görülmeye baş-

landığı dönemlerden bu yana önemli bir yol 
kat edildiğini kaydeden Dr. Öğr. Üyesi Alış, 
“İlk günlere nazaran COVID-19’u bir nebze 
de olsa tanıdığımızı söyleyebiliriz. Hastalı-
ğın ilk görüldüğü günlere nazaran elimizde 
artık daha çok akademik ve bilimsel çalış-
ma, daha çok bulgu var. Ancak bu bulgular, 
hastalığın seyri ve semptomlar da değişken-
lik gösteriyor. Söz gelimi ilk dönemlerde is-
hal şikâyetiyle başvuran hastaların sayısı 
daha fazlayken, bugün ishal bulgusuyla ge-
len hasta sayısı daha az. Tam ters istikamet-
te ilk dönemlerde ateş bulgusu daha azdı, 
şimdi daha fazla. Yine ilk dönemlerde bal-
gam gördüğümüzde COVID-19 teşhisinden 
uzaklaşabiliyorduk. Şimdiyse şikâyetlerin 
çoğunun arasında kanlı balgam var. Halsiz-
lik, bel ve sırt ağrıları ise halen en çok gör-
düğümüz şikâyetler” diye konuştu.

“‘BEN’ DEĞİL 
‘BİZ’ OLMA ZAMANI”

Koronavirüs sürecinde, hastalığın Türki-
ye’de görüldüğü ilk dönemler olan Mart-Ni-
san 2020’ye göre bugün yeni bir döneme 
girildiğini ifade eden Dr. Öğr. Üyesi Alış, “İlk 
günlerde önlemler daha sıkıydı. Özellikle 
yaz aylarında, vaka sayılarında yaşanan 
düşmeyle de birlikte sanıyorum bir rehave-

te girildi. Biraz da bazı tedbirler, bir zaman 
sonra vatandaşta yılgınlığa neden oldu. An-
cak önümüzde bizi daha zorlu günler bek-
liyor. Bu kış biraz zor geçecek. Bu nedenle 
‘ben’ değil ‘biz’ düşüncesiyle hareket etme-
miz gerek. Çünkü tam da mevsimsel grip ve 

soğuk algınlıklarının başlama döneminde-
yiz. Bu sorunları yaşayan insanların ‘Korona 
oldum’ paniği de söz konusu olacak” şeklin-
de konuştu. Hastalığın tedavisinde bilhassa 
bulguların şiddetine ve altta yatan kronik 
hastalık olup olmadığına dikkat edildiğini 
kaydeden Dr. Öğr. Üyesi Alış, “Temel tedavi-
ler aslında her hastaya benzer şekilde uy-
gulanıyor. Ancak hastanın semptomları şid-
detliyse, yaşı belli bir seviyenin üstündeyse 
ve kronik rahatsızlığı varsa, bu hastalara 
yatış prosedürü uygulanıyor. Bunun dışın-
daki hastalara evde izolasyon uygulanıyor. 
Bundan başka hastalığın kaçıncı günde tes-
pit edildiği de önemli bir kriter. Kan sulan-
dırıcı ilaçlar önemli bir araç. Kortizol türe-
vi ilaçlar artık daha aktif uygulanıyor” dedi. 

PCR TESTİ NE ZAMAN 
YAPTIRILMALI?

PCR testlerinde yaşanan kimi hataları da 
değerlendiren Dr. Öğr. Esra Alış, “Bu çoğun-
lukla yanlış zamanda test yaptırmaktan kay-
naklanıyor. Temasta olduğumuz bir şahsın 
pozitif çıkması üzerine, semptom yoksa he-
men test yaptırmak çok hatalı bir davranış. 
Semptom varsa hemen test yaptırmak doğ-
ru tabi. Ancak Türkiye için ortalama bulaş 
süresi 5 ilâ 7 gün arasında değişiyor. Dola-
yısıyla, eğer semptom yoksa, temastan en 
az 7 gün sonra test yaptırıldığı takdirde 
daha sağlıklı bir sonuca ulaşabilir. Çünkü 
hemen ertesi gün test yaptırıldığında vi-
rüs henüz testle tespit edilecek yoğunlu-
ğa ulaşmamış olabiliyor. Vatandaş da ‘Ben 
test yaptırdım, negatif çıktı’ diye rehavete 
kapılabiliyor. Dolayısıyla birkaç gün bekle-
yip sonra test yaptırmak hem testin isabe-
ti açısından hem de sağlık sistemine fuzu-
li yük bindirmemek açısından daha doğru 
bir hareket. Çünkü gereksiz yaptırılan her 
test fazladan bir külfet oluyor” diyerek söz-
lerini noktaladı.

DR. ÖĞR. ÜYESİ ESRA ERGÜN ALIŞ COVID-19 
AŞI ÇALIŞMALARINI DEĞERLENDİRDİ:

DR. ÖĞR. ÜYESİ ESRA ERGÜN ALIŞ: “Temasta 
olduğumuz bir şahsın pozitif çıkması üzerine, 
semptom yoksa hemen test yaptırmak çok hatalı 
bir davranış. Semptom varsa hemen test yaptırmak 
doğru tabi. Ancak Türkiye için ortalama bulaş süresi 
5 ilâ 7 gün arasında değişiyor.”
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PANDEMİ 
DÖNEMİNDE 
ŞİDDET ARTTI

Dünyanın her yerinde hiç durmadan 
devam eden şiddet pandemi 

döneminde de katlanarak çoğaldı. 
Dr. Öğr. Üyesi Burcu Güdücü, 

“Bu dönemde yoğunlukla evlerde 
vakit geçirmekten, ekonomik 

sıkıntılardan vs. artan depresyon, 
öfke patlamaları, engellenme gibi 

durumlar kadına fiziksel şiddet olarak 
kendisini gösterdi” diye konuştu. 

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Sosyo-
loji Bölümü Dr. Öğr. Üyesi Burcu Güdü-
cü pandemi döneminde şiddet, şidde-
tin nasıl önleneceği, alınacak tedbirler 

ve farkındalıklarla ilgili görüşlerde bulun-
du. Dr. Güdücü, “Şiddet bir döngü yani bir 
kere yaşandıysa, bu tekrar yaşanacak de-
mek. Yapılan araştırmalar başta duygusal 
şiddet olmak üzere, şiddete uğrayan ka-
dınların yüzde 90’a yakın bir oranının ço-
cuğuna da şiddet uyguladığını gösteriyor. 
Şiddet döngüsü böyle oluşuyor. Bu gibi du-
rumlarda, özellikle şiddet uygulayan taraf 
başta olmak üzere her iki tarafın da tera-
pi süreçlerinden geçmesi ve çiftlerin ayrıl-
ması önerilir. Çünkü şiddetten sonra ilişki-
lerde güven unsuru eskisi gibi olmayacak. 
Pandemi döneminde daha fazla evlerde bir 
arada vakit geçirmeye başladığımız için, ai-
ledeki baskın birey, eğerki belli bir psikolo-
jik olgunluğa erişmemişse, her türlü sıkın-
tısının sorumlusu olarak, kadını görüyor” 
dedi. Evliliklerde cinsel şiddetin arttığını ve 
ensestin artmasından endişe edildiğini be-
lirten Dr. Güdücü, “Bu süreçte evliliklerde, 
ev içerisinde özellikle kadına yönelik cin-
sel şiddet arttı. Çünkü toplumun evli kadı-
na yüklediği misyon olarak kadın ‘her daim 
kocası için hazır olmalı ve hayır dememe-

lidir.’ Bu süreçte kadının rızasına bakılmı-
yor. Pandemi döneminde yine evlerde oldu-
ğumuzdan ve sosyalleşme oranları düşük 
olduğundan, cinsel şiddet kapsamında, en-
sest olgusunun da artma eğilimi gösterme-
sinden endişe ediliyor. Aile içi şiddetin fazla 
olması, bunun denetimsiz kalması, ensest 

olaylarının örtbas edilmesine neden oluyor, 
‘Kol kırılır yen içinde kalır’ atasözü, bura-
da geçerliğini koruyor” ifadelerini kullandı. 

Kadına şiddet karşısında adalet yeterli 
ceza vermiyor bu da yeni şiddet olaylarını 
körüklüyor gibi düşüncelere karşı Dr. Bur-
cu Güdücü, “İçinde bulunduğumuz noktada 
sorun cezaların caydırıcılığından ziyade top-
lumsal. Aile içinde kadına yönelik şiddet, her 
yaştan, her öğrenim düzeyinden, her gelir 
düzeyinden, bekâr, boşanmış, evli, her ülke-
den kadının gerçeği. Aile içinde kadına uy-
gulanan şiddet gerek şiddet uygulayan ge-
rek toplum ve kimi zaman da şiddete maruz 
kalan kadın tarafından meşru kabul edili-
yor. Bu meşruiyet zemininin tartışılmaya 
açılması çok önemli. Aksi halde şiddet ar-
tarak devam edecek. Türk aile yapısında, 
‘karı koca arasına girilmez’ geleneği var ol-
dukça bu şiddet de devam edecek. Şiddetin 
görüldüğü yerde ihbar mekanizmasının iş-
lemesi, emniyet güçlerinin daha fazla yetki 
ile müdahale edebilmesi, kadının eşi hakkın-
da suç duyurusunda bulunduğunda destek 
mekanizmalarının (başta ailesi, evi terk et-
tiğinde gidecek bir yeri, kendini geçindire-
cek parasının olması gibi) güçlü işlemesi, 
kadın sığınma evlerinin kapasite ve etkin-
liklerinin arttırılması önemli” dedi. 

DR. ÖĞR. ÜYESİ BURCU GÜDÜCÜ: “Şiddet bir döngü 
yani bir kere yaşandıysa, bu tekrar yaşanacak 
demek. Yapılan araştırmalar başta duygusal şiddet 
olmak üzere, şiddete uğrayan kadınların yüzde 90’a 
yakın bir oranının çocuğuna da şiddet uyguladığını 
gösteriyor. Şiddet döngüsü böyle oluşuyor.”
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“YENİ BİR İZMİR İKTİSAT
KONGRESİ TOPLANMALI”

İstanbul Aydın Üniversitesi Öğretim Üyesi, ekonomist Prof. Dr. Ahmet Sedat Aybar, 
ekonomide köklü ve kalıcı reformlar için yeni bir ‘İzmir İktisat Kongresi’nin toplanarak Türk 

uzlaşı modeli geliştirilmesi gerektiğini söyledi.

İstanbul Aydın Üniversitesi İktisadi ve 
İdari Bilimler Fakültesi Ekonomi ve Fi-
nans Bölüm Başkanı Prof. Dr. Ahmet 
Sedat Aybar, ekonomideki son duru-

mu değerlendirdi. Prof. Dr. Aybar, yapısal 
sorunlara köklü çözümler üretmek ve re-
formların isabetli olması, iktisadi politika 
stratejilerini oluşturmak ve yeni bir Türk 
uzlaşı modeli oluşturulması için yeni bir 
İzmir İktisat Kongresi’ne ihtiyaç olduğunu 
söyledi. Kongrenin geniş bir katılımla ger-
çekleşmesi ve sentezler oluşturulması ge-
rekliliğini söyleyen Aybar kendi içinde böyle 
bir organizasyonun bile iktisat yönetiminin 
güvenini artıracağını belirtti. Prof. Dr. Aybar, 
“Alınan önlemlerin suya yazılı çizgiler ola-
rak kalmaması için bu adım atılmalı. Deği-
şen dünyaya nasıl ayak uydurulacağı geniş 
katılımla tartışılmalı, sentezler oluşturulma-
lı. Bunu yapmak bugün zor değil. Kendi için-
de böyle bir organizasyon bile iktisat yöneti-
mine güveni artırmaya yeter” diye konuştu.

“GENİŞLETİCİ 
TEDBİRLER GEREKİYOR”

Bankacılık Düzenleme ve Denetleme Ku-
rumu’nun Mayıs 2020 ayından bu yana uy-
gulamada olan aktif rasyosunu 31 Aralık 
tarihi itibariyle yürürlükten kaldırma ka-
rarının “normalleşme yolunda doğru bir 
adım” olduğunu ifade eden Prof. Dr. Aybar, 
“Faktör fiyatlarına yansıyan temel dinamik-
ler bunu gerekli kılıyordu. Politika faizinin 
tek faiz olması, sadeleşme ve şeffaflaşma; iç 
ve dış piyasanın, piyasa ilkelerine bağlı ka-
lınacağı yolunda güvenini artırıyor. Bunlar 
önemli adımlar, ancak daralan bir ekono-
mide Covid-19’un dayattığı daha da daral-
tıcı kısıtlar yüzünden bu düzenlemeler kur 
ve enflasyonla mücadelede sonuç alıcı ola-
maz. İstihdam, büyüme, yatırım göstergele-
rini olumlu düzeye taşımak için genişletici 
tedbirler gerekiyor. İktisadi krizler iktisadi 
fırsatlar da yaratır. Bunun için başta KO-
Bİ’ler olmak üzere teşvikler, hibeler, vergi 

düzenlemeleri, emek piyasasını kollayan 
genişletici düzenlemeler ve ek olarak kü-
resel koşullar çerçevesinde ticaret-üreti-
min uyumlulaştırıldığı, kapsamlı reform-
ların belirlendiği bir iyi yönetişim uzlaşısı 
bulunmalı” ifadelerini kullandı.

İZMİR İKTİSAT KONGRESİ 
İzmir İktisat Kongresi, Türkiye’nin deği-

şen ve gelişen dünyaya göre ekonomi poli-
tikalarının belirlendiği geniş katılımlı bir et-
kinlik. İlki, Atatürk’ün talimatıyla 17 Şubat-4 
Mart 1923 tarihlerinde düzenlenen İzmir İk-
tisat Kongresi, savaştan çıkmış Türkiye’nin 
yol haritasının belirlendiği bir organizasyon 
oldu. 2’nci İzmir İktisat Kongresi 2-7 Kasım 
1981 tarihlerinde gerçekleştirildi. Kongrede 
dışa açık büyüme stratejisi kapsamında uy-
gulanması gereken politikalar ortaya kon-
du. 3’üncü İzmir İktisat Kongresi “21. Yüzyı-
la Doğru Türkiye” teması çerçevesinde, 4-7 
Haziran 1992 tarihlerinde gerçekleştirildi. 
Dördüncü İzmir İktisat Kongresi 5-9 Mayıs 
2004 tarihlerinde, Türkiye’nin uzun vade-
de bilgi toplumuna dönüşmesi ve AB’ye üye-

lik perspektifi ana temalarıyla düzenlendi. 
Son olarak 31 Ekim-5 Kasım 2013 tarihle-
ri arasında düzenlenen 5’inci İzmir İktisat 
Kongresi’ne dönemin Dünya Bankası Baş-
kanı Jim Yong Kim, uluslararası onur ko-
nuğu olarak katıldı.

PROF. DR. AHMET SEDAT AYBAR: “Alınan önlemlerin 
suya yazılı çizgiler olarak kalmaması için bu adım 
atılmalı. Değişen dünyaya nasıl ayak uydurulacağı 
geniş katılımla tartışılmalı, sentezler oluşturulmalı. 
Bunu yapmak bugün zor değil. Kendi içinde böyle 
bir organizasyon bile iktisat yönetimine güveni 
artırmaya yeter.”
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“TEKNOLOJİ İLE EĞİTİMDE GELECEK 
SENARYOLARI ÖĞRENCİ ODAKLI OLMALI”

TÜSİAD tarafından düzenlenen online panelde konuşan İstanbul Aydın Üniversitesi STEM 
Eğitimi Uygulama ve Araştırma Merkezi Müdürü Doç. Dr. Devrim Akgündüz, teknoloji ile 

eğitimde yaşanacak gelişmelerin öğrenci odaklı olması gerektiğini söyledi.

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

T ürkiye Sanayici ve İşadamları 
Derneği’nin (TÜSİAD) düzenledi-
ği “COVID-19 Sürecinde Eğitimde 
Dönüşüm için Zorluklar ve Fırsat-

lar-Eğitimde Dönüşüm Alanları ve Gelecek 
Senaryoları” adlı online panelde bir sunum 
gerçekleştiren İstanbul Aydın Üniversitesi 
Eğitim Fakültesi Öğretim Üyesi ve STEM Eği-
timi Uygulama ve Araştırma Merkezi Mü-
dürü Doç. Dr. Devrim Akgündüz, teknoloji 
ile eğitimde gelecek senaryolarına değine-
rek, “Teknolojinin kullanıldığı bir eğitim mo-
delinde gelecek senaryolarına, sadece öğ-
rencinin yararının temel alındığı bir açıdan 
bakılması, hepimiz için eğitim adına en doğ-
rusu olur; işte o zaman, eğitim adına sağlık-
lı kararlar verebiliriz” dedi.

“YA PANDEMİ 30-40 YIL 
ÖNCE OLSAYDI?”

COVID-19 pandemisi nedeniyle başlatı-
lan uzaktan eğitim sürecine yönelik ‘eşit-
sizlik’ eleştirilerini değerlendiren Doç. Dr. 
Akgündüz, “Eşitsizlikler önceden de vardı, 
yine var. Aslında, salgın dönemindeki eşit-
sizlikler biraz daha farklı. Teknolojik bo-
yut daha ön planda. Şu soruyu sormamız 
çok önemli: Bundan 30-40 yıl önce internet 
yokken, bu salgınla karşılaşsaydık acaba 
eğitimde neler olabilirdi? 30-40 sene önce 
internet yoktu. Teknoloji bu kadar üst se-
viyede değildi. O zaman salgınla karşılaş-
saydık, eğitime tamamen ara vermek zo-
runda kalırdık. Çocuklar adına çok büyük 
öğrenme kayıpları olabilirdi” diye konuştu. 
Doç. Dr. Akgündüz, “Şu anda, önemli konu-
lardan birisi, ulaşılamayan ve uzaktan eği-
timden yararlanamayan öğrenciler. İnterne-
ti ve/veya bilgisayarı olmayan öğrencilerin 
uzaktan eğitimden yeterli oranda yarar-
lanmalarını sağlamak için projeler geliştir-
meliyiz. Birden fazla öğrencinin aynı anda 
derse girmesi de çok büyük bir sorun. Sos-
yal devlet ilkesi gereğince, herkese eşit ve 
kaliteli bir eğitim sunabilmek için, tekno-
lojik dezavantajları ortadan kaldırmalıyız” 

ifadelerini kullandı. Pandeminin başlangı-
cından bu yana eğitimde yapılanları kısa-
ca özetleyen Doç. Dr. Akgündüz, “Milli Eği-
tim Bakanlığı elinden geleni fazlasıyla yaptı. 
Şu anda yapmamız gereken, şimdiye kadar 
gerçekleştirilenleri farklı uygulamalarla 
zenginleştirmek ve kalite açısından stan-
dartlaştırmak olmalı. Bu dönem, her okul 

kendi canlı derslerini yapmaya başladılar. 
Doğru olan da buydu çünkü bütün öğren-
cilere aynı eğitimi veremeyiz. Her öğrenci-
nin öğretmeni kendi öğrencilerini tanıyor. 
Dolayısıyla, her öğretmen kendi öğrencile-
riyle eğitim yapmalı ancak uzaktan eğitimi 
canlı ders olarak algılamayıp; EBA üzerin-
de, her öğretmenin kendi sınıfı için birey-
selleştirilmiş ve özelleştirilmiş eğitim yap-
masını sağlamak zorundayız. Ancak, bunu 
yaparken sadece canlı ders değil; 10-15 da-
kika kısa bir canlı ders, bir proje görevi, bir 
işbirliği yapılan zamandan bağımsız yapı-
lan bir ödev, bir quiz, yine bir 10-15 dakika-
lık canlı ders veya önceden hazırlanmış bir 
video şeklinde dersi yapılandırmalıyız. Bazı 
dersleri interaktif etkinliklerle zenginleşti-
rebilir ve öğrencilerin daha iyi öğrenmesi-
ni sağlayabiliriz. Bunları, çocukları günde 
6-8 saat canlı ders yapıp tamamen ekrana 
bağlamadan, onlara geri bildirim vererek 
etkinliklerle destekleyerek gerçekleştire-
biliriz” şeklinde konuştu.

YENİ NORMALDE ÖĞRENME 
NASIL OLMALI?

“Yeni dönemde, yüzde 100 yüz-yüze öğ-
renme dönemi bitti” diyen Doç. Dr. Akgün-
düz, “Yeni normal bizden ne istiyor? Hem 
okul öncesinden lise sonuna kadar olan 
seviyelerde hem de yükseköğretimde ar-
tık tamamen yüz yüze eğitim yerine çevri-
miçi öğrenme ortamlarından yararlanılan, 
çevrimiçi ölçme ve değerlendirmelerin de 
yapıldığı, standartlaştırılmış bir eğitim ya-
pılmasını istiyor. Tamamen yüz yüze eğitim 
ortamını kullanmak yerine sadece etkin uy-
gulamalarının kullanıldığı, çevrimiçi ortam-
dan maksimum derecede yararlanıldığı bir 
döneme girmek zorundayız. Yeni dönemde, 
okullarda harmanlanmış öğrenme döne-
mi başlamalıdır. Yüz yüze öğrenme ortamı 
ile çevrimiçi öğrenme ortamının birbiriyle 
kombine edildiği, her iki ortamda da güçlü 
uygulamaların kullanıldığı bir öğrenme dö-
nemine geçmek zorundayız” dedi.

DOÇ. DR. DEVRİM AKGÜNDÜZ: “Teknolojinin 
kullanıldığı bir eğitim modelinde gelecek 
senaryolarına, sadece öğrencinin yararının temel 
alındığı bir açıdan bakılması, hepimiz için eğitim 
adına en doğrusu olur; işte o zaman, eğitim adına 
sağlıklı kararlar verebiliriz.”
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“TOPLUMUN YÜZDE 60’I AŞILANMADAN 
PANDEMİ İLE BAŞ EDEMEYİZ”

Covid-19 pandemisine karşı aşı tartışmaları devam ederken Prof. Dr. Yaşar Meryem Yeşim 
Ünlüçerçi, “Aşılama ile etkin bağışıklık kazanımı için toplumun en az yüzde 60’ının aşılanmış 

olması gerekiyor” diye konuştu. 

C ovid-19’a karşı geliştirilen aşılar 
kamuoyunda tartışılmaya devam 
ediyor. İstanbul Aydın Üniversite-
si Sağlık Bilimleri Fakültesi Deka-

nı Prof. Dr. Yaşar Meryem Yeşim Ünlüçer-
çi, “Aşılama ile etkin bağışıklama kazanımı 
için toplumun en az yüzde 60’ının aşılan-
mış olması gerekiyor. Ülke nüfusunun ve 
üretim kapasitesinin dikkate alınarak ge-
cikmeden aşı talebinde bulunulması öne-
rilmeli. Her toplumda olduğu gibi ülkemizde 
de aşı karşıtlığı sözkonusu. Ancak bir yan-
dan da SARS-CoV-2’nin birçok bireyde aşı-
ya daha ılımlı bir bakış kazandırdığını dü-
şünüyorum” dedi. Aşı ile ilgili halkın doğru 
bilgilendirilmesi gerektiğini belirten Prof. Dr. 
Ünlüçerçi, “Toplumun aşı konusunda doğ-
ru bir programla bilgilendirilmesi gerekti-
ğine inanıyorum. Bu konuya sağlık çalışan-
ları dışında toplumun kanaat önderlerinin 
de bilimin ışığından ayrılmadan katkı sağ-
lamaları gerektiğini düşünüyorum” ifade-
lerini kullandı. 

Prof. Dr. Y. Meryem Yeşim Ünlüçerçi, Co-
vid-19 pandemisinin güncel durumu ile ilgili 
“Bugüne kadar dünya genelinde 67 milyon 
780 bin 361 kişiye Covid-19 tanısı koyuldu. 
Hastalık tanısının ülkeler arasında farklı-
lıklar gösterdiği biliniyor. Bazı ülkeler sa-
dece PCR pozitifliğini tanı kriteri olarak 
alıyor, bazıları bilgisayarlı tomografi veya 
klinik bulguları da kullanıyor. Türkiye’de 
Covid-19 tanısı için PCR testi pozitifliği kul-
lanılıyor. Ancak ülkemizde Covid-19 pande-
misi için paylaşılan verilerde farklı zaman 
dilimlerine ait vaka ve hasta sayısının pay-
laşılmış olduğu biliniyor. Tüm dünyada ha-
yatını kaybeden kişi sayısı 1 milyon 551 bin 
214. Aktif vaka sayısı 19 milyon 372 bin 608 
olarak bildirilmiş olmakla beraber bunun 
yüzde 99,5’i hafif ve orta derecede geçirir-
ken yüzde 0,05’i (106 bin 271 kişi) ağır sey-
reden vakalar” diye konuştu. 

Prof. Dr. Ünlüçerçi, 2021 yılında pandemi-
de geleceğimiz nokta ile ilgili öngörülerinde, 
“Covid-19 pandemisinin sonlanması; toplum-

sal bağışıklık, virüsün olumlu mutasyonlar 
geçirmesi sonucu virülansını ve bulaşıcılığını 
kaybetmesi, toplumun aşılanma yolu ile ba-
ğışıklanması, SARS-CoV-2’ye etkili bir antivi-
ral ajanın bulunması ile mümkün. Toplumsal 
bağışıklık yani sürü bağışıklığı etik olmadığı 
gibi sağlık sisteminin çökmesine ve can ka-
yıplarının artışına yol açacak. Virüsün şim-
diye kadar 30 binin üzerinde mutasyon ge-
çirdiği ancak bunların virüsün davranış 
biçiminde herhangi bir değişiklik yapmadığı, 
bu yüzden mutasyon yerine varyasyon keli-
mesinin daha anlamlı olduğunun altı çizili-
yor. Dolayısıyla olumlu mutasyon beklentisi 
umut düzeyinde. Bilimsel anlamda pandemi-
nin sönümlenmesi etkin aşılama stratejileri 

ile gerçekleşebilir. Nitekim bugün dünyanın 
çeşitli ülkelerinde çok çeşitli aşı çalışmaları 
yapılıyor. Bugün öne çıkan 3 farklı yöntem-
le elde edilen aşılar ise şöyle; İnaktive aşılar 
(Synovac-Çin), Vektör aşıları (Sputnik V-Rus 
ve Oxford/Astrazeneca-İngiliz), mRNA aşıla-
rı (Moderna-USA, Biontech-Pfizer). Bu aşıla-
rın elde edilme yöntemleri, üretim kolaylı-
ğı ve süresi ile lojistikleri gibi birbirine göre 
avantaj ve dezavantajları bulunuyor. Sonuçta 
Faz III aşamasını geçmiş, sonuçları bilimsel 
otoriteler tarafından geçerli kabul edilerek 
yayınlanmış çalışmalara ait aşılardan han-
gisine ulaşabiliyorsak ve aşılanmaya engel 
bir kriterimiz yoksa tereddüt etmeden aşı-
lanmamız gerektiğini düşünüyoruz” dedi. 

PROF. DR. YAŞAR MERYEM 
YEŞİM ÜNLÜÇERÇİ: “Ülke 

nüfusunun ve üretim 
kapasitesinin dikkate 

alınarak gecikmeden aşı 
talebinde bulunulması 

önerilmeli. Her toplumda 
olduğu gibi ülkemizde de 
aşı karşıtlığı sözkonusu.”
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“2028’DE 10 MİLYAR DOLAR 
CİRO VE 10 BİN MÜHENDİSLE 

DÜNYANIN 10. ŞİRKETİ OLACAĞIZ”
Türk Havacılık ve Uçak Sanayii AŞ (TUSAŞ) Genel Müdürü Temel Kotil, “2028 yılında 10 
milyar dolar ciro, 10 bin mühendis ve dünyanın en büyük 10’uncu havacılık ve savunma 

şirketi olma yolunda emin adımlarla ilerliyoruz” dedi.

SÖYLEŞİ | TEMEL KOTİL

K endi uçağını kendin yap’ vizyo-
nuyla 1973 yılında kurulan Türk 
Havacılık ve Uçak Sanayii AŞ (TU-
SAŞ), yüzde 100 yerli ve milli ser-

maye ile hizmetlerini sürdürüyor. Bünyesin-
de bulunan 3 bini aşkın Ar-Ge mühendisi ile 
toplam cirosunun yüzde 34,4’ünü Ar-Ge’ye 
ayıran TUSAŞ, 2028 yılında 10 milyar dolar 
ciro, 10 bin mühendis ve dünyanın en büyük 
10’uncu havacılık ve savunma şirketi olma 
yolunda emin adımlarla ilerliyor. TUSAŞ Ge-
nel Müdürü Temel Kotil, havacılık ve uçak 
sanayiinde verdikleri hizmetleri ve hedef-
lerini Ekovitrin’e anlattı.

Türk Havacılık ve Uçak Sanayii AŞ (TU-
SAŞ) kuruluş öyküsünü ve günümüze ka-
dar kaydedilen aşamaları ana hatlarıyla 
anlatır mısınız?

1973 yılında Türkiye Cumhuriyeti’nin ‘Ken-
di uçağını kendin yap’ vizyonundan yola çı-
karak temelleri atılan Türk Uçak Sanayii AŞ, 
1984 yılına kadar çeşitli Ar-Ge projeleri ile 
faaliyetlerini sürdürdü. 1984 yılında Türk 
Hava Kuvvetleri’nin muharip uçak ihtiya-
cını F-16’lar ile karşılama projesini hayata 
geçirmesi ile F-16’ların üreticisi olan Gene-
ral Dynamics (şimdiki Lockheed Martin)’in 
ortak üretim modeli çerçevesinde yüz-
de 50-yüzde 50 ortaklık yapısı kurularak 
TAI-Turkish Aerospace Industries 25 yıl-
lığına kurulmuş oldu. 25 yıl henüz dolma-
dan 2005 yılında Türkiye’nin yerli ve milli 
savunma sanayii hamleleri ile birlikte Gene-
ral Dynamics’in hisselerini alan Türk Uçak 
Sanayii, bugünkü TUSAŞ-Türk Havacılık ve 
Uzay Sanayii şirket ünvanına kavuştu ve fa-
aliyetlerini Savunma Sanayii Başkanlığı ve 
Türk Silahlı Kuvvetlerini Güçlendirme Vak-

TUSAŞ GENEL MÜDÜRÜ TEMEL KOTİL:

TEMEL KOTİL: “Ar-Ge çalışmalarına 
aralıksız devam eden TUSAŞ, 
bünyesinde bulunan 3 bini aşkın 
Ar-Ge mühendisi ile 2019 yılı 
verilerine göre toplam cirosunun 
yüzde 34,4’ünü Ar-Ge için 
ayırdı. Alanında bir çok ödüle 
layık görülen TUSAŞ, havacılık 
sektöründe saygın yeri bulunan 
listelerde de her yıl yukarı yönde 
yükselişine devam ediyor.” 
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fı ortaklığında yüzde 100 yerli ve milli ser-
maye ile sürdürüyor. Havacılık ekosistemi-
nin öncü şirketi TUSAŞ, sahip olduğu milli 
ve özgün platformları ile ülkemize güç kat-
maya devam ediyor. 

“TUSAŞ CİROSUNUN YÜZDE 
34,4’ÜNÜ AR-GE İÇİN AYIRDI”

TUSAŞ’ın ortaklık yapısı ile ürün yelpa-
zesi ve sunduğu çözümler hakkında bilgi 
verir misiniz?

2006 yılında Savunma Sanayii Başkanlı-
ğı ve TUSAŞ arasında imzalanan anlaşma 
sonrasında temelleri atılan Milli Temel Eği-
tim Uçağı Projesi HÜRKUŞ’u sırayla ATAK, 
ANKA, GÖKBEY, AKSUNGUR, Ağır Sınıf Ta-
arruz Helikopteri, HÜRJET projeleri izledi. 
Tüm bu projelerin yanı sıra dünyanın tanı-
tım törenini yakından takip ettiği ve dünya-
da bu teknolojiyi üreten 4’üncü ülke konu-
munda olan Türkiye’nin 5’inci nesil savaş 
uçağı olacak Milli Muharip Uçak projesi de 
TUSAŞ ana yükleniciliğinde ve ülkemizin 
önemli savunma sanayii şirketlerinin katı-
lımları ile gerçekleştirilmeye devam ediyor. 
TUSAŞ aynı zamanda Türkiye’nin uzay fa-
aliyetlerinde de özgün ürünler geliştirme-
yi sürdürüyor. Bu kapsamda Türkiye’nin 
ilk yerli ve milli haberleşme uydusu Türk-
sat 6-A’nın TÜBİTAK ile geliştirilmesine 
devam ediyor. Aynı zamanda TUSAŞ daha 
önce GÖKTÜRK 1 ve GÖKTÜRK 2 uydularını 
uzaya göndererek Türkiye’nin milli haber-
leşme ağının tesis edilmesine öncülük etti. 
Dünya havacılık ekosisteminin önemli şir-
ketleri için hava aracı parçalarının tasar-
lanmasından üretimine, montajından lojisti-
ğine tüm süreçlerinde aktif rol alan TUSAŞ, 
yıllık cirosunun büyük bir kısmını doğan 
ihracat kalemlerinden temin ediyor. Dün-

ya’nın kapalı alanda 4’üncü büyük kompo-
zit fabrikasının inşaatında sona gelen TU-
SAŞ, dünya havacılık sektöründe toplam 
talebin yüzde 2,5’lik kısmını bu tesis ile kar-
şılamak için gün sayıyor. Tüm bu faaliyetle-
ri için Ar-Ge çalışmalarına aralıksız devam 
eden TUSAŞ, bünyesinde bulunan 3 bini aş-
kın Ar-Ge mühendisi ile 2019 yılı verilerine 
göre toplam cirosunun yüzde 34,4’ünü Ar-
Ge için ayırdı. Alanında bir çok ödüle layık 
görülen TUSAŞ, havacılık sektöründe say-
gın yeri bulunan listelerde de her yıl yuka-
rı yönde yükselişine devam ediyor. 

“MİLLİ SAVUNMA HAMLESİ 
GURURLA DEVAM EDİYOR”

Sayın Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip 
Erdoğan’ın özellikle savunma sanayiinde 
başlattığı yerli ve milli atakla savunma sa-
nayimiz dışa bağımlı olmaktan kurtulma-
yı başardı. Savunma sanayiinde üretilen 
ürünlerin önemli kısmı ihraç ediliyor. Ko-
nuyla ilgili görüşleriniz nelerdir? 

Dünya havacılık ekosisteminde önemli bir 
yeri bulunan TUSAŞ, yapısal faaliyetlerine 
başladığı 90’lı yıllardan bugüne, ülkemizin 
ihracat kalemlerine ciddi katkılar sağlama-
ya devam ediyor. Bunun yanı sıra özellikle 
son yıllarda ülkemizi savunma sanayinde 
devler ligine taşıyan Türk Havacılık Ekosis-
temi içerisinde TUSAŞ’ın hava platformla-
rı da dahil olmak üzere geliştirilen ürünler 
ülkemizi gururla temsil ediyor. 

Cumhurbaşkanımızın liderliğinde baş-
layan Milli Savunma Hamlesi hem TUSAŞ 
için hem de ülkemizin gelişmesini öncele-
yen çevreler için gurur verici olarak devam 
ediyor. Biz de üzerimize düşen tüm proje-
leri eksiksiz ve aralıksız yerine getirmeyi 
sürdürmekten, bu ekosistemin öncü kuru-

luşlarından biri olmaktan onur duyuyoruz. 
Ülkemizin savunma sanayii alanında daha 
iyi yerlere gelmesi için Ar-Ge faaliyetleri-
mizi sürdürüyor, yeni ürün geliştirme ça-
lışmalarımıza her gün aynı heyecanla de-
vam ediyoruz. 

Geldiğimiz noktada Türk uçak sanayii-
ni gelişmiş ülkelerle kıyasladığımızda na-
sıl bir tabloyla karşılaşıyoruz?

TUSAŞ ve alt yüklenici diğer firmaları-
mız fabrika, ekipman gibi sabit yatırımları-
nı son teknolojiye uygun olarak yaptıkları 
için modern bir yapıda faaliyet gösteriyor. 
Bu şu demek oluyor; Dünyanın en önemli 
projelerini son teknoloji üretim ekipmanla-
rı ile geliştirme avantajına sahip oluyorsu-
nuz. Aynı zamanda TUSAŞ 1980’lerin başın-
dan bugüne edindiği iş gücü, tecrübeli insan 
kaynağı ve teknolojiyi hızlı adapte edebilen 
bir yapıda üretim süreçlerini yönetiyor. Ya-
pay Zeka, otonom üretim gibi dünyada yeni 
yeni söz edilmeye başlayan uygulamalar dâ-
hil olmak üzere şirketimizde son teknoloji-
yi üretim süreçlerinde kullanmaya gayret 
ediyor, bu sistemlerin genele yayılması için 
çalışmalarımızı sürdürüyoruz. 

TUSAŞ’ın gerek yönetim gerekse reka-
bet anlamında uyguladığı stratejilerden 
bahseder misiniz?

TUSAŞ ülkemizin milli bir havacılık şir-
keti olduğu için sektörde faaliyet gösteren 
diğer firmaları birer rakipten ziyade eko-
sistemin gelişimine katkı sağlayan önemli 
kazanımlar olarak değerlendiriyoruz. Bu an-
lamda şirketimizde geliştirilen bir teknolo-
jiyi ülkemizin yararına kullanılacak bir öğe 
olarak nitelendiriyoruz. Elbette şirket ola-
rak bazı yönetim stratejilerimiz ve politika-

ATAK: Yakın hava desteği görevleri ve çok 
amaçlı görevler için tasarlanmış olan 

T129 ATAK, ağır silah yükü ile zorlayıcı “sıcak 
hava-yüksek irtifa” görevleri için optimize 

edilmiştir. Yakın hava desteği görevleri için 
T129 ATAK, 76 adete kadar 70 mm güdümsüz 
roketler ve 500 adet mühimmat kapasiteli 20 

mm top ile donatıldı.



www.ekovitrin.com   •   Ocak 202166

SÖYLEŞİ | TEMEL KOTİL

larımız mevcut olsa dahi ülkemizin yararı-
na tüm süreçlerde ortak hareket etmenin 
ülkemize katkı sunacağı anlayışı ile faali-
yetlerimize devam ediyoruz. 

TUSAŞ’ın Ar-Ge, inovasyon ve tekno-
loji anlamında yaptığı yatırımları anla-

tır mısınız?
Bilindiği gibi TUSAŞ, geçtiğimiz aylarda 

açıklanan Ar-Ge 250 araştırmasında birin-
ci oldu. Ar-Ge yatırımlarına hız kesmeden 
devam eden TUSAŞ, 2018 Ar-Ge harcama-
larında 1.5 milyar TL‘yi bularak, 2019 yılında 
bu rakamı ikiye katlayarak Ar-Ge ve inovas-

yon projelerinde toplamda 3 milyar TL’lik bir 
harcama gerçekleştirdi. 2019 yılındaki top-
lam cironun yüzde 34.4’ü Ar-Ge harcama-
larına ayrılmış oldu. Pandemi döneminde 
dahi Ar-Ge istihdamına devam eden TUSAŞ, 
2020 yılının ilk altı ayında yaklaşık ilave 150 
personel istihdamı ile Ar-Ge personel sayı-
sını 3 bine çıkardı. İnovasyon ve teknolojiyi 
temel kaldıraç olarak konumlandıran TU-
SAŞ, pandemi dönemini bu alanda verimli 
değerlendirmeye devam etti. TUSAŞ’ta görev 
alan Ar-Ge personeli ulusal patent ve faydalı 
model geliştirme alanında da çalışmalarını 
hızlandırdı. 2019 yılında toplam 46 adet pa-
tent başvurusu yapan TUSAŞ, 2020’nin ilk 
altı ayında toplamda 48 adet patent başvu-
rusu gerçekleştirerek geleceğin teknoloji-
sine katkı sunmayı sürdürdü.

TUSAŞ olarak kısa ve uzun vadedeki he-
deflerinizi öğrenebilir miyiz?

Projelerimiz bir bir hayata geçmeye de-
vam ediyor. 2020’de GÖKBEY sertfikasyon 
uçuşlarını ve süreçlerini sürdürdük. 2022 
yılının başında ilk teslimatını gerçekleştir-
meyi hedefliyoruz. ANKA İnsansız Hava Ara-
cımız 26 saat 30 dakika havada kalış rekoru 
ile yüzümüzü güldürdü. Yeni rekorlar için 
çalışmalarımızı sürdürüyoruz. ANKA plat-
formundan 18 ay gibi kısa bir sürede geliştir-
diğimiz AKSUNGUR İHA (ANKA II) 12 MAM-L 
mühimmatı ile havalandı ve 28 saat uçuş 
gerçekleştirdi. AKSUNGUR (ANKA II) ayrıca 
49 saat havada kaldığı uçuşunda ay yıldızlı 
bayrağımızı gökyüzüne nakşetti ve rekor-
larına bir yenisini daha ekledi. Şimdiki he-
defimiz 50 saatin üzerine çıkarak bu alan-
daki çalışmalarımızı yukarılara taşımak 
olacak. Bu gelişmelerin yanı sıra Cumhu-
riyetimizin 100’üncü yılına heyecanla ha-
zırlanırken, TUSAŞ olarak ülkemize arma-
ğan edeceğimiz bazı müjdeleri bir kez daha 
hatırlatmak istiyorum. Ülkemizin merak-
la beklediği Milli Muharip Uçak Çanakkale 
Zaferi’nin gününde, 18 Mart 2023 tarihin-
de hangardan çıkarak havacılık sevdalıla-
rını selamlayacak. HÜRJET Jet Eğitim Uçağı 
projemizin PDR aşaması tamamlandı. Di-
ğer çalışmalarımıza hız verdik, 2023 yılın-
da göklerde görmeyi hedefliyoruz. Ağır Sı-
nıf Taarruz Helikopteri projemizi büyük bir 
titizlikle sürdürüyoruz. Özgün bir platform 
olmasının yanında sınıfının en donanımlı ve 
en güncel taarruz helikopteri olacak Ağır 
Sınıf Taarruz Helikopteri için ilk teslima-
tı 2025 yılında yapmayı hedefliyoruz. 2028 
yılında 10 milyar dolar ciro, 10 bin mühen-
dis ve dünyanın en büyük 10’uncu havacı-
lık ve savunma şirketi olma yolunda emin 
adımlarla ilerliyoruz.

USET: Dünyada uzay 
alanında söz sahibi olan ve 
az sayıda gelişmiş ülkede 
bulunan, ülkemizin ise tam 
kapsamlı ilk ve tek Uzay 
Sistemleri Entegrasyon ve 
Test (USET) Merkezi.

GÖKBEY: 2018 yılının 
Eylül ayında ilk uçuşunu 
gerçekleştirdiği tarihten 

bugüne test ve değerlendirme 
faaliyetlerini başarılı bir şekilde 

sürdürüyor. Üstün faydalı yük 
imkanı ve farklı konfigürasyon 

seçenekleri sunmayı öngören 
T625 GÖKBEY Helikopteri, arama-

kurtarma, personel taşıma, VIP, 
yangınla mücadele ve hava 

ambulansı gibi alanlarda hizmet 
vermesi planlanıyor.

ANKA: Gece ve gündüz, kötü hava şartları da dahil, keşif, gözetleme, sabit/hareketli 
hedef tespit, teşhis, tanımlama ve takip amaçlı, gerçek zamanlı görüntü istihbaratı 
görevlerine yönelik geliştirilmekte olan ANKA İHA Sistemi çeşitli konfigürasyonlarda 24 
adet ANKA Hava Aracı envanterde yaklaşık 60.000 uçuş saati biriktirdi. 
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“YABANCI YATIRIM İÇİN
YENİ HİKAYE YAZILMALI” 

Altınbaş Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Emre Alkin, “Türkiye’nin yabancı kaynak 
çekebilmesi için hikayesini değiştirme zamanı çoktan geldi. Bunun en önemli ayakları, adalet, 

hak ve özgürlükler ile eğitim” dedi.

A ltınbaş Üniversitesi Öğretim Üye-
si Prof. Dr. Emre Alkin, makro 
ekonomik göstergelerdeki du-
rumu değerlendirdi. Alkin, pan-

demi şartlarında makro göstergelere he-
deflerin tutup tutmadığı penceresinden 
bakmayı anlamsız bulduğunu söyledi. İşte 
Alkin’in makro ekonomiye ilişkin sorulara 
verdiği cevaplar:

Makro ekonomik hedeflere baktığınız-
da ne görüyorsunuz?

Pandemiden önceki hedefleri bir yana 
bırakalım. Çünkü pandemi her şeyi baştan 
sona değiştirdi. Enflasyon hedefi hiçbir şe-
kilde tutmadı. Büyüme hedefi zaten tutma-
dı. İşsizlikle alakalı çok büyük bir iyimser 
beklentimiz yoktu. Aslında 2020 yılını ya-
şanmamış saymak, hedef anlamında yılı 
konuşmamak lazım. Ne bütçe açığı tuttu, 
ne cari açık hedefi, ne de başka hedefler... 
Dolayısıyla hedefler konusunda konuşmak 
abesle iştigal olur.

Bütçe gerçekleşmeleri ne durumda, ne 
beklenir?

Türkiye’nin bütçe açığının milli gelire ora-
nının yüzde 3’ü aşmaması konusunda bir 
kırmızı çizgisi vardı. Onu çoktan aşmış gö-
rünüyoruz. Vergi tahsilatında zorluk çeki-
len bir yılda bu konuda hedefleri tutturama-
maktan ötürü kimseyi suçlayacak halimiz 
yok. Ancak bütçe açığının sürekli büyüme-
si de kamunun üzerinde baskı yaratıyor ve 
bunun faizi yükselten bir faktör olduğunun 
altını çizmek lazım. Dolayısıyla bütçe disip-
linini sağlamak için gelirlerden ümit kesil-
mişse giderleri kısmak gerektiği ortada. Do-
layısıyla önce sağlık diyeceğiz. Sonra iş ve 
aş diyeceğiz. Ve en doğrusu, kamunun bü-
tün harcama ve yatırımlarını buna göre ön-
celiklendireceğiz.

İthalat, ihracat ve dış ticaret dengesi-
ne gelirsek...  

Türkiye’nin bundan sonraki hedefi dış ti-
caret fazlası vermek olmalı. Dolayısıyla ihra-
catın katma değerini arttırmak ve küresel 
pazardan daha fazla pay almak en önem-
li hedef olarak ortaya konulmalı. Rakam-
lara fazla takılmadan Türkiye’nin yapısal 
sorununu bir kere daha anlatmakta fay-
da görüyorum. Türkiye’nin büyürken cari 
açık vermek gibi yapısal bir sorunu var. Hal 
böyleyken ihracatta rekorlar kırması çok 
da önemli değil. Önemli olan ekonomi bü-
yürken, ihracatın ithalatı karşılama ora-
nını arttırabilmek. Türkiye’nin bu konuda 
bir zaafiyeti var. Ülkenin 120 milyar dolar 
civarındaki ara malı ithalatını azaltması, 
yani ara malların önemli bir kısmını içeride 
üretmesi gerekiyor. Bugüne kadar bununla 
ilgili bir adım atıldığını görmedim. Çünkü bu 
ara mallarının bir kısmını Türkiye’de üre-
ten  firmalar kendilerine içerde rakip iste-
miyor. Ve öncelikle kendilerinden mal sa-
tın alınmasını şart koşup bundan sonra da 
üreticileri ithalat yapmaya zorluyorlar. Tür-
kiye’nin sırtında kambur olan bu iş insanı 
türünden kurtulmadıkça ihracat hedefleri-
nin tutması hiçbir anlam ifade etmeyecek, 
ülke her zaman ithalata mahkum kalacak.

Ödemeler dengesinde manzara nedir? 
Ne yapmalı ya da yapmamalı?

Ödemeler dengesi borç gibi bir birikim şe-
ması değil, bir akım şemasıdır. Ödemeler den-
gesi, sonuçta bir yıl içerisinde harcanan döviz 
ile ülkeye getirilen dövizin bir şekilde eşitlendi-
ğini gösterir. Yani döviz harcanıyorsa, mutlaka 
bir yerlerden bulunuyordur. Bizim bu konuda-
ki itirazımız, cari açığın nereden geldiği belli ol-
mayan bir döviz girişiyle kapatılmasına...  Türki-
ye’nin yabancı kaynak çekmesi için hikayesini 
değiştirme zamanı çoktan geldi. Bu hikayenin 
en önemli ayakları, adalet, hak ve özgürlükler 
ile eğitimdir. Böyle bir hikayenin ayakları hiç-
bir şekilde inşaat ya da mega projeler olamaz. 
Hiçbir ülke bu şekilde kalkınmamıştır.

Vergi gelirlerinde durumu nasıl görü-
yorsunuz?

Pandeminin yan etkileri 2023 yılına kadar de-
vam edeceği için bütçe açığı ve vergi gelirleri ko-
nusunda iyimser değilim. Dolayısıyla bu konuda 
hayal görmeye gerek yok. 2023 yılında bütçe açı-
ğımızın milli gelire oranı hala yüzde 3 seviyesi-
nin üzerinde kalabilir. Ancak bunu doğal karşı-
lamak lazım, dünyanın sonu değil. Yeter ki kamu, 
harcamaları doğru şekilde önceliklendirsin.

ALTINBAŞ ÜNİVERSİTESİ ÖĞRETİM ÜYESİ PROF. DR. EMRE ALKİN:

PROF. DR. EMRE ALKİN: 
“Türkiye’nin bundan 

sonraki hedefi  dış ticaret 
fazlası vermek olmalı. 

Dolayısıyla ihracatın 
katma değerini arttırmak 

ve küresel pazardan 
daha fazla pay almak 

en önemli hedef olarak 
ortaya konulmalı.”

EKONOMİ | HABER



2021’DE PİYASALARI
NELER BEKLİYOR?

DOLAR, EURO, ALTIN VE BORSANIN YÖNÜ NE OLACAK? 
MERKEZ BANKASI YENİ BİR FAİZ ARTIRIMI YAPACAK MI? KÜRESEL 
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İ çinde bulunduğumuz 2021 yılında 
hem dünya hem de Türkiye piyasa-
larını neler bekliyor? Ekovitrin ailesi 
olarak bu soruları elimizden geldiğin-

ce yanıtlamaya çalışacağız. Öncelikli olarak 
dünya piyasalarından başlayalım. Geçtiği-
miz Kasım ayında bütün dünya piyasaları 
ABD’deki başkanlık seçimlerine kilitlenmiş-
ti. Bir çok senaryo da bu seçimler sürecinde 
dünyaca tartışıldı. Sonunda Biden seçimleri 
kazandı. Biden’in gelmesi dünya para piya-
salarında olumlu karşılandı. Özellikle küre-
selcilerin çok sevindiği bir sonuç ABD’den 
çıkmış oldu. Bilindiği gibi Trump dönemin-
de daha milliyetçi söylemlerle bir dönem 
geçti. Her ne kadar ABD ekonomik açıdan 
Trump döneminde daha refah bir dönem 
geçirse de son Covid salgını nedeni ile bu 
sürecin doğru yönetilmemesinin faturası-
nı ABD halkının Trump yönetimine kestiğini 
gördük. Çünkü Covid salgını çıkmadan önce 
bütün anketler dahil Trump’ın seçimi kaza-
namaması, sürpriz olarak görülüyordu. Fa-
kat salgın açıkçası Trump iktidarının sonu 
oldu. Salgın döneminde Trump piyasalara 
likidite enjekte etmekte tereddüt etmeme-
sine rağmen ABD sağlık sisteminin yeter-
sizliğinin insanların yaşamlarının kaybet-
mesi ile birlikte Trump’ın da karizmasının 
çizilmesine neden oldu. 

TRUMP SALGIN SÜRECİNDE 
GÜVENİNİ KAYBETTİ

Bakın sevgili takipçilerimiz güven unsu-
ru her alanda çok önemli bir kavram. Bunu 
hem ABD’de hem de ülkemizde çok net bir 
şekilde gördük. Trump ekonomik anlam-
da ABD halkına çok refah bir dönem ya-
şatsa da Covid salgınında belki önünde se-
çim olmasıyla birlikte bunun önemini ilk 
etapta küçümsemesi, ardından işin boyu-
tu büyüyünce ‘kontrol altına aldık, sıkın-
tı yok’ demesi, ondan sonra ‘aşı bulundu, 
panik yok’ gibi gerçekten uzak söylemler 
yapması, güvenilirliğini kaybetmesine ne-
den oldu. Koskoca ABD’yi yöneten bir baş-
kanın bu tip güven kaybettirici gerçek dışı 
söylemlerinin kendisine ve yönettiği ülke-
sine ne kadar büyük zararlara yol açabil-
diğini hep birlikte izledik. 

2 TRİLYON DOLARLIK YENİ PAKET
ABD’den örnekle kendi ülkemize bakar-

sak, açıkçası bu salgının 2. dalgasını yaşa-
dığımız bugünlerde bizim de bu sürecin ilk 
başlarında özellikle Sağlık Bakanlığı’nın 
çizdiği portre ne kadar doğru ise süreci 
yönetmede başarısızlıklarına o derece şa-
hit oluyoruz. Gerçeği, doğruyu saptırmak 
sadece size belli süre zaman kazandırabi-

lir ama gerçeklerle her geçen gün yüzleşi-
leceği gerçeğini değiştirmez. Bu bağlamda 
ülkemizin eski ekonomi yönetiminin yan-
lışlar ve gerçeklerden uzak bir portre çiz-
mesinin, bu kadar zor bir dönemde bize de 
bedeller ödettiğine şahit olduk. Neyse bun-
lara daha sonra yeri geldikçe değineceğiz. 
Projeksiyon tarafına geçersek Biden yöne-
timinin yeni yılın başında işe başlamasıyla 
birlikte Wall Street’in 2 trilyon dolarlık yeni 
paketinin onaylanmasının beklenmekte ol-
duğu gözlemleniyor. Bu paketin hayata geç-
mesiyle birlikte piyasalarda olumlu havanın 
devam etmesi, piyasalarda beklentiler anla-
mında fiyatlandığı gözlemleniyor. 

Bununla birlikte Covid ile mücadelede Pfi-
zer ve Biontech aşılarının hayata geçmesi 
ve sonuçlarını dünya piyasalarının yakın-

dan takip edeceği gündem maddeleri ola-
rak karşımızda duruyor. Salgın döneminde 
başta ABD ve Avrupa merkez bankaları bu 
sıkıntılı sürecin atlatılması için piyasalara 
bolca para enjekte etti. Ülkeler hibeler şek-
linde sektörlerin ayakta kalması için yara-
ların sarılmasında aktif rol üstlendiler. Bun-
dan sonra işin sermaye piyasaları tarafına 
baktığımızda bu bol likidite döneminin fiyat-
lamaları ve neticeleri olacak. Buradan ha-
reketle bu bol para enjektesi borsalardaki 
olumlu havanın devamına ve açıkçası yeni 
bir balonu daha şişirmeye devam edecek. 
Gerçekte dünya ekonomisinin yavaşlama-
sına yol açmamak için her ne kadar bu ön-
lemler alınmış olsa da bunun fiyatlama et-
kileri biraz gerçekçilikten uzaklaşmaya yol 
açacağı da bir gerçek. Bunların örnek fiyat-

PİYASALAR BIDEN’I OLUMLU KARŞILADI: 
ABD Başkanlığına Joe Biden’in gelmesi dünya para 

piyasalarında olumlu karşılandı. Özellikle küreselcilerin 
çok sevindiği bir sonuç ABD’den çıkmış oldu. Bilindiği gibi 

Trump döneminde daha milliyetçi söylemlerle bir 
dönem geçti.
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lamalarını da görüyoruz piyasalarda. Tesla 
250 milyar dolar piyasa büyüklüğüne ulaş-
mış durumda. Bunu gerçekle ya da beklen-
ti ile açıklamak mümkün değil. Tesla 250 
milyar dolardan işlem görürken koskoca 
Mercedes 60 milyar dolardan işlem görü-
yorsa bu işte tuhaflık olduğu bir gerçek ola-
rak önümüzde duruyor. 

SALGINDA KAOS ORTAMI 
ÇOK FAZLA SÜRMEDİ

Sayın takipçilerimiz 1929 buhranını 
2008 yılında çok okumuştum. Büyük buh-
randan bazı çıkarttığım notlar vardı. 1929 

buhranında ABD ve genel dünya ekonomi-
lerinde altın karşılığında merkez bankala-
rı yeni yeni kurulmaya başladı ve yeni bir 
sistemin kurulmasının başlarında yaşanan 
bu kriz hem iktisatçılara hem de ülkelere 
büyük bir ders oldu. Bu dersten hareket-
le 2008 krizinde ortada bir sistemin olma-
sı ve buraya enjekte edilen parayla topye-
kün sistemin çökmesi engellendi. Bu Covid 
salgınının ortaya çıkmasıyla ilk etapta kaos 
ortamı çok fazla sürmedi, sisteme para en-
jekte edilmesiyle birlikte ekonomilerin çök-
mesini engellendi. Fakat bunun bütün dünya 
ekonomilerine enflasyonist bir baskı oluş-

turacağını da unutmamak gerekir. İktisat 
derslerinde öğrendiğimiz başlıca öğreti-
len kuralların başında reel sektör ve finans 
sektörünün makinenin dişlileri gibi birbiri 
ile uyumlu çalışması. Yani reel sektör üre-
tir, ürettiği kapitali finans sektörüne akta-
rır, finans sektörü de bu parayı tekrar reel 
sektöre aktarır. Bu sistem ne kadar sağlıklı 
işlerse ekonomi o derece genişler ve büyür.

Şu an bu sistemde hem dünyada ve hem 
de bizde sancılar olduğunu görüyorum. Bu 
bol para dünya borsalarında aşırı fiyatlama-
lara yol açıyor. 1929 buhranında altın gibi 
değerli madenlerin nasıl aşırı fiyatlaması ol-
duysa önümüzdeki yıl ve yıllar ben serma-
ye piyasalarında da aşırı fiyatlamalar ola-
cağına şahitlik edeceğimizi düşünüyorum. 
Çünkü 1929 buhranında dünyada tek geçer-
li para birimi altın gibi değerli madenlerdi. 
Şimdi ise küresel ekonomi ve sermaye pi-
yasaları bir sistemden kontrol edilebiliyor. 
Artık cebinizde altın ya da para olmadan 
seyahat edebiliyorsunuz. Teknolojik siste-
min artık bu kadar hayatımıza girmesiyle 
altındaki hayali rakamlar vs. tarzındaki yo-
rumlar bana çok gerçekçi gelmiyor. Eğer bu 
sistem yıkılırsa o zaman ben de altın ve de-
ğerli madenler için o abartılı rakamları te-
laffuz ederim. Fakat mevcut teknolojik sis-
tem hayatımızda olduğu sürece ben bu tip 
uçuk kaçık fiyatlama analizlerine katılmı-
yorum. Yukarıda da bahsettiğim gibi piyasa-
lara enjekte edilen para ve para karşılığın-
daki tüm emtialar da balonlar oluşmasına 
neden olacak. Bu borsa şirketlerinde de ola-
cak, emtialarda da olacak. Bu fiyatlamalar 
karşılığında yatırımcıların da gerçeği unut-
mayıp ona göre işlem yapması gerekiyor.

Yukarıdaki örnekte 250 milyar dolar pi-
yasa değerine ulaşmış bir Tesla şirketinde 
çok gerçekçi bir fiyatlama olmadığı gibi bu 
tip balonlara da dikkatli olmak gerekir. Aşırı 
likiditenin fiyatlamalarda da aşırılık göste-
receği unutulmamalı. Yani ne çok iyimser-
lik ne de çok kötümserlik tarafında durma-
mak gerekir. Çünkü piyasaların tepkilerinin 
boyutları da önümüzdeki dönemde abartılı 
fiyatlamalar olarak karşımıza çıkacak. Ör-
neğin yüzde 1-2 değişimi olan emtia ve bor-
salarda yüzde 5-6’lık yükseliş veya düşüşle-
rin önümüzdeki dönem sıkça yaşanacağını 
düşünüyorum. Bu bol likidite etkisinden do-
layı olacak. Enflasyonist baskılar tüm dün-
ya ekonomilerinde paranın karşılığı emtia 
ve mallarda daha fazla pahalılıklar olaca-
ğı anlamına da geliyor. Önümüzdeki dönem 
için yatırımcılara tavsiyem, kısmi iyimser 
olalım ama piyasalardaki hareketlerin et-
kilerine kapılıp gerçeklerden uzaklaşma-
maya çalışalım diyorum.

TRUMP’A PANDEMİ DARBE VURDU: Pandemi salgını 
açıkçası Trump iktidarının sonu oldu. Salgın döneminde 

Trump piyasalara likidite enjekte etmekte tereddüt 
etmemesine rağmen ABD sağlık sisteminin yetersizliğinin 

insanların yaşamlarının kaybetmesi ile birlikte Trump’ın da 
karizmasının çizilmesine neden oldu. 
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ALTIN-DOLAR
TEKNİK ANALİZ:

Grafikte gördüğünüz gibi altın-dolar grafiğinde 
destek noktalarından gelen tepki alımları ile 100 
günlük ortalamalar olan 1911 seviyelerine kadar bir 
yükseliş yaşadık. Bu ortalamalar yukarı kırılmadıkça 
altında yeni bir yükseliş trendinin başlaması çok 
zor gözüküyor. Bu seviyelerden tekrar satış ve 
yataya geçeceğini öngörüyorum. Kısa vadeli işlem 
yapacak olan yatırımcılarımız bu seviyeleri dikkatle 
izlemeliler. Görüldüğü gibi yardımcı indikatörlere de 
bakarsak MACD indikatörü AL sinyali üretmiş fakat 
STOC ve momentum aşırı alım bölgesinde ve güç 
kaybediyor. Buda direnç noktalarından satışlarla 
karşılaşabileceğimizi gösteriyor. MACD indikatörünün 
AL sinyalinde olması da bu satışların sınırlı olabileceğini 
gösteriyor. Bu kısa vadeli teknik göstergelerin sinyali. 
Biraz daha geniş açılı grafiklere bakmalıyız.

Bu grafik aylık dolar-altın paritesinin grafiği. Büyük tabloyu görmeniz için bunu seçtim. Altının büyük resimde genel yükseliş trendinde olduğu gözüküyor. 
MACD indikatörü hala AL sinyalinde duruyor. Fakat zirvelerden satış gelmiş. STOC düzeltmesini yapıyor. Momentum da düzeltme yapmış, güç kazanmaya çalışıyor. 
1650 seviyeleri büyük resimde trend desteği orası aşağı kırılmadıkça üstte 2 bin direnci ve altta bin 700’lü seviyeler destek olarak çalışacak. Fakat benim grafik 

ezberlerimi göz önüne getirdiğimde 300 puanlık sert yükselişler aylık olarak görülmedikçe yeni bir yükseliş trendi yani 2 binli fiyatları geçecek bir yükseliş trendi 
anlamında öngörmüyorum. Daha basit ifadeyle aylıkta 300 puanlık sert alım gelmedikçe, bu seviyelerden 2000’li seviyeleri altın geçemeyecek. Büyük resim daha 

gerçekçi analiz yapmanıza yardımcı olacak. O yüzden altın koptu, uçacak gidiyor gibi söylemler duyduğunuzda bu grafiği unutmayın diye örneklemek istedim. 
Dediğim gibi genel trendde altın halen alım bölgesinde kısa vadeli düzeltmeler ve satışlar gelecek. Ama bence kısa vadeli büyük yükselişler dediğim gibi aylıkta yani 

bir ay içinde 300 puan üstüne koymadan yeni yükselişler başlayıp 2 binli seviyeleri kırıp geçemez. 

Sizlere altın ve para emtiaları ile ilgili yatırımlarınıza yol gösterecek ve fikir sahip olmanız 
açısından birkaç grafik ve analiz hazırladık. Çünkü şu an bütün dünyada altın ve borsaların 

nasıl gideceği konusunda fikirler havalarda uçuşuyor. O yüzden daha sağlam bir analiz 
yapabilmek için veriler üzerinden size analizler sunmayı düşündük. 
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Euro-dolar paritesini sizlerle paylaşmamın nedeni, burada yeni trend oluşumları var. Herkes 
altın yükselecek diye bakarken dolara karşı esas Euro’nun güç kazandığını göstermek için bu 
verileri paylaşıyorum. Doların daha değer kaybettiği, Euro’nun daha değerli olacağı yeni bir 
trend başlıyor gibi sinyaller üretmiş gözüküyor grafiklerde. Biz özellikle ihracatta daha fazla 

Euro bazlı işlemler yaptığımız için dikkatinize sunmak istiyorum.

EURO-DOLAR PARİTESİ 
TEKNİK ANALİZ:

Grafiklerde de 
gördüğünüz gibi 
yükseliş trendinde 
ve 100 günlük 
ortalamaların 
üzerinde Euro, 
dolara karşı çok 
güçlü duruyor. 1.20’li 
seviyeler alım fırsatı 
gibi okunabilir. Genel 
trendin kesinlikle 
Euro lehine olduğunu 
grafikler gösteriyor. 
STOC kısa vadeli 
düzeltme yapıyor 
gözükse de Macd 
ve Momentum hala 
çok güçlü duruyor. 
Esas ilgimi çektiği 
için aylık grafiklerde 
paylaşmak istedim.

Aylık Euro-Dolar paritesi 100 aylık 
ortalamaları kırdı ve momentum çok 
güçlü gözüküyor. Bu da önümüzdeki 

aylarda 1.30-1.40 pariteleri görebilirsiniz 
anlamına geliyor. İndikatörler güçlü al 

sinyallerinde. Önümüzdeki dönemde Euro, 
değer kazanmaya devam edeceği sinyalleri 
üretmiş durumda. Dolayısıyla herkes altına 
ve değerli maden emtialarına bakıyor ama 

gördüğünüz gibi esas dolara karşı güçlü 
yükselişi Euro yapmış durumda ve halen 

bu alım sinyalleri de güçlü gözüküyor. Bu 
grafikleri sizinle paylaşmamın nedeni bu 
ara çok altınla ilgili felaket senaryolarını 

okuyup duymaya başladım. Bu piyasalarda 
öğrendiğim en önemli şey, ‘bildiklerin 
senin en büyük el fenerindir’, bunu da 

grafiklerden çok rahat görebiliyorsunuz. 
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YURTİÇİ SERMAYE 
PİYASALARINA BAKIŞ

Dünya piyasalarındaki analizlerimize önü-
müzdeki dönem devam ederiz. Gelelim yur-
tiçi sermaye piyasalarına. Geçen yazımda 
borsanın şanslı olacağını söylemiş, serma-
ye piyasası araçları arasında ayrı bir yere 
koymuştum. Nedeni olarak şirketlerimi-
zin dolar bazında çok ucuz olmasını gös-
termiştim. Hala bu düşüncemin arkasın-
dayım. Türkiye’nin sermaye piyasalarına 
gerekli önemi vermedikçe, özellikle borsaya 
gerekli ilgiyi göstermedikçe, kendi kendine 
yetebilen ülke olması çok zor. Dünyanın bü-
tün gelişmiş ekonomilerinin tarihi serüven-
lerine bakın, büyümeye başlangıç adımının 
sermaye piyasalarından olduğunu çok net 
görürsünüz. O yüzden önümüzdeki dönem 
daha fazla halka arz olmalı. Şirketler ban-
kaların elinden kurtarılarak gerçek ser-
maye sahipleri ile buluşturulmalı. Buradan 
hareketle ekonomik sıkıntılarımızın teme-
line inersek, yukarıda size iktisatın başlıca 
kurallarının başında reel sektör ve finans 
sektör etkileşiminden bahsetmiştim. Bu iki 
sektörün doğru etkileşimi o kadar önemli 
ki ekonominin olmazsa olması durumunda. 

EKONOMİK KRİZLERİN NEDENİ, 
HAZİNE BONOLARI

Sevgili takipçilerimiz, eskiden yani 90’lı 
yıllarda herkesin kelime dağarcığına hazi-
ne bonosu kazındı. Dünyada böyle bir söy-
lem yok. Bunun ismi bir borçlanma aracı 
olan finansman bonosu. Fakat 90’lı yıllar-

da en büyük borçlanma ihtiyacı devletin 
yani hazinenin olduğundan bu finansman 
bonosunun ismi bizde hazine bonosu ola-
rak beynimize kazındı. 90’lı yıllarda ekono-
mik krizlerimizin nedeni de bu hazine bono-
ları. Biraz önce bahsettiğim reel sektör ve 
finans sektörü etkileşimi işte tam burada 
önem kazanıyor. 90’lı yıllarda reel sektörün 
ürettiği ve elindeki kapitali finans sektörü 
yani o zamanki en büyük aktör bankalara 
aktardığında, bankalar bu elindeki parayı 
reel sektöre tekrar krediler yoluyla aktar-
madı. Bu paraların hepsini hazine bonosu 
olarak devlete aktardı. İşte 94 ve 2001 kriz-
leri bu yüzden çıktı. 

Geçen yazımda doğru söylemler ve ger-
çeklerden bahsetmiştim. Piyasa faizi yük-
seltmiş ama siz Merkez Bankası ve ekonomi 
yönetimi olarak koridoru genişletip göster-
ge faizini artırmıyorsunuz demiştim. Yeni 
yönetim bu gerçekçiliğe gelince piyasala-
ra güven geldi. Geçenlerde dolarda tekrar 
bir yukarı hamle başladığında yeni Ekono-
mi Bakanımız Hamdi Bey hemen çıkıp piya-
salara doğru sinyalli açıklamalar yapınca 
doların ateşi düşmüş oldu. Bu gerçekçili-
ği devam ettirmek gerekiyor. Piyasa faiz 
artırımı istiyorsa bunun için çekinmeden 
hareket ederseniz piyasa sizin istediğiniz 
yöne doğru hareket edecek. Bence faizler-
de 475 puan faiz artırımı yaptı ama aslın-
da var olan piyasa gerçeği fiyatlamayı teyit 
etmiş oldu. Şimdi faizleri biraz daha artır-
maktan da çekinmemeli. ‘Merkez Bankası 
neden faiz artırmalı?’ diyebilirsiniz. 

MERKEZ BANKASI FAİZ 
ARTIRIMLARINA DEVAM ETMELİ

Son 2 yıldır ekonominin çarkları ile o ka-
dar çok oynandı ki bütün yük bankalara 
yüklendi. Bu da bankaların elini iyice da-
ralttı. Çünkü bir banka bir yandan kaynak 
bulacak diğer yandan da o kaynağı batma-
yacak şekilde reel sektöre aktaracak. Bu 
döngü devam ederek banka hayatta kala-
bilir. Fakat bu döngü hızı en son rakamla-
ra baktığımda yarı yarıya düşmüş durum-
da. Bu da demek oluyor ki bankalar artık 
bu döngüyü harekette zorlanıyor. Çünkü 
reel sektör eskisi kadar yatırım yapmı-
yor. Yatırım yapmayınca da geliyor, para-
sını bankaya park etmiş durumda. Ban-
ka da ekonomide canlılık olmayınca bu 
parayı döndüremiyor. Reel sektörün ya-
tırım yapması için de güven oluşması ve 
geleceği görmesi gerekiyor. Enflasyon yük-
selme eğiliminde devam ediyor. Bu da de-
mek oluyor ki faizlerde bu paralelde yük-
selmek zorunda. Bunu ekonomi yönetimi 
doğru okumalı. Yoksa buradaki tekrar bir 
kopukluk, yine doların ve piyasaların ate-
şini yükseltecek. Yani açık olarak MB faizi 
artırmaya küçük küçük de olsa devam et-
meli, piyasadan kopmamalı. Enflasyon ra-
kamları her ne kadar güvenilir olmaktan 
çıkmış olsa da gelen rakamlar bile enflas-
yonun yükseliş eğiliminde olduğunu gös-
teriyor. Dolayısıyla MB bankası hiç bir şe-
kilde piyasaların gerisinde durmamalı. O 
nedenle de ben faiz artırımlarının daha ge-
leceğini düşünüyorum. 

TEK YOL SERMAYE PİYASALARI: 20 yıl bankacılık 
sektöründe hizmet vermiş biri olarak 90’lı ve 2000’li 

yıllardaki geçişi ve değişimi yaşayarak bildiğim için, bu 
analizi çok net bir şekilde yapabiliyorum. Artık bankalar 

dışındaki sermaye piyasalarını kullanın. Şirketlerin finansman 
bonosu çıkarmasını ve halka açılmalarını kolaylaştırın. 

Bankalara teminat verip her şeyini bankalara teslim eden 
sanayicilerimizi gerçek sermaye sahipleri ile buluşturun. 

Bunun tek yolu sermaye piyasaları. 
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DOLAR-TL
Size 3 tane grafik göstermek istiyorum. Grafikler, günlük, haftalık ve aylık olarak genel trendi 

görmemizi ve sağlıklı analiz yapmamızı sağlayacak.  
Dolar günlük grafiklerini 
incelediğimizde 100 günlük 
ortalamalardaki desteğinde 
tutunmuş gözüküyor. Bu da 
kısa vadeli destek seviyelerinin 
çok aşağısına gelecek gibi 
görünmüyor. Bu destek de 
daha önce 7.57’ydi, orayı 
da test etti ve yukarı döndü, 
şimdi de bu ortalamalar 7.64 
seviyelerinde bulunuyor. 
Dolayısıyla bu desteğe yakın 
yerlerde alımların geleceğini 
gösteriyor. Yukarıdaki direnç 
bölgesi de kısa vadeli 8 
lira seviyelerinde oluşmuş 
durumda. Yani kısa vadeli 7.65 
ve 8 lira bandında dolar-TL’nin 
hareket edeceği görülüyor.

Aylık Dolar-TL grafiklerine baktığımızda yükseliş trendindeki hareket 
devam ediyor. Genel bir sat sinyali oluşmamış görünüyor. Tabi sadece 
gösterge indikatörlerden ziyade 30 yıllık grafik hareketlerini beynime 
yazmış biri olarak gördüğümü sizinle paylaşmak istiyorum. Bana 
göre 7.60’ı aşağı kıran bir hareket ve gelişme olursa maksimum 7.27 
seviyelerine kadar düzeltme gelebilir, onun altını ben beklemiyorum. 
Dolayısıyla dolar alacak yatırımcılar ilk önce 7.70 ve altında alıcı 
olabilirler, daha sonrası için stop los 7.30’lar olur. Üst tarafta da 8’lerin 
üstünü beklemek doğru gözükmüyor. 

Dolar-TL haftalık grafiğini de 
incelediğimizde 22 günlük 

ortalamalar 7.60 desteğinde ve 
yükseliş trendindeki hareketine devam 

edeceği görülüyor. MACD sat sinyali 
verse de ben doların kısa vadeli 8’in 

üstünde bir atak beklemiyorum. 
Ekonomi yönetimi de piyasaları doğru 
okumaya devam ederse bu bantlarda 

yılı kapayacakmışız gibi görünüyor. 
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GRAM ALTIN/TL:

Gram-Altın TL grafiğinde 
550 seviyesi hem yükseliş 
kanalının zirvesi hem de 
trenddeki tepe olarak test 
edildi ve çok sert bir satış yedi. 
Kısa vadeli göstergede 100 
günlük ortalamayı da aşağı 
kırdı. Bu şu anlama geliyor; 
artık ALTIN/TL’de altın lehine 
geçen serüven bitti anlamına 
geliyor. Yani gram altına 
yatırım yapacakları buradan 
uyarmış olayım, iki defa 
düşünsünler. Bunu biraz daha 
açmak için biraz daha grafik 
analizimizi çeşitlendirelim. 

Neden daha geniş açı verdim? 
Yukarıda gördüğünüz gibi altının 
gramı 475 lirayı sert kırmadıkça 

yeni yükseliş başlaması zor. 
Görüldüğü gibi MACD ta kısa vadeli 

al sinyali üretmiş olsa da 430 
liradaki güçlü desteği açıkçası daha 

aşağı gitmesini engelledi. Yani grafik 
bize diyor ki; benim 500’leri şimdilik 

yukarı kırmam çok zor. Dolayısıyla 
altın alacaklar aman dikkat etsinler. 

Özellikle size gümüşle ilgili grafikleri 
paylaştığımda neden böyle dediğimi 

daha net anlayacaksınız.

Gördüğünüz gibi herkes altın 
fiyatlarını konuşuyor ama esas 
dolar karşısında dimdik duran 
emtia gümüş. O yüzden altın değil 
grafiklere baktığımızda gümüş daha 
doğru bir yatırım yapılacak emtia 
olduğu görülüyor. 
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ANALİZ | PİYASALAR

İNGİLİZ PAUND/STERLİN-TL (AYLIK):

İNGİLİZ PAUND/STERLİN-TL (HAFTALIK):

İNGİLİZ PAUND/STERLİN-TL (GÜNLÜK):

Sterlin-TL aylık grafiklerini 
incelediğimizde trendin ilk zirve 
noktasının test edildiği net bir 
şekilde görülüyor. Büyük resim 
olarak baktığınızda önümüzdeki 2-3 
aylık periyod’ta TL yönünde daha 
pozitif bir süreç olacak gözüküyor. 
Ama genel trendi gördüğünüz gibi 
yükseliş kanalında devam ediyor. 
İlk zirve trendin tepe noktasına 
ulaştığından en azında 2 3 ay süre 
ile düzeltme beklemek daha doğru 
bir hamle olarak karşımızda duruyor.

Aylık büyük resimde gördüğümüz 
kısa vadeli periyotta TL’nin sterlin 

karşısında değer kazanacağı sinyali 
haftalıkta da MACD indikatörünün 
sat sinyali vermiş olması tezimizi 
doğruluyor. Fakat halen yükseliş 
kanalındaki hareketin devamını 

burada da teyit ediyoruz. Yani kısa 
vadeli sterlinde düzeltme ve satış 
devam edecek. Fakat uzun vadeli 

maalesef grafik sinyalleri TL’nin 
aleyhinde olduğu gözlemleniyor.

Günlüklerde görüldüğü gibi zirve hareketi 
yapılıp satış geldi ve yataya girdi. Burada 

dikkatimizi çeken 100 günlük ortalamalardaki 
destek 10 lira seviyelerinde güçlü destek olduğu 

net şekilde gözüküyor. Yani 10 liranın altında 
artık bir sterlin TL fiyatı görmemiz şu anki 

indikatörlerin bize verdiği sinyaller çerçevesinde 
zor görünüyor. Hatta 10 lira seviyelerinde artık 

sterlin-TL’de sterlin lehine pozisyon alınma 
gerekliliğinin sinyalini indikatörler bize söylüyor.
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Euro-TL:

Bu büyük resimden 
baktığınızda trendin üst 
tepesinden Euro satış yedi 
fakat Macd hala AL da 1-2 
ay düzeltme yapacağını 
gösteriyor indikatörler.

Kısa vadeli EURO-TL’de 9.07 destek yani 9.10 gibi 
seviyelerden alım yapılabilir anlamında sinyal 

attı. Yukarıda da 9.75 seviyeleri kısa vadeli direnç 
şimdilik onun üstünü beklemeyin diyor grafikler. 

Ancak fobinacci hedeflerinde 10.20 Euro/TL 
seviyesi 2021 yılında bir kere daha test edileceğini 

gösteren sinyaller verdi. O yüzden bu grafiği sizlerle 
paylaşmak istedim. 

Analizlerimizi genellersek para birimlerinde Euro 
daha şanslı bir döneme girdiğini gösteren sinyaller 
üretmiş indikatör ve grafikler. Değerli madenlerde 

de gümüş, daha şanslı bir döneme girdiğini gösteren 
sinyaller üretmiş indikatör ve grafikler.

MART AYI DERT AYI
Bu yıl özellikle Mart ayında sıkıntılı gün-

demler bizi bekliyor. Halkbank davasının 
başlayacak olması, arkasından ABD yaptı-
rımları unutulmamalı. Oralarda tekrar do-
lar-TL ve piyasa fiyatlamalarının analizini 
yaparız. Ama şimdilik yılı böyle yatay kapa-
yacağız. Borsa tarafında endeks bazlı analiz 
yapmak istemedim. Çünkü bankalara yük-
lü alım ordinoları gelmeden endekste bü-
yük yükselişler beklemiyorum. Fakat kağıt 
bazlı fırsatlar borsa tarafında çok. Özellik-
le beğendiğim birkaç şirketi sizlerle pay-
laşmak istiyorum. Bunların başında TAV 
Havalimanları geliyor. TAV’ın dolar grafik-
lerine baktığımızda inanılmaz ucuz olduğu-
nu görürsünüz. Neredeyse 2008 yılı dolar 
fiyatlarında, Covid salgını bittiği zaman par-

layan yıldız olacak. Bunun yanında Enerji-
sa çok iyi kar ediyor. Bence o da önümüz-
deki dönemde parlayan yıldız olacak. Ben 
daha çok temel olarak bu şirketleri beğeni-
yorum. Mühim olan şirketlerin kar etmesi, 
bu açıdan bakarsak Aksen, Hektaş, Ereğli, 
TÜPRAŞ da beğendiğim temeli güçlü şirket-
ler. Turkcell de bence çok ucuz ama ülke-
ye güven anlamında mı sıkıntı var da talep 
gelmiyor, onu bilemiyorum. Ama bana göre 
dünya piyasalarındaki şirketler ve Türki-
ye’nin en büyük markası olması anlamın-
da bakarsanız Turkcell’in çok ucuz olduğu-
nu söyleyebiliriz.

Biraz derin ve uzunca bir analiz yazımız 
oldu ama inşallah sizlerin bakışınıza ve ya-
tırımlarınıza ışık tutmuşumdur. Tekrar gö-
rüşmek üzere.
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7 Kasım TCMB Başkanı’nın deği-
şimi, 9 Kasım Hazine ve Maliye Ba-
kanı’nın değişimi sonrasında yo-
ğun yabancı girişi ile 11 Kasım’dan 
itibaren tarihinin en yüksek sevi-
ye rekorlarını kıra kıra ilerleyen 
BIST100, 13. kez en yüksek rekoru-
nu kırarak eski rakamla 140 bin sı-
nırına dayandı ki hayalleri süsler-
di bu rakam bir zamanlar. Son 1.5 
ayda TL bazda yüzde 25, dolar ba-
zında yüzde 32 getiri sağlayan en-
deksin; yıl sonu rallisi, yıl başı rallisi 
derken önü açık gibi duruyor.  

Bu arada Borsada bundan son-
rası için tahminler de gelmeye 
devam ediyor. Verileri yan yana 
koyduğumuzda pozitif ve negatif 
görüşler ortaya çıkmaktadır. Han-
gisi kazanır, zaman gösterir ama 
iyimserliğin gazına gelmeden, kö-
tümserlikle körelmeden  bazı öne 
çıkan unsurları listeleyelim:

FİNANSAL DÜNYA-REEL 
DÜNYA FARKI: GLOBAL 
PARA BOLLUĞUNUN ŞİRKET 
DEĞERLERİNİ ŞİŞİRMESİ

Merkez Bankalarının sürekli pa-
rasal genişleme ile piyasaya para 
enjekte etmesiyle varlık fiyatların-
da artış kaçınılmaz duruyor. Geliş-
miş 4 Ülke/Bölge Merkez Bankası 
(G4 MB) bilanço büyüklüğü 2019 so-
nunda 16.5 trilyon dolar iken 2020 
sonunda 25 trilyon dolara yaklaş-
tı. Dünyadaki tahvillerin 18 trilyo-
nu negatif faizle fiyatlanırken çoğu 
yüzde 2’yi bile aşmayan faizle işlem 
görüyor. 

Hisse senetleri piyasasında ise 
sürekli yükseliş ile çarpanlar her 
yıl bir öncekine göre artıyor. Yani 
şirket aynı şirket, kârı aynı ama 
artık öncekine göre yüzde 100’den 
fazla değerle işlem görüyor çünkü 
para pompalanması ile değerleme-
ler ve çarpanlar arttı. Bu konuda 
en güzel örnek dünyanın 1 numa-
rası haline gelen Apple olacaktır. 
Apple’nin 2018’de 265 milyar dolar 
geliri varken net kârı 59.5 milyar 
dolardı. 2019’da 260 milyar dolar 
geliri varken net kârı 55.2 milyar 
dolar oldu. 1.5 ay önce açıkladı-
ğı 2020 yılında ise 275 milyar do-

lar geliri varken net kârı 57.4 mil-
yar dolar oldu. 2019’a başlarken 
bu şirketin piyasa değeri 693 mil-
yar dolardı, 2020’ye başlarken 1.3 
trilyon dolar ve 2020 biterken 2.1 
trilyon dolar piyasa değeri var. Bu 
noktada F/K dediğimiz son bir yıl-
lık kârın kaç katından işlem gör-
düğü çarpanına dikkat çekmek 
gerekir. Bu örnekte gerçek hayat-
ta yerinde sayan Apple şirketinin 
hisseleri borsada, 2019 başında 
12 F/K ile işlem görürken 2020 ba-
şında 23 F/K ve şimdi 2020 biter-
ken 37 F/K ile işlem görmektedir. 
Yükselen F/K şirketin kârlılığının 
da artacağını göstermiyorsa bir 
balon nasıl şişiriliri gösteriyor ola-
bilir. Bu durum, finansal piyasalar 
ile reel piyasaların arasının açıl-
mas durumunu daha da artırıyor.

2019’da yüzde29, 2020’de yüz-
de14 yükselen ABD S&P500 En-
deksi son günlerde 2000 krizi ha-
riç tutulduğunda son 100 yılın en 
yüksek F/K değeri olan 37’ye, PD/
DD ise 4.1 ile son 19 yılın en yükse-
ğine ulaştı. (Kaynak: Multpl.com)  
Tahminlere bakılırsa bir yıl sonra-
sı için F/K 23ler civarında ve bu da 
son zamanların en yüksek düzeyi. 
Credit Suisse 18 Kasım tarihli ra-
porunda 2021’de S&P500’de yüz-
de 21 kâr artışı beklediğini ve En-
deksin de yüzde 12 artışla 4050’ye 
ulaşacağını öngördü.  

G4 Merkez Bankalarının açık-
ladığı programlara göre 2021’de 
bilançolarının yaklaşık 3 trilyon 
dolar daha büyümesi bekleniyor. 

2020’de reel ekonomiler pandemiden büyük 
etkilenirken bu kez paraya boğulan piyasalar, 
varlık fi yatlarını artırdı. 2021’e başlarken ise 
parasal bolluk içinde yüzen piyasalar rüyası hakim. 
Ama bu aşının yan etkileri 2021’de ortaya çıkabilir.

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul Değerler AŞ 
Araştırma Müdürü

BORSADA UÇUŞUN MU 
ÇÖKÜŞÜN MÜ EŞİĞİNDEYİZ? 

UZMANGÖZÜYLE
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Üstelik arada piyasalar ek serum 
isterse biraz daha para basarlar. 
Dolayısıyla ne tahvilde ne hisse-
de trendi bozacak bir durum oluş-
maz gibi gözüküyor. Ayrıca bu sa-
yede tarihin en borçlu dünyasında, 
beklenebilecek borç krizi de so-
run olmayacaktır. Görünen o ki ar-
tık kendi piyasaları doyduğu için 
gelişmekte olan ülkelere de yöne-
liyorlar. Son 5 haftada Rusya his-
selerine 0.9 milyar dolar, Türkiye 
hisselerine 1.3 milyar dolar serma-
ye girişi yaşandı.

Ama “piyasa, sürprizlere açık” 
diye biliyoruz, hangi yıla başlarken 
beklentiler ile biterken gerçekleş-
me aynı oldu ki? FED’in yıla başlar-
ken 2 faiz artırımı yapacağını açık-
lamasına karşın “U” dönüşü ile 3 
kez faiz indirimine gitmesi ve ar-
dından ABD-Çin barış süreci global 
piyasaların 2019’u iyi geçirmeleri-
ni sağladı. 2020’de reel ekonomiler 
pandemiden büyük etkilenirken bu 
kez paraya boğulan piyasalar, var-
lık fiyatlarını artırdı. 2021’e başlar-
ken ise parasal bolluk içinde yüzen 
piyasalar rüyası hakim. Ama bu 
aşının yan etkileri 2021’de ortaya 
çıkabilir. Dışarıdan bakınca borç-
lanmanın arttığı, gelir eşitsizliğinin 
daha büyüdüğü, süper star zen-
ginlerin arayı daha da açtığı dünya 
sanki pek güven vermiyor. 2019’da 
40’dan fazla ülkede gösteriler ol-
muştu, pandemiden 2020’de bu 
gösteriler azaldı ama 2021 ve son-
rasının bu konuda önü açık. 

TÜRKİYE BORSASINDA DA 
F/K ŞİŞMESİ GÖRÜLÜYOR

Türkiye borsası için baktığımız-
da 2020’nin ilk 10 ayında 6 milyar 
dolarlık hisse satıp çıkan yaban-
cıların, 7-9 Kasım’da ekonomi üst 
yönetimindeki değişimin iyimser-
liği ile 1 milyar dolarlık alımı 3 haf-
tada yaptığı görüldü. Geride kalan 
banka ve sanayi hisseleri atak yap-
tı, BIST100 rekor üstüne rekor kır-
dı. Goldman Sachs’ın 8 Kasım ra-
porunda 8 reel sektör hissesinde 
yüzde 35-58 arasında potansiyeller 
dikkat çekiyorken, Ünlü Menkul’ün 
9 Kasım raporunda Garanti Banka-
sı’na yüzde 60 ve diğer bazı hisse-
lere de yüzde 22-45 aralığında po-
tansiyel tanıdığı görülmüştür. Buna 
göre 2021 BIST100 hedef 169,500 

(yeni 1695) olmaktadır. Başka ku-
rumlardan da gelen raporlar dik-
kate alındığında; hem yurtdışından 
hem yurtiçinden borsanın 2021’de 
çok iyi getiri sağlayacağı beklenti-
lerine sahip olduğunu görüyoruz. 

Bu noktada ABD borsalarının-
ki gibi Türk Borsasının çarpanları-
nın durumu gündeme gelir. Genel-
de BIST100’e bakılıyor (son F/K 11.7) 
ama BIST’in yayınladığı konsolide 
veriler dikkate alındığında Borsa-
nın F/K oranı son yılların en yüksek 
oranı 18’e geldi. Bu durum grafik-
te görüldüğü üzere 2010’da BIST’in 
yüzde 17.7 F/K ile o dönemin en yük-
sek seviyesine ulaştığı döneme 
benzerlik gösteriyor. Çözüm: Eğer 
fiyatlar tehdit oluşturmadan arta-
caksa 2021’de kârların ciddi art-
ması gerekecek. Örneğin 2010’da 
F/K zirveyi gördükten sonra BIST 
bir ay kayıp sonrasında 5 ayda 
yüzde 20 daha yükselmişti ve kâr-
lar arttığından F/K 11’e gerilemişti.  
Aksi halde borsada düşüşler, özel-
likle alıcıların çekilmesi halinde 
sert düşüşler görülebilir. Borsanın 
piyasa değerinin önümüzdeki dö-
nemde yüzde 20 artarken F/K’nın 
15 civarına gerilemesi için şirketle-
rin net kârının yüzde 43 artışla 95 
milyar TL’den 135 milyar TL’ye yük-
selmesi gerekecektir. Bu imkansı-
za yakındır çünkü borsadaki ban-
kaların iyimser tahminle yüzde 20 
civarında kâr büyümesi beklense 
de ekonomin yüzde 4 civarında bü-
yümesi gündemdedir. Bugüne ka-
dar en yüksek borsa şirket kârının 

görüldüğü ay 2019 Kasım’ındaki 
104.7 milyar TL’dir. Bu yüzden F/K 
oranında 2021’de şişmenin deva-
mı Türk borsasında da görülmeye 
devam edebilir. Bu durum global/
yerel bir patlamaya kadar sorun 
olarak görülmeyebilir.

Borsadaki 394 şirketin yarısın-
dan fazlasında aşırı fiyatlanma 
emarelerinin oluşması da bu nok-
tada öne çıkmaktadır. Öyle ki bir 
yabancı yatırımcı gelse, satın al-
mak istese ve alsa borsadaki şir-
ketlerin çoğunda borsa piyasa 
değeri, el değiştirme fiyatının üze-
rinde kalacaktır. Kaldı ki borsada-
ki şirketlerin çoğunda patronlar 
satmak isteyecek haldedir. Ancak 
Türkiye’de satın alma/birleşmeler 
2018’de 12.0 milyar dolar büyük-
lükte iken 2019’da 5.3 milyar dolar 
ile son 10 yılın en düşüğüne inmiş-
ti. 2020’de teknoloji firmalarımıza 
talep artmış ancak toplam rakam 
daha da aşağı gelmiştir. Çözüm: 
Kârlılığın artması ve yabancı yatı-
rımcıyı çekmek.

KÖTÜ GÜNDE İŞE 
YARAYAN AÇIĞA SATIŞ 
YASAĞI İYİ GÜNDE 
SORUNLARA YOL AÇIYOR

Borsa İstanbul’da işlemler glo-
bal borsalardaki gibi tam serbest 
piyasa koşullarına uygun yapıla-
mamaktadır. Geçmişte BDDK ve 
TCMB’nin düzenlemeler ile ban-
kalar üzerindeki yönlendirici et-
kisi gibi SPK ve BIST de bazı dü-
zenlemeler ile hisse piyasasını 
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yönlendirmek üzere çalışmalar 
yapmıştır. Son dönemdeki finan-
sal kesim tarafındaki normalleş-
me adımları, henüz borsa tarafın-
da atılmamıştır. Burada en önemli 
unsur, pay futureları dışında iş-
lemlerin  al-sat şeklinde tek yön-
lü olmasıdır. Borsada hisselerin 
hızlı düştüğü dönemde 28 Şubat 
2020’de açığa satış yasağı geti-
rilmiş ve 2 Mart’ta bu, daimi hale 
gelmişti. 23 Haziran’da MSCI, his-
se senetleri piyasasına kurumsal 
yatırımcı erişiminin daha da zor-
laşması durumunda Türkiye’nin 
bir alt endekse düşürülebileceğini 
açıklayınca 1 Temmuz’da BIST30 
hisseleri normale dönmüştü. An-
cak 5 gün sonra 6 yabancı banka-
ya da 3 aya kadar yasak gelmiş-
ti. Bu noktada MSCI’nın Türkiye’yi 
gelişmekte olan ülkeler sepetin-
den çıkarmasının toplamda yüz-
de 10’luk etkisi olsa 3 milyar do-
larlık bir çıkışı tetikleyebileceğini 
hesaplanabilir. Global borsa olma 
yolundaki BIST için “BIST30 on-
lara yeter” demek doğru söylem 
olamaz.

Günümüzde Takasbank ödünç 
piyasasının daha aktif hale gelmesi, 
BIST30 dışındaki hisselerin de açı-
ğa satışa konu olması için şartlar 
uygundur. Borsa en kötüyü görür-
ken getirilen düzenlemenin, bor-
sa tarihinin en iyisini gördüğünde 
halen geçerli olması, yabancı ya-
tırımcının genele yaygın bir alımı-
nı da engellemektedir. Ocak 2020 
sonunda BIST 30’da yabancıla-
rın payı yüzde 69.0 iken Ekim so-
nunda bu yüzde 51.0’e gerilemiş, 
Kasım sonunda ise yüzde 52.8 ol-
muştur. QNBFB’nin etkisini dışar-
da bıraktığımızda borsadaki ya-
bancı yatırımın yüzde 66.5’i yani 
tam üçte ikisi BIST30 hisselerinde-
dir. Kasım ayındaki alışlar sonun-
da toplam yabancı yatırımın yüzde 
65.5’den yüzde 66.5’e yükselmiş-
tir. Yani alımlar BIST30 hisseleri-
ne yönelmiştir. Çözüm; açığa satış 
yasağının kalması, 30 hisse yerine 
Ana Pazar dahil 276 hissede uygu-
lamaya geçmesi. (Borsadaki pazar 
düzenlemelerinden ötürü hissele-
rin yüzde 70’inde açığa satışa mü-
saade edilebilir) Ayrıca yüzde 10’luk 
marj sınırlaması gibi unsurlar da 
gözden geçirilebilir.

REFORMLAR UYGULAMADA 
BAŞARILI OLURSA NOT 
ARTIRIM SÜRECİNE 
GEÇİLEBİLİR

Son bir yılda 34 milyar dolara 
yükselen Türkiye’nin cari açığın-
da 2021’de yavaşlama ve Haziran’a 
kadar vadesi dolacak dış borçların 
aylık bazda 2.5 milyar dolar orta-
lamada kalması ile döviz üzerinde 
bir atak gelmesi beklenmeyebilir. 
Bu da piyasalar için iyimserliğe 
katkıda bulunabilir. Zira reel sek-
törün son durumda 162 milyar do-
lar karşılığı döviz açık pozisyonu 
varken Merkezi Yönetimin borcu-
nun yüzde 58’ine ulaşan 135 mil-
yar dolar karşılığı döviz borcu bu-
lunmaktadır. Lira ne kadar güçlü 
kalırsa; hem devlet, hem reel sek-
tör hem de bankalar hem de enf-
lasyon düşeceğinden halk için iyi 

olacaktır. Dünyada Hukuk Üstün-
lüğü Endeksi’nde 2013’de 59. sı-
rada yer alan Türkiye’nin 2019’da 
109. sıraya gerilemesi sonrasın-
da Cumhurbaşkanı’nın talimatıyla 
hazırlıklarına başlanan ve 2021’de 
yapılacak reformlar ile hem port-
föy hem de sabit sermaye girişle-
rinde artış sağlanabilir. Böylece 3 
yıldır sürekli not kıran kredi dere-
celendirme şirketlerince not ar-
tışları da 2021’de görülebilir. Bu 
iyimser senaryonun gerçekleşme 
olasılığı bizce yüksek ancak Av-
rupa’da bilinen bir deyim akla ge-
liyor: Türk gibi başla, Alman gibi 
sürdür, İngiliz gibi bitir. Çözüm: 
Pandemiye, kuraklığa, yaptırımla-
ra, jeopolitik risklere rağmen uy-
gulamada başarılı olmak ve hep 
beraber kazanmak. Bol kazançlı 
bir yıl olması dileğiyle…

UZMANGÖZÜYLE

Dünyada Hukuk Üstünlüğü Endeksi’nde 2013’de 59. 
sırada yer alan Türkiye’nin 2019’da 109. sıraya gerilemesi 

sonrasında Cumhurbaşkanı’nın talimatıyla hazırlıklarına 
başlanan ve 2021’de yapılacak reformlar ile hem portföy 

hem de sabit sermaye girişlerinde artış sağlanabilir. 
Böylece 3 yıldır sürekli not kıran kredi derecelendirme 

şirketlerince not artışları da 2021’de görülebilir.
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INTERNATIONAL FINANCE’TAN 
ZİRAAT KATILIM’A İKİ ÖDÜL BİRDEN

A vrupa’nın önde gelen fi-
nans ve iş analizi yayın-
larından International 
Finance Magazine der-

gisinin dünya çapında düzenlemiş 
olduğu ‘International Finance 2020 
Awards’ ödüllerinde Ziraat Katılım, 
2020 yılının ‘En İyi Katılım Bankası’ 
ve ‘En Hızlı Büyüyen Katılım Banka-
sı’ ödüllerine layık görüldü. Başarılı 
hizmetlerinin bir sonucu olarak Ulus-
lararası Finans Ödülleri kapsamın-
da iki ödülü kazandıklarını belir-
ten Ziraat Katılım Genel Müdürü 

Metin Özdemir, “Ziraat Katılım, 
sadece Türkiye’de değil, bölge-
sinde de katılım bankacılığına 
güç veren, sürekli değer üre-
terek her aşamada paylaştık-
ça daha fazlasını müşterileri-
ne öneren, evrensel, saygın ve 
lider bir katılım bankası olma 
hedefiyle yoluna devam ediyor. 
Uluslararası platformda aldı-
ğımız ödüller ile ülkemizi en iyi 
şekilde temsil etmenin gururu-

nu yaşıyoruz. Katılım finans 
sektörünün öncü bankası 

olarak; müşterilerimizin ihtiyaç ve bek-
lentilerini karşılayacak ürünler geliştir-
meye, müşteri memnuniyetini sağla-
maya, saygın, şeffaf ve etik bankacılık 
hizmeti sunmaya, sürdürülebilir büyü-
me ile katılım finans sisteminin toplam 
bankacılık sektöründen aldığı payı yuka-

rılara taşımaya, çalışanların gelişimi, iş 
tatmini ve mutluluğunu merkeze alarak 
mesleki ve kişisel gelişim imkânları sun-
maya ve ekonomik değer üreten, toplu-
mun ve bireylerin gelişimini hedefleyen 

sosyal sorumluluk projelerine katkıda 
bulunmaya çalışıyoruz” dedi.

METİN ÖZDEMİR: “Ziraat Katılım, Türkiye’nin ilk kamu katılım fi nans kurumu ve ülkemizin en büyük fi nans kuruluşu olan Ziraat Finans Grubu’nun bir üyesi olarak, 
etkinlik ve verimlilik odaklı çalışmalarıyla müşterilerine ve ülkemiz ekonomisine uzun soluklu katkılar sağlamaya devam edecek.” 

ZİRAAT KATILIM’A İKİ ÖDÜL BİRDEN
vrupa’nın önde gelen fi-
nans ve iş analizi yayın-
larından International 
Finance Magazine der-

gisinin dünya çapında düzenlemiş 
olduğu ‘International Finance 2020 
Awards’ ödüllerinde Ziraat Katılım, 
2020 yılının ‘En İyi Katılım Bankası’ 
ve ‘En Hızlı Büyüyen Katılım Banka-
sı’ ödüllerine layık görüldü. Başarılı 
hizmetlerinin bir sonucu olarak Ulus-
lararası Finans Ödülleri kapsamın-
da iki ödülü kazandıklarını belir-
ten Ziraat Katılım Genel Müdürü 

Metin Özdemir, “Ziraat Katılım, 
sadece Türkiye’de değil, bölge-
sinde de katılım bankacılığına 
güç veren, sürekli değer üre-
terek her aşamada paylaştık-
ça daha fazlasını müşterileri-
ne öneren, evrensel, saygın ve 
lider bir katılım bankası olma 
hedefiyle yoluna devam ediyor. 
Uluslararası platformda aldı-
ğımız ödüller ile ülkemizi en iyi 
şekilde temsil etmenin gururu-

nu yaşıyoruz. Katılım finans 
sektörünün öncü bankası 
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ZİRAAT KATILIM’A İKİ ÖDÜL BİRDEN
Metin Özdemir, “Ziraat Katılım, 
sadece Türkiye’de değil, bölge-
sinde de katılım bankacılığına 
güç veren, sürekli değer üre-
terek her aşamada paylaştık-
ça daha fazlasını müşterileri-
ne öneren, evrensel, saygın ve 
lider bir katılım bankası olma 
hedefiyle yoluna devam ediyor. 
Uluslararası platformda aldı-
ğımız ödüller ile ülkemizi en iyi 
şekilde temsil etmenin gururu-

nu yaşıyoruz. Katılım finans 
sektörünün öncü bankası 

olarak; müşterilerimizin ihtiyaç ve bek-
lentilerini karşılayacak ürünler geliştir-
meye, müşteri memnuniyetini sağla-
maya, saygın, şeffaf ve etik bankacılık 
hizmeti sunmaya, sürdürülebilir büyü-
me ile katılım finans sisteminin toplam 
bankacılık sektöründen aldığı payı yuka-

rılara taşımaya, çalışanların gelişimi, iş 
tatmini ve mutluluğunu merkeze alarak 
mesleki ve kişisel gelişim imkânları sun-
maya ve ekonomik değer üreten, toplu-
mun ve bireylerin gelişimini hedefleyen 

sosyal sorumluluk projelerine katkıda 
bulunmaya çalışıyoruz” dedi.

ZİRAAT KATILIM | HABER
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2020 yılında Covid-19 önce Çin’i 
vurdu. Salgın, ardından Asya’ya ve 
Batı’ya sırasıyla Şubat ve Mart ayla-
rında ulaştı. Sadece 2020’nin değil 
aynı zamanda 2021 içinde dünyada 
yeni bir dönemin senaryosu yazıl-
maya başlamıştı bile.

Salgının getirdiği etkiler hızlı şe-
kilde hizmet sektörünü etkiledi ve 
baştan sona bir değişim başladı. 
2020 kapitalizminin üretimden çok 
hizmete dayandığı gerçeği kabul 
edilince ve buradaki istihdamın gel-
diği boyut bir anda sistemden çıkın-
ca işler tamamen karıştı.

Uluslararası Çalışma Örgütü’ne 
göre 2020 ikinci çeyrekte çalışma 
saatleri yüzde 14 kadar kısaldı. Bu, 
kabaca 400 milyon kişilik iş kaybı-
na işaret ediyor küresel olarak. Bu 
işler yine kabaca birçok ülkede tela-
fi edildi fakat çalışanlara tam ücret 
ödenip ödenmediğini kestiremiyo-
ruz. Türkiye, pandemide kaybettiği 
2 milyon işin hemen hemen yarısı-
nı geri kazandı. Fakat işine geri dö-
nemeyenlerin yüzde 80’e yakını 
hizmet sektöründen ve durum be-
lirsizliğini koruyor. Daha düşük is-
tihdam, sosyal problemler anlamı-
na gelir, tüketimin zayıf kalması tüm 
dengeleri altüst eder. Kamu bütçele-
rinin hem verilecek desteklerle za-
yıflaması hem de düşük vergi ile çok 
zor bir sürece evrilmesi anlamına 
gelmektedir.

TÜRKİYE ZOR BİR 
DÖNEME GİRİYOR

Son 10 yıldır verimliliği düşük bü-
yüme özellikle tüketime bağlı, devlet 
harcamalarına, devlet bankalarına 

bağlı bir büyüme tablosu var. Türki-
ye’deki şirket bilançoları, banka bi-
lançoları ve tüketici bilançoları kötü 
duruma sürüklendi. Türkiye’nin 
ekonomik olarak zor bir döneme 
girdiğini görüyoruz. Ekonomik ku-
rumlardaki işlevsel çarkların daha 
bağımsız olması çok önemli. Makro 
ekonomik olarak şirketlerin ve ban-
kaların bilançolarının düzelme-
si gerekiyor ve bunun için de yurt-
dışından para gelmesi şart. Sadece 
kurumsal açılardan yapılacak re-
formlarla Türkiye’nin uzun vade-
li büyümesi çok zor, zira bankala-
rın ve şirketlerin bilançoları o kadar 
kötü durumda ki bunun için yeni bir 
kaynak oluşturma ihtiyacı bulun-
maktadır. OECD verilerine göre, bir-

çok kurumsal açıdan 2000’li yılların 
başında Türkiye’nin iyileştiğini gö-
rüyoruz. Bu noktada ekonomik re-
formların çok hızlı yapıldığı, yargı 
reformlarının yapıldığı, yolsuzlukla-
rın kontrol altına alındığı bir dönemi 
yaşadık. 2008’den sonra ekonomik 
krizle birlikte dünyada kurumla-
rın şeffaflığı anlamında geriye gidiş 
başladı, özellikle bu Türkiye’de daha 
hızlı oldu maalesef.

Peki bu kadar genç nüfusun ol-
duğu güzel ülkemizin bu ekonomik 
yaraları sararken istihdam yarat-
ma zorunluluğu şeffaflık ve yaban-
cı sermaye girişi ile düzeltilecektir.

Diğer önemli bir konu ise ülkemi-
zin ‘’Dış Borç’’ ödemelerinin ekono-
mik refah seviyelerini olumsuz et-
kilerinin azaltılması gerekliliği. 2017 
yılında en yüksek düzeyine çıkan 
dış borç stoku 2018 yılından itibaren 
düşüşe geçmiş bulunuyor. Bir başka 
ifadeyle Türkiye 2018 yılından itiba-
ren dış borçlandığından daha fazla 
dış borç ödüyor ama dış borç yükü 
azalmıyor. Türkiye’nin dış borçları-
nın gelişimi 2000 yılından 2020 yılı 
ortasına kadar aşağıdaki tabloda 
yer almaktadır. Tabloda son sütun-
da yer alan GSYH Türkiye Cumhu-
riyet Merkez Bankası’nın uyguladığı 
beklenti anketinden çıkan beklen-
tiler esas alınarak hesaplanmış ve 
Dış Borç Stoku / GSYH oranı, II. Çey-
rek dış borç stokunun yılsonun-
da aynı kalacağı varsayımıyla dış 
borç stoku bu tahmini GSYH’ye bö-
lünerek bulunmuştur (Bu iki ka-
lem dışındaki bütün kalemler için 
kaynak: https://www.hmb.gov.tr/ka-
mu-finansmani-istatistikleri.)

EN ZOR ZAMANLARIN EKONOMİSİ

Son 10 yıldır verimliliği düşük büyüme özellikle tüketime bağlı, devlet 
harcamalarına, devlet bankalarına bağlı bir büyüme tablosu var. Türkiye’deki 
şirket bilançoları, banka bilançoları ve tüketici bilançoları kötü duruma 
sürüklendi. Türkiye’nin ekonomik olarak zor bir döneme girdiğini görüyoruz.

EKO-ANALİZ

AHMET ELER

KEYİAD Başkanı
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Bu dönemde dış borçların mik-
tarı 2018 yılına gelinceye kadar ar-
tış göstermiş ve en yüksek artış da 
özel kesimde gerçekleşmiş. 2018 
yılından itibaren dış borç miktar-
larında azalma ortaya çıkarken 
Dresdner Bank hesabını yavaş ya-
vaş tasfiye ederek 2015 yılında dış 
borcunu sıfırlamaya çok yaklaşmış 
olan Merkez Bankası’nın borçların-
da son dönemde swap işlemleri ne-
deniyle yeniden bir artış ortaya çık-
mış. Tabloda en çok dikkat çeken 
nokta 2017 yılından 2020 yılına ge-
çişte dış borç miktarı  453,8 milyar 
dolardan 32 milyar dolarlık azalış-
la 421,8 milyar dolara düştüğü hal-
de dış borç yükünün (dış borç stoku/
GSYH) yüzde 52,8’den yüzde 61,6’ya 
yükselmiş olmasıdır. Bunun nedeni 
TL’de yaşanan hızlı değer kayıpları-
nın dolar cinsinden GSYH’yi gerilet-
miş olmasıdır.   

HÜKÜMET DESTEK 
PAKETLERİNİ AÇIKLADI

Son olarak fiili piyasanın içinde ti-
caret yapan bir iş insanı olarak son 

kapanmalar ile birlikte esnafın du-
rumu hakkında bilgi vermek istiyo-
rum. Covid-19’un artan vakaları se-
bebiyle hafta sonu tam, hafta içinde 
ise akşam kapanmaları kesinlikle 
doğru bir karar idi. İlk olarak Mart 
15 sonrası başlayan kapanmalarda 
hükümet destek paketlerini açıkla-
dı ve 2021 Ocak ödeme başlangıcı ile 
birçok işletme rahat bir nefes aldı. 
Nisan 2020’de kullanılan kredilerin 
faiz oranı yüzde 8 idi, bugün gelinen 
noktada yıllık faizlerin yüzde 20 se-
viyesinde olduğunu biliyoruz. Son 
kapanmalar ile Ocak 2020’de başla-
yacak geri ödemeleri sağlıklı şekilde 
ödeyemeyecek esnafların olacağını 
göz önüne alırsak yine bankaların 

kapısına gidip yapılandırma talebin-
de bulunabilirler! Bu yapılandırma-
ların yeni reel faiz oranları ile yapıl-
ması muhtemel olacağı için bu faiz 
yükünün birçok esnafı daha zor du-
ruma koyacağı aşikar. Bu noktada 
hükümetimizin bu duruma düşen 
esnaflara, bankalara vereceği tali-
mat ile faiz oranının makul olması 
noktasında bir desteği çok kıymet-
lidir. Özetle; fiili reformlar topyekün 
ele alınmalı, hukuk, yargı, medya 
ve ekonominin bağımsız kurumları 
üzerindeki düzenlemeler ile yaban-
cı sermaye girişi artmalı. Bu serma-
ye girişi çoklu ve farklı ülkelerden 
gelecek şekilde olmalı.

Güzel bir yıl olması dileklerimle.
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AVRUPA VE ABD EKONOMİSİNE

‘COVID-19’ 
DARBESİ

ABD’li Yatırım Bankası Goldman Sachs’ın ‘Ekonomi’ raporunda Avrupa ve ABD için 
ekonomik beklentiler, artan COVID-19 vakaları nedeniyle aşağı çekildi. ABD ekonomisi 
için 2021 yılının ilk çeyrek büyüme beklentisinin yüzde +7’den yüzde +3,5’e çekildiği 

raporda, Avrupa için 4. çeyrek tahmini ise yüzde + 9,1 büyümeden yüzde -8,7 daralmaya 
revize edildi. Goldman Sachs’ın raporunda 2021 yılında küresel ekonomi için ise yüzde 6 
büyüme tahmin ediliyor. Genel beklenti büyümenin yüzde 5,2 civarında olacağı yönünde. 

Koronavirüs salgını kötüleşmeye devam ederse riskler daha da artacak ve büyüme tahminleri 
daha fazla düşmeye doğru yönelecek.

GOLDMAN SACHS | ARAŞTIRMA

DOSYA-HABER / MELİKE KOÇAK
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“DOLAR DÜŞECEK, TL YÜKSELECEK”
Dolar/TL kuru tahminleriyle ilgili ABD’li yatırım bankası Goldman Sachs’tan dikkat çeken bir değerlendirme geldi. 

Dev bankaya göre, 2021’de dolar düşecek TL yükselecek. Goldman Sachs, hazırladığı raporda Türk lirası beklentilerini 
revize etti. Türk lirasının dolar karşısında yükselişinin devam edeceğini öne süren Goldman Sachs 3, 6 ve 12 aylık 

dönemdeki dolar/TL paritesi için tahminlerini daha önce 7,75, 8,00 ve 9,00 olarak ortaya koymuştu. Goldman Sachs 
mevcut beklentilerini 7,50, 7,75 ve 8,00 olarak değiştirdi. Goldman Sachs analistlerinin ortaya koyduğu tahminlerde 

Türk lirasının önümüzdeki dönemde dolar karşısında daha da değer kazanacağı beklenirken Merkez Bankası 
Başkanlığı görevine getirilen Naci Ağbal yönetimindeki kurulun istikrarlı bir yapı içerisine girebileceğini öne sürdüler. 

Analistler söz konusu iddialarıyla ilgili şöyle konuştular: “TCMB Başkanı Naci Ağbal’ın ortaya koyduğu Türk lirasını 
istikrarsızlaştırmadan yeniden döviz rezervi biriktirme çabasının, yüksek enfl asyon ve siyasi risklerde dikkate alındığında, 
liranın dolar karşısında ani şekilde güçlenmesi yerine daha istikrarlı bir patika izlemesi ile sonuçlanması büyük olasılık.”

GOLDMAN SACHS ARAŞTIRDI
KÜRESEL EKONOMİDE BEKLENTİLER AŞAĞI YÖNLÜ
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D ünyayı derinden sarsan pandemi 
krizi ülke ekonomilerini de küçül-
meye zorladı. ABD’li Yatırım Ban-
kası Goldman Sachs’ın ‘Ekonomi’ 

raporunda Avrupa ve ABD ekonomileri için 
beklentiler, pandemi yüzünden aşağıya çekil-
di. Goldman Sachs Ekonomistleri Jan Hatzi-
us ve Daan Struyven tarafından hazırlanan 
raporda, “Atlantik’in her iki tarafında da CO-
VID-19 vakaları keskin şekilde artış gösteri-
yor. Bu durum yakın vadede büyük ülkelerin 
ekonomilerine yansıyacaktır. Yakın vadede 
riskler aşağı yönlü” denildi. Raporda, ABD’nin 
yeni seçilen Başkanı Biden’ın muhtemelen 1 
trilyon dolar civarında bir teşvik paketi için 
Cumhuriyetçi Parti ile anlaşacağı, rakamın 
Demokratların hakim olacağı bir Kongre gö-
rülseydi bunun iki katı olacağı değerlendiril-
di. Goldman Sachs, ABD ekonomisi için gele-
cek yıl ilk çeyrek büyüme beklentisini yüzde 
7’den yüzde 3,5’e çekti. Avrupa için 4. çeyrek 
tahmini ise yüzde 9,1 büyümeden yüzde 8,7 
daralmaya revize edildi. ABD ekonomisi için 
2020 GSYH tahmini negatif yüzde 3,5, 2021 
GSYH tahmini yüzde 5,3, 2022 tahmini de 
yüzde 3,8 açıklandı. Euro Bölgesi için 2020 
tahmini negatif yüzde 7,2, 2021 tahmini yüz-
de 5,3, 2022 tahmini de yüzde 4,3 açıklandı.

Yatırım kuruluşu 2021 yılında küresel eko-
nomi için ise yüzde 6 büyüme tahmin etti. Ge-
nel beklenti büyümenin yüzde 5,2 civarında 
olacağı yönünde bulunuyor. 2020 tahmini ise 
yüzde 4 daralma öngörüyor. Raporun ayrın-
tıları şöyle:

AŞIYA ENDEKSLİ İYİLEŞME
Başkan seçilen Joe Biden muhtemelen 

Cumhuriyetçi Senato çoğunluğu ile çalışmak 
zorunda kalacak ve bu da demokratik mali 
gündemi uygulama yeteneğini sınırlayacak. 
Bununla birlikte, 20 Ocak’ta göreve başlama-
dan önce potansiyel olarak yürürlüğe girecek 
1 trilyon dolarlık bir teşvik paketi bekliyoruz. 
Bu, demokratik bir taramada görebileceğimi-
zin yarısından az, ancak ABD’nin gelecek çey-
reklikte büyümesinde küçük bir pozitif mali 
dürtü için yeterli olmalı.

Büyüme görünümü için daha önemli olan, 
şu anda Amerika Birleşik Devletleri’ni ve özel-
likle de hükümetlerin zaten yenilenmiş kısmi 
kilitlenmelerle tepki verdiği Avrupa’yı kasıp 
kavuran ikinci koronavirüs enfeksiyonları 
dalgası. Bu, Atlantik’in her iki yakasındaki 4. 
çeyrek GSYİH tahminlerimizi düşürmemize 
neden oldu; aslında, Avrupa ekonomisinin 4. 
çeyrekte önemli ölçüde küçülmesini bekliyo-
ruz. Bu revizyonlar, 2021 küresel GSYİH tah-
minimizi yüzde 6,0’a düşürdü (yüzde 5,2’lik 
konsensüse göre) ve kısa vadeli riskler aşa-
ğı yönde olmaya devam ediyor.

Ancak küresel ekonomi bahardaki kilitlen-
melerden (kısmen de olsa) hızla toparlanır-
ken, Avrupa’daki kilitlenmeler sona erdiğin-
de ve bir aşı kullanılabilir olduğunda mevcut 
zayıflığın yerini çok daha güçlü bir büyüme-
ye bırakmasını bekliyoruz. FDA’nın Ocak ayı-
na kadar en az bir aşıyı onayladığını ve genel 
nüfusun kitlesel aşılamasının kısa bir süre 
sonra başladığını varsayarsak, beklediğimiz 
gibi, büyümenin ikinci çeyrekte keskin bir şe-
kilde toplanması gerekir. Daha önceki GSYİH 
düşüşünden kaynaklanan yara izi etkileri-
nin görünürdeki eksikliği bu görüşle tutarlı.

DM merkez bankalarının önümüzdeki bir-
kaç yıl boyunca barışçıl bir yol izleyeceği tah-
min ediliyor. Güçlü bir büyüme toparlanma 
tahminimiz altında bile, işgücü piyasası ko-
şulları ancak kademeli olarak normalleşe-
cek ve enflasyon merkez bankası hedefleri-
nin altında kalacak gibi görünüyor. Fed, ECB 
ve İngiltere Merkez Bankası’nın faizleri ar-
tırmadan önce 2025’e kadar beklemesini 
bekliyoruz; ayrıca, ECB ek QE sunmaya ha-
zır görünüyor.

2021-22 yıllarında gelişmekte olan dünya-
da büyüme tahminlerimiz çoğunlukla (kon-
sensus) uzlaşmanın üzerinde. Bunun başlıca 
istisnası, üretimin zaten salgın öncesi sevi-
yelere geri döndüğü, kredinin hızla arttığı 
ve maliye politikasının çok genişleyici kaldı-
ğı Çin. Politika yapıcılar, hızlandırıcıyı azal-
tarak tepki vermeye hazır görünüyorlar, bu 
da mütevazı bir ardışık büyüme yavaşlama-
sıyla sonuçlanmalı.
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ABD MALİ DESTEĞİ: Bütçe Açığı Üzerinde Etkisi

KÜRESEL EKONOMİDE
BÜYÜME TAHMİNİ (2021-2022)
Çoğu büyük ekonomide 2021 ve 2022’de yıllık reel GSYİH büyüme tahminlerimiz, konsensüs 
oluşturan diğer tahminlerin üzerinde. Koronavirüs resesyonu, çoğunlukla varlık piyasalarına 
ve gelire yönelik fi nansal şoklara rağmen küresel ekonomide V şeklinde bir büyüme olacak.

Öngörümüzün altında yatan 
önemli bir varsayım, koronavirüs 
enfeksiyonlarından ağır etkilenen 
ülkelerdeki hükümetlerin, ücret 
sübvansiyonları, artırılmış 
işsizlik yardımları ve diğer 
gelir transferleri yoluyla 
kesintilere uğrayan özel sektör 
gelirinin yerine makul bir iş 
çıkarmaya devam edecekleri. 
Gelişmiş ülkelerin çoğu aslında 
bu programları ilerletmeyi 
sürdürdü. Desteğin çoğunun 
yaz boyunca kesildiği Amerika 
Birleşik Devletleri’nde, şu anda 
beklenilen 1 trilyon dolarlık bir 
destek paketi. ABD Hükümeti, 
geliri artırmalı ve önümüzdeki 
çeyreklerde küçük bir mali teşvik 
sağlamalı.

SALGIN, AVRUPA 
EKONOMİSİNDE BÜYÜK BİR 

DARBE OLUŞTURACAK 
Genel olarak olumlu görüşümüze rağmen, 

2021 küresel sayımız olan yüzde 6,0, bir 
ay önceki tahminimize kıyasla 1⁄2 puan 
düşüşü temsil ediyor. Bunun nedeni, son 

haftalarda enfeksiyonlardaki keskin 
artış.  Bu durum Avrupa’da kısa ömürlü 

de olsa oldukça büyük bir ekonomik 
darbe oluşturacak. Şu andaki Covid hasta 

popülasyonu bazı ülkelerde geçtiğimiz 
Mart/Nisan’ın en yüksek seviyelerine 

yakın olduğunu gösteriyor. ABD eyaletleri 
arasında yeni vakalardaki değişim ile 
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Bu kötüleşmeye yanıt olarak, birçok Avrupa 
hükümeti sıkı tedbirler aldı ve kısıtlamalar getirdi. 
Bu uygulamaların Euro bölgesi için etkin kilitleme 
endeksimizi (ELI) 20 puan, yani Mart ayında görülen 
hareketin yaklaşık dörtte biri kadar kısıtlayacağını 
tahmin ediyoruz. Sağlık politikasını büyük ölçüde 
kontrol eden ABD eyaletleri ve belediyeleri henüz 
yeterli bir kısıtlamanın sinyallerini vermediler, ancak 
yine de ekonomik tahminlerimize bazı yenilenmiş 
kısıtlamalar getirdik. Sonuç olarak, Avrupa 4. Çeyrek 
GSYİH tahminimizi keskin bir şekilde +% 9,1’den 
% -8,7’ye düşürdük ve ayrıca birinci çeyrekte ABD 
GSYİH tahminimizi +% 7’den +% 3,5’e düşürdük.1 
Virüs haberleri kötüleşmeye devam ederse riskler 
daha da artar ve büyüme tahminleri daha fazla 
düşmeye doğru yönelir.

RİSKLER NE KADAR GERÇEK?
Acil sağlık durumu 2021’de ortadan kalkarken, 2020’nin işgücü talebinde ve işletme gelirlerindeki benzeri görülmemiş düşüşten kaynaklanan uzun vadeli yara 
izlerine ilişkin endişelerin yeniden ortaya çıkması muhtemel. Bu etkiler uzun vadeli arz potansiyeli ve yaşam standartlarını etkileyebilirler. Fakat bu riskler ne 
kadar gerçek? İşgücü piyasasında, Avrupa ve Japonya da dahil olmak üzere çoğu gelişmiş ekonomi, işsizlik oranındaki artışı çok sınırlı tutmak için cömert ücret 
sübvansiyonlarını ve istihdamı koruma programlarını başarıyla kullandı. Hatta işsizliğin olduğu ülkelerde bile, en önemlisi Amerika Birleşik Devletleri’nde olmak 
üzere işsizlik artışı öncelikle geçici işten çıkarmalar şeklinde oldu. Geçici olarak işlerini kaybedenlerin birçoğu işlerine geri döndü ve işsizlik oranını yaklaşık 8 
puan düşürdü. Ancak geri kalanlar hala işsizlikte yüzde 2 puanlık fazlalığın nedeni. Sağlık durumu iyileşirse 2021’de diğer işsizlerin oldukça hızlı bir şekilde işe 
dönmesi bekleniyor.
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İş sektörü de krizle birçok yorumcunun 
beklediğinden daha iyi başa çıktı. 
(Grafi k 9’un sol paneli) 2008 krizinden 
sonraki önemli artışların aksine, büyük 
ekonomilerde ifl asların aslında yıl içinde 
azaldığını gösteriyor. Bunun çoğu, merkez 
bankalarının ve maliye politikacılarının 
kredi akışını sürdürme çabalarını ve 
sağlık acil durumunun nispeten kısa 
olacağı beklentisini yansıtıyor. Bu 
beklenti yanlış olmadığı sürece (Çünkü 
aşılar şu anda beklenenden daha uzun 
sürüyor veya daha az etkili oluyor) 
ifl asların önceki durgunluk seviyelerinin 
altında kalacağını düşünüyoruz.

Amerika Birleşik Devletleri’nde, yeni iş 
oluşumlarındaki keskin artış, ifl asların 
bastırılmış seviyesinden daha şaşırtıcı. 
Bunların bir kısmı, bahar sırasındaki 
kilitlenme döneminden kaynaklanan 
bir birikimi yansıtıyor. Ancak (Grafi k  
9’un sağ tarafı) bunun artışın 
yalnızca nispeten küçük bir bölümünü 
açıklayabileceğini gösteriyor. Buradan 
çıkarılacak sonuç; Pandemik durgunluğun 
yalnızca yaygın olarak tahmin edilenden 
daha az yara izi bırakması değil, aynı 
zamanda ekonominin dinamizmini bir 
dereceye kadar sarsmış olabileceği.

Enfl asyonun yavaşlamasıyla, para 
politikası tahminleri gelişmiş ekonomilerde 

iyimserliğini koruyor. Son dönemde büyüme 
ve enfl asyondaki hayal kırıklıklarının yanı 

sıra, Avrupa Merkez Bankası yüzde 2’lik 
bir enfl asyon hedefi ne geçti. Aynı zamanda 

mevduat faizindeki ilk artışı 2025’e 
kadar geri çektik. Gerçekten de, büyüme 
görünümü devam ederse, kısa vadeli bir 
faiz indirimi daha mümkün görünüyor. 

İngiltere’de, risklerin yakın vadede negatif 
bölgelere doğru yönelmesiyle birlikte, 2025 

yılına kadar banka faizinde herhangi bir 
değişiklik beklenmiyor.

ENFLASYONDA NASIL BİR GELİŞME YAŞANACAK?
Enfl asyon, büyük ölçüde seyahat, eğlence ve yemek hizmetleri gibi Covid’den etkilenen 

alanlarda keskin bir şekilde düştü. Yenilenen kısıtlamalar enfl asyon üzerinde baskı oluştursa 
bile, bu düşüşün 2021’de tersine dönmesi muhtemel. Bununla birlikte, enfl asyon iyi huylu 

kalmaya hazır görünüyor. İyimser GSYİH tahminlerine göre bile, üretim ve istihdamın 
potansiyel seviyelerine dönmesi muhtemelen birkaç yıl alacak. 
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DÜNYADA KORONAVİRÜS KRİZİ
Koronavirüs krizi gelişmekte olan dünyayı çok farklı şekillerde vurdu. Çin ve bazı komşuları 

2020’yi nispeten sınırlı sayıda vaka ve ölümle atlatmayı başardı ve yılın başlarında GSYİH’da 
yalnızca geçici bir düşüş gördü. Orta -Doğu Avrupa, Ortadoğu ve Afrika (CEEMEA) bölgesi 
ülkelerinin çoğu, özellikle Doğu Avrupa ülkeleri ilk dalgada erken tedbirler alarak salgından 
korunmayı başardılar ve sayıların keskin bir şekilde düştüğünü gördüler. Buna karşılık, hem 

Latin Amerika hem de Güney ve Güneydoğu Asya’nın çoğu, ilkbaharda ciddi virüs salgınları 
yaşadı ve turizm gelirlerindeki düşüşle birlikte büyük bir ekonomik darbe aldı.

2021’DE NELER OLACAK? 
2020 üçüncü çeyrekte güçlü bir GSYİH toparlaması yaşayan, ancak yenilenen virüs salgınları ve yeni kısıtlamalar nedeniyle keskin bir şekilde yavaşlayan Orta ve Doğu 
Avrupa’dan endişe ediliyoruz. Batı Avrupa’nın çoğunda olduğu gibi, bu bozulmanın geçici olmasını ve daha yüksek sıcaklıklar ve nihayetinde aşı nedeniyle ilkbaharda 

keskin bir iyileşme görmesini bekliyoruz. Fakat önümüzdeki birkaç ay muhtemelen zor geçecek.
Latin Amerika ve Güney/Güneydoğu Asya konusunda daha iyimseriz. Bu ülkeler, bu yılın ortasında yaygın biçimde virüs salgınından etkilendi, ancak son aylarda 

devam eden bir iyileşme gördüler. Bu eğilim devam ederse, bu ülkelerin birçoğundaki GSYİH’nın, toparlanmaya devam etmesini bekliyoruz.
Çin virüsü en azından şimdilik yendi ve GSYİH’yi neredeyse kriz öncesi trendine geri getirdi. Yüksek frekanslı göstergeler, 4. çeyrekte daha da sağlam bir büyüme ve 
Biden yönetimindeki ABD ile en azından bir miktar ticaret yumuşatma ihtimali olduğunu gösteriyor. Bu elverişli zemin göz önüne alındığında, Çinli politika yapıcılar, 

dikkatlerini aşırı derecede gevşek kredi koşullarından kaynaklanan gelecekteki fi nansal istikrarsızlık riskine yönlendirmeye başladılar.
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GÜVENLİ VE ETKİLİ AŞIYLA 
EKONOMİ İYİLEŞECEK 

Altı aydır çoğunlukla olumlu haberlerden sonra, yeni virüs salgını, küresel 
ekonomi konusundaki iyimserliği geri çekmeye zorladı. Ancak, daha 

olumsuz bir senaryoda bile, geçtiğimiz Mart/Nisan ayına denk başka 
bir düşüş pek olası değil. Çünkü dünya, ekonominin büyük bölümlerine, 
özellikle de imalat, inşaat ve sanayinin açık kalmasına izin veren yüz 

maskeleri gibi hijyen önlemleri yoluyla kötü salgın riskine adapte oldu.

Daha da önemlisi, güvenli ve etkili bir aşının çok geçmeden ulaşacağı 
konusunda haklıysak, ekonomi kısa sürede güçlü bir iyileşme yoluna geri 
dönecek. Bu tahmine olan güvenimiz, kısmen, salgının en kötü kısmının 
dikiz aynasında göründüğü üçüncü çeyrekte kısmi bir iyileşme olsa bile 

etkileyici bir şekilde toparlanmasına dayanıyor. Para ve maliye politikası, 
herhangi bir yenilenen kilitlenme sırasında hane halkı gelirlerini ve ticari 

nakit akışlarını desteklemenin önemine odaklanmaya devam ederse 2. ve 
3. çeyrekte başarılı olduğu kanıtlanan bir toparlanma ihtimali görünüyor.
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K aos dolu 2020 yılını geri-
de bıraktık. Küresel trav-
manın ekonomik, sosyal, 
siyasi ve hukuki boyutla-

rını tüm yerküre yaşadı. Mart-Ha-
ziran dönemi, dünyanın eve ka-
pandığı, salgın hastalık kavramının 
belleğimize yer ettiği, Covid-19 ve tü-
revi virüslerin insanlığı nasıl dumu-
ra uğrattığı gerçeğini gördük. Yaz 
döneminde salgın gücünü azaltsa da 
gündemdeki yerini korudu.  Ekim iti-
barı ile de Covid-19 dünya genelinde 
tekrar yayılmaya devam etti.

Durum böyle olunca da Covid 
paradigması, toplumsal değişimi 
hızlandırdı. En başta da ekonomik 
durgunluk, makro ekonomik gös-
tergeleri dibe çekti. Dünyada salgın 
hastalığın sebep olduğu kayıp, dur-
gunluğun ötesine evrilmeye başlaya-
rak, belki de “kaos”a doğru sürükle-
necektir. Dünya genelinde ülkelerin, 
pandemiye bağlı katı kuralları tek-
rar hayata geçirmesi, üretim ve tü-
ketim (arz-talep) dengesini bozacak 
nitelikte olacaktır. Hastalığın bulaş-
ma riski giderek artarken, ölüm sa-
yıları on milyonları geçerken, pan-
demi, 2021 için de tehlike çanlarının 
çalmasına devam edecektir. 

Ülkelerin kamu mali yükü giderek 
artıyor. Hal böyle olunca, yoksulluk 
artacaktır. Dünya Bankası durumun 
bu şekilde sürmesi ve kamu maliyet-
lerinin artması halinde, dünya ge-
nelinde 60 milyondan fazla ailenin 
daha fakirleşeceğini söylemektedir. 

Her ne kadar ülkeler, farklı tedbir-
ler alsalar da rahatlama geçici dü-
zeyde kalacaktır. Evet, aşı bulunmuş 
gibi, ama aşılamanın hızı ne olacak? 
Çin, Rus, Alman aşılarının insan üze-
rindeki etkileri bize ne gösterecek? 
Diğer araştırmalar da son durum ne-
dir? Bunları bilmiyoruz. Dolayısıyla, 
2021’in Ocak-Mayıs dönemini şimdi-

den kaybettik. Bu gerçeği bilmekle 
işe başlamalıyız. Dünya Sağlık Örgü-
tü, Covid-19’un Ekim-Aralık dönemin-
de artacağını ve riskin varlığını açık-
ladı. İnsanlar alınan önlemlerden ve 
ücretlerin düşmesinden dolayı, top-
lumsal isyan halindeler. Sosyal var-
lık olan insan, eve kapandığı için de 
psikolojik açıdan karamsarlık için-
de ruhsal bozuklar yaşamaktadır. 
Fransa, ABD, İngiltere, Almanya, İtal-
ya yaşanan gösteriler, bunun en bariz 
örnekleridir. Bu gösteriler, başka ül-
kelere de sıçrayacaktır. 

Dünya, 2020 Mart-Haziran ve 
Ekim-Aralık dönemini kapsayan üç-
çeyreği ekonomik olarak kaybetti. 
Küresel ekonomi çok ağır darbe aldı. 
2021’de Ocak-Mayıs dönemini kay-
bettiğimizi de bilmeliyiz. Kimse re-
havete kapılmamalıdır. Covid-19 mu-
tasyona uğrayarak, insanlığı tehdit 
etmeye devam edecek. Önümüzdeki 
10 yılın genel seyrinin bu şekilde sü-
receğini akıldan çıkarmamak gere-
kir. Salgın hastalık ve virüs yayılımı, 
belirli yıllarda ve belli aralıklarla ar-
tış gösterecektir. Bazen komplo teo-
risi, deli saçması diye, gülüp geçtiği-
miz kavramların, zamanla nasıl farklı 
versiyonlarda karşımıza çıktığını 
unutmamalıyız. 

COVID-19 VE TÜRKİYE’NİN 
EKONOMİK DURUMU

Yapısal sorunların devam ettiği, 
dövizin aşırı kaygan zemindeki ha-
reketliliği, üretimin azalması, işsiz-

COVID-19, DÜNYA VE TÜRKİYE

Dünya genelinde ülkelerin, pandemiye bağlı katı kuralları 
tekrar hayata geçirmesi, üretim ve tüketim (arz-talep) dengesini 
bozacak nitelikte olacak. Hastalığın bulaşma riski giderek 
artarken, ölüm sayıları on milyonları geçerken, pandemi, 2021 
için de tehlike çanlarının çalmasına devam edecek. 
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lik ödenekleri, sağlık maliyetlerinin 
ağırlığı ve koronadan dolayı alına-
cak yeni tedbirlerin yarattığı kaygı-
larla, ekonomik açıdan 2020’yi kay-
bettik. Faizlerin beklenmedik bir 
şekilde yükseltilmesi bile, dövizde-
ki hareketliliği kontrol altına almak-
tan uzak kaldı. Turizm, havacılık ve 
daha pek çok sektör ağır darbeler 
aldı. Ekonomik daralma küresel öl-
çekte olunca, yatırımlar durdu. Ya-
tırım yapılmaması, dünya genelinde 
likitide bolluğuna yol açtı. Ancak bu 
kaynakların Türkiye’ye gelmesi zor-
laştırılmaktadır.  

TÜİK verilerine göre, sanayi üreti-
mi, yılın ikinci çeyreğinde, (Nisan-Ha-
ziran) yüzde 16,5 daraldı. Bu daral-
ma, diğer sektörlerde de kendini 
gösterdi. En fazla artış ise şüphesiz 
hizmet sektörü oldu. Bu alandaki da-
ralma, yüzde 25 olarak gerçekleşti. 
Makro düzeyde ise daralma yüzde 
10,9 civarındadır. Döviz rezervlerinin 
azalması da ekonomik görünümü 
olumsuz etkileyen faktörlerdendir. 
Dışarıdan gelen sıcak para akışının 
kesilmesi, bazı yabancıların serma-
yelerini yurtdışına çıkarması, döviz 
rezervlerinin azalmasında başlıca 
etkenlerdir. Tabi pandemi dönemin-
de ihracatın azalması, arz-talep den-
gesinin düşmesi, katma değeri yük-
sek ürünler yerine, klasik sanayi 
üretimi ve hizmetler yelpazesi de 
ekonomik verilerin rakamlarının 
düşmesinde başlıca sebeptir.

Temmuz-Eylül döneminde, salgın 
hastalık etkisini yavaşlatmıştır. Bu 
dönemde ekonomi toparlanma sin-
yali vermiştir. Turizm hareketliliği ve 
döviz girdisinin etkisi, toparlanma-
yı tetiklese de Ekim-Aralık dönemi 
için aynı iyimserlikten uzaktır. Ayrı-
ca Doğu Akdeniz’deki gelişmelerin 
ABD ve Avrupa Birliği’nde yarattığı 
rahatsızlık, Libya, Suriye ve Azerbay-
can-Ermenistan Savaşı’nın Batı’daki 
etkileri, Batı’nın blok halinde, Türki-
ye’ye karşı hareket etmesine neden 
olmaktadır. Türkiye’ye karşı sürek-
li olarak, “yaptırım” kartının açılma-
sı, Türk ekonomisinin kırılganlığına 
olumsuz etki etmektedir.

2021’in de salgın hastalıktan ve 
küresel süreçlerden etkileneceği 
kesindir. Aşı üzerindeki çalışmalar 
olumlu sinyaller verip, aşılamalar 
başlatıldıysa da bunun sonuçlarını 
en erken Mart sonunda görebiliriz. 
Bu nedenle de beklemek ve görmek 
zorundayız. Ancak bu arada, Hazine 
ve Maliye Bakanı ile Merkez Bankası 

Başkanı’nın değişmesi, yeni yapısal 
reform sözü verilmesi, 2021 için iyi-
ye işaretlerdir.

BIDEN DÖNEMİ VE TÜRKİYE
ABD’de başkanlık seçimleri yapıl-

dı. Joe Biden, seçimleri kazanarak, 
Trump’ın ikinci seçimi kazanması-
na engel oldu. Biden, seçim öncesi, 
Türkiye ve Erdoğan karşıtı söylem-
ler içinde olmuştur. Ancak, devlet-
lerarası politika, hiçbir zaman siya-
si malzeme yapılamaz. Türkiye bir 
NATO ülkesidir. Bölgesel güçtür. Üs-
telik NATO şemsiyesi altında, ikin-
ci en büyük orduya sahiptir. Coğrafi 
konumu ise eşsizdir. Enerji havzala-
rının geçiş güzergahındadır ve ener-
ji arzı ile enerji güvenliği bakımından 
güvenilir bir müttefiktir.

Türkiye, özellikle Ukrayna, Gür-
cistan ve Orta Asya Türk Cumhuri-
yetleriyle sıkı ve iyi ilişkiler içindedir. 
Çin’in önlenemez yükselişi karşısın-
da, Biden, Orta Asya’da yeni müttefik 
arayışlarına girmek yerine, 1950’den 
bu yana yakın müttefiki olan ve Batı-
lı demokrasiye sahip -demokraside 
zaman zaman gerilemeler olsa da- 
bir ülke olan Türkiye ile gerilen iliş-
kileri düzeltmelidir.  

Biden Dönemi 2021 Ocak’ta başlı-
yor. Siyaset türevi entropik olsa da 
devletlerarası ilişkilerde bakış açı-
ları daha farklıdır. Öncelikle Biden’ın 
uluslararası politikalarının ne olaca-
ğına bakmak ve derinlemesine ana-
liz etmek gerekir. Çünkü Türkiye, 
ABD’nin yeni dış politikasına göre, 
önemli veya az önemli olacaktır.

Bu noktada Biden dönemi için 
Türkiye çok önemlidir. Zira Trump, 
ABD’yi kendi içine kapatmıştı. Oysa 
Biden tekrar küreselci olma peşin-
dedir. Başta serbest ticaret anlaşma-
ları, Çin, Rusya, Ortadoğu, Orta Asya 
ve Balkanlar üzerinde ve tabi ki Doğu 
Akdeniz’de etkin rol oynamak iste-
yecektir. Biden, özellikle İran ile ya-
kın ilişki içine girmek arzusundadır. 
Bunu mutlaka görmemiz ve oyunun 
kuralı belirlememiz gerekir. Geniş-
letilmiş hatta derinleştirilmiş, ABD, 
İsrail ve AB ilişkileri, Türk dış politi-
kasında yeni açılımlar anlamına gel-
mektedir.

TÜRKİYE VE AB
AB ile ilişkilerin donduğu ve hare-

ketiz kaldığı böyle bir ortamda, ilişki-
lere kaldığımız yerden devam etmek 
zorundayız. Her ne kadar Fransa ile 
Macron’dan dolayı ilişkilerimiz ge-

rilse de Almanya, AB’nin lokomo-
tif ülkesidir ve AB ile olan ilişkilerin 
normalleşmesinde, önemli katkılar 
sağlayabilir. Aralık ayında yapılan, 
AB Liderler Zirvesi’nde Fransa ve 
Yunanistan’ın ağır baskılarına rağ-
men, Almanya, Türkiye’ye yaptırıma 
geçit vermemiştir.

En son 2016 yılında Türkiye ile AB 
arasında yapılan vizesiz Avrupa ve 
Göçmenlerin Türkiye’de kalması ko-
nusundaki müzakereler tıkanmış ve 
o günden bu yana da Türkiye-AB iliş-
kilerinde bir ilerleme sağlanama-
mıştır. Türkiye ve AB, coğrafi kader 
birliğindedir. Bu nedenle de bir küs-
kün, bir barışık süren ilişkiler, yeni-
den canlandırılmalıdır. AB’nin özel-
likle siyasi geleceğinin çatırdaması, 
AB’nin siyasi birlik konusundaki mu-
tabakatın olmamasına karşın, Türki-
ye’nin katacağı değerin ekonomik ve 
siyasi yönü kuvvetle anlatılmalıdır. 
Türkiye’nin bölgesel aktör olduğu 
gerçeğinden yola çıkarak, diploma-
si koridorları yeniden hareketlendi-
rilmelidir.

Belki de Türkiye-AB ilişkilerinde 
tam üyelik müzakereleri olmaksızın, 
genişletilmiş değil, derinleştirilmiş 
bir Türkiye-AB ilişkileri gündeme 
alınmalıdır. Bu kapsamda Gümrük 
Birliği ve Vize Serbestisi detaylı bir 
şekilde siyasi ve diplomatik açıdan 
yeniden değerlendirilmeli ve taraf-
lar tekrar masa başına oturmalıdır. 
Aynı şey KKTC için de geçerlidir. Kıb-
rıs’ta kalıcı barışın sağlanması nok-
tasında nihai bir görüşme zemini 
hazırlanmalı ve KKTC’nin varlığının 
yadsınmaz gerçekliği, kabul ettiril-
melidir. Doğu Akdeniz’de enerji var-
lığı ve kullanımı, İsrail ile güçlü bağ-
larla mümkün olacaktır.

SONUÇ VE DEĞERLENDİRME
Yeni bir dünya düzeni içindeyiz. 

Bu öyle bir dünya ki, soğuk savaş, iki 
kutuplu dünya, küreselleşme (global) 
kavramları, yerini, dijital siyasete ve 
dijital diplomasiye bırakmaktadır. 
Klasik siyaset yerini, yapay zekala-
rın, artırılmış gerçekliklerin, diplo-
masiyle harmanlandığı bir döneme 
doğru evrilmektedir.

Türkiye’nin yerelden, bölgesele ve 
oradan da küresel güce dönüşme-
si, bu yeni dijital siyaseti içselleştir-
mesiyle mümkün olacaktır. Pandemi 
hayatımızın bir parçası olmaya de-
vam edecek. Ancak siyaset ve diplo-
masi, ekonomi ile birlikte kendini ye-
nileyerek, yoluna devam edecektir.

Dünya, 2020 Mart-
Haziran ve Ekim-
Aralık dönemini 
kapsayan üççeyreği 
ekonomik olarak 
kaybetti. Küresel 
ekonomi çok ağır 
darbe aldı. 2021’de 
Ocak-Mayıs dönemini 
kaybettiğimizi 
de bilmeliyiz. 
Kimse rehavete 
kapılmamalıdır. 
Covid-19 mutasyona 
uğrayarak, insanlığı 
tehdit etmeye devam 
edecek.
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BEYLİKDÜZÜ ‘BALIKÇILAR 
ÇARŞISI’NA KAVUŞTU

HASRET SONA ERDİ

Beylikdüzü’nde yıllardır eksikliği hissedilen Balıkçılar Çarşısı, Kavaklı’da açıldı. Günlük taze 
balık çeşitleriyle Beylikdüzü halkına hizmet eden çarşıya vatandaşların ilgisi yoğun oluyor.

HABER | BALIKÇILIK SEKTÖRÜ| BALIKÇILIK SEKTÖRÜ
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Yeni genelgeye göre cuma akşamından, pazartesi gününe kadar hafta sonu sokağa çıkma 
kısıtlaması uygulanıyor. Balıkçılar Çarşısı’nda hafta sonu gel al paket servisiyle hizmet 

veriliyor. Çarşı kısıtlamanın olduğu günlerde 10:00 ile 17:00 arası açık.

B eylikdüzü Balıkçılar Çarşısı Ka-
vaklı girişinde hizmete açıldı. 32 
tür balık çeşidiyle Beylikdüzü’n-
de yaşayan vatandaşlara hizmet 

veren çarşıya balıklar günlük ve taze geli-
yor. Bu sezonun bol ve bereketli geçtiğini 
belirten Beylikdüzü Balıkçılar Çarşısı es-
naflarından Balıkçı Yalçın, “Beylikdüzü’nde 
eksikliği hissedilen balıkçılar çarşısı sonun-
da Kavaklı’da hizmete açıldı. Burada balık-
larımız günlük olarak geliyor. Vatandaşla-
rımıza temizleyip, ayıklayıp öyle veriyoruz. 
Gösterilen ilgiden oldukça memnunuz. Bey-
likdüzü’nün her mahallesinden bize balık 
almaya geliyorlar. Özellikle mevsim balık-
larını tercih ediyorlar’ ifadelerini kullandı.

BALIKÇILAR ÇARŞISI’NA 
İLGİ YOĞUN: 32 tür balık 
çeşidiyle Beylikdüzü’nde 

yaşayan vatandaşlara 
hizmet veren çarşıya 

balıklar günlük ve taze 
geliyor.
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İLGİ YOĞUN: 32 tür balık 
çeşidiyle Beylikdüzü’nde 
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GELMEDEN ÖNCE ARIYORLAR
Beylikdüzü Balıkçılar Çarşısı’nın uğur 

getirdiğini belirten çarşı esnaflarından 
Balıkçı Vedat ise, “Bu sene denizlerimiz 
çok verimli palamut zamanında çok gü-
zel palamut akını oldu. Hamsi mevsimin-
de yine bol ve verimli bir sezon oldu. Ol-
maya da devam ediyor. Müşterilerimizin 
ilgisinden oldukça mutluyuz. Gelmeden 
önce bizeleri arıyorlar siparişlerini veri-
yorlar. Onlar gelene kadar balıklar hazır 
hale geliyor. Özellikle bu salgın günlerin-
de vücut direncimizi arttıran balığı tercih 
etmelerini vatandaşlarımıza tavsiye edi-
yorum. Balığın hiç bir şekilde içinde kat-
kı maddesi yok. Omega 3 kaynağı. Bol bol 
balık tüketelim” şeklinde konuştu.

VİRÜSLERİN İLACI BALIK
İçinde katkı maddesi bulunmayan tek 

besin kaynağının balık olduğunu vurgula-
yan Balıkçı Yalçın da “Balığın içerisinde hiç 
bir katkı maddesi yok. Doğal olan tek be-
sin kaynağı. Hastalıklarla boğuştuğumuz 
bu günlerde vücudumuzun bağışıklığını 

arttıran, direncini güçlendiren besinle-
rin en başında balık geliyor. En az haftada 
iki gün balık yememiz gerekiyor. Sadece 
koronavirüs ve benzeri büyük salgınlar-
la mücadele ederken değil her daim bağı-
şıklık sistemimizi kuvvetli tutmalıyız” dedi.

HAFTA SONLARI AÇIK
Yeni genelgeye göre cuma akşamından, 

pazartesi gününe kadar hafta sonu soka-
ğa çıkma kısıtlaması uygulanıyor. Balıkçı-
lar Çarşısı’nda hafta sonu gel al paket ser-
visiyle hizmet veriliyor. Çarşı kısıtlamanın 
olduğu günlerde 10:00 ile 17:00 arası açık.

DEV KILIÇBALIĞI YAKALANMIŞTI
Uzun yıllardan sonra Marmara Deni-

zi’nde kılıçbalığı yakalandığını söyleyen 
Beylikdüzü Balıkçılar Çarşısı esnafların-
dan Balıkçı Yalçın, “Uzun zamandır böyle 
büyük ve güzel bir kılıçbalığı yakalanma-
mıştı. Çok heyecanlandık. Beylikdüzü Ba-
lıkçılar Çarşısı açıldıktan sonra böyle bir 
balığı ilk kez gördü. Normal bir balığın ne-
redeyse 3 katı büyüklüğünde” diye konuştu.

DEV KILIÇBALIĞI YÜZLERİ GÜLDÜRDÜ: Beylikdüzü Balıkçılar Çarşısı esnaflarından Balıkçı Yalçın, “Uzun zamandır böyle büyük ve güzel bir kılıçbalığı yakalanmamıştı. 
Çok heyecanlandık. Beylikdüzü Balıkçılar Çarşısı açıldıktan sonra böyle bir balığı ilk kez gördü. Normal bir balığın neredeyse 3 katı büyüklüğünde” diye konuştu.

Balıkçılar Çarşısı esnaflarından 
Balıkçı Yalçın, “Beylikdüzü’nde 

eksikliği hissedilen balıkçılar 
çarşısı sonunda Kavaklı’da 

hizmete açıldı. Burada 
balıklarımız günlük olarak 
geliyor. Vatandaşlarımıza 
temizleyip, ayıklayıp öyle 

veriyoruz. Gösterilen ilgiden 
oldukça memnunuz’ dedi.

HABER | BALIKÇILIK SEKTÖRÜ HABER

ARTEMİS HALI’DAN 
RAİNBOW KOLEKSİYONU

OYUNCULAR İÇİN FİYAT-PERFORMANS 
ŞAMPİYONU MONİTÖR: ACER NİTRO QG1

HUGO BOSS TEKSTİL 
SANAYİ’NİN YENİ 
GENEL MÜDÜRÜ 

ARİF KAYA 

Her zevke ve tarza uygun birbirinden 
farklı desen seçenekleriyle geniş kolek-
siyon alternatifleri sunan Artemis Halı, 
siyah zemin üzerine renklerle harman-
lanan, dikkat çekici yeni serisi Rainbow’u 
sunuyor. Rainbow Koleksiyonu, birbirin-
den farklı ve iddialı renk kombinleriyle 

mekânlara renklerin asaletini taşıyor. 
El halısı dokusunda, ipeksi yumuşak tu-
şeli, özel parlak akrilik iplik ve doğal el-
yaf kullanılarak, özel boyama teknolojisi 
üretilen Artemis Halı Rainbow Koleksi-
yonu, 8 mm hav yüksekliğinde, en son 
teknolojik tezgâhta üretiliyor. 

Oyuncular için farklı boyutlar ve 
parlaklıklarda, fiyat performans odak-
lı Acer Nitro QG1 Serisi Full HD moni-
törler, 21,5 inçlik QG221Q, 23,8 inçlik 
QG241Y, 27 inçlik QG271 olmak üzere 
üç farklı modelle oyun severlere sunu-
luyor. Visual Response Boost teknolo-
jisi ile 1 ms tepki süresine sahip Acer 
Nitro QG1 Serisi Monitörler, AMD Ra-
deon FreeSync teknolojisi sayesinde 
bilgisayarların kare hızını monitörle-
rin 75 Hz yenileme hızıyla senkronize 

olarak, tepki hızı yüksek ve net görün-
tülerle bezenmiş bir oyun deneyimi 
sunuyor. Nitro QG1 oyun monitörle-
ri, 27 inçe kadar VA (dikey hizalama) 
ekranla yüksek kalitede karşıtlık ve 
görüntü derinliği sağlarken, ZeroF-
rame tasarımı sayesinde daha ince 
çerçevelerle daha fazla ekran alanı 
sunuyor. 178 dereceye varan izleme 
açısı, farklı pozisyonlarda gerçekçi 
gölgelendirme ve karşıtlık sağlaya-
rak yüksek görsel kaliteyi koruyor.

Hugo Boss Tekstil Sanayi‘nde genel mü-
dürlük görevine Arif Kaya atandı. Arif Kaya, 
1 Kasım itibarıyla üstlendiği yeni görevinde, 
Hugo Boss Grubu için İzmir fabrikalarının 
rekabetçi yapısını korumaya ve tesisin bü-
yüme ve sürdürülebilirlik hedeflerine kat-
kıda bulunmaya odaklanacak. Arif Kaya, 
Ocak 2014’te Hugo Boss’un dünyadaki en bü-
yük üretim tesisi olan İzmir’deki Hugo Boss 
Tekstil Sanayi’ne, Finans ve İnsan Kaynak-
larından Sorumlu Genel Müdür Yardımcısı 
olarak katıldı. Hugo Boss’taki görevine baş-
lamadan önce otomotiv sektöründe üst dü-
zey yöneticilik deneyimleri bulunan Kaya, 
işletme üzerine lisans ve yüksek lisans eği-
timlerini Almanya’daki Duisburg Ünivesite-
si’nde tamamladı.

ARTEMİS HALI’DAN 
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‘E-TİCARET’ PANDEMİDE BÜYÜDÜ 
Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip Koronavirüs (COVID-19) salgınıyla beraber 

tüm dünyada tüketici harcamaları durgunlaşırken, e-ticaret ciddi oranda artış 
gösterdi. Nielsen E-Ticaret Asya Lideri Ji Hyuk Park ve Nielsen APAC EEMEA 

Türkiye Analitik Danışmanlık Kıdemli Başkan Yardımcısı Didem Şekerel Erdoğan, 
tüketicilerin tercihinin online’a yönelmesiyle birlikte pandemi sürecinde tüm dünyada 

E-Ticaret’in önemli bir gelişim kaydettiği görüşündeler. 

DOSYA | E-TİCARET

Jİ HYUK PARK: “Tüketici tercihinin 
online’a yönelmesiyle birlikte 

pandemi sürecinde tüm dünyada 
E-Ticaret, önemli bir gelişim 

içinde. Bu büyüme dönemini 
karlı bir şekilde değerlendirmek 

isteyen tüm oyuncular 
stratejilerini gözden geçirmeli.”

DİDEM ŞEKEREL ERDOĞAN: “Nielsen’in 
verilerine göre, Türkiye’de pandemi 
öncesi dönemde de hızlı olan online 

FMCG büyümesi, pandemi ve Yeni 
Normal’de adeta uçuşa geçti.”

P andemi sürecinde gerek dünyada 
gerekse evlerine kapanan insan-
lar, alışverişte online yöntemleri 
tercih etti. E-Ticaret, gerek Tür-

kiye gerekse dünyada pandemi süreciyle 
birlikte yükselişe geçti. Alkaş tarafından 
düzenlenen ve Digital Network Alkaş’ta ger-
çekleşen FutureCommerce360’ta, Yeni Nor-
mal’in başarılı E-Ticaret stratejileri üzeri-
ne içgörülerini paylaşan Nielsen E-Ticaret 
Asya Lideri Ji Hyuk Park ve Nielsen APAC 
EEMEA Türkiye Analitik Danışmanlık Kı-
demli Başkan Yardımcısı Didem Şekerel 
Erdoğan, E-Ticaret alanında analitik çalış-
maların önemini vurguladılar. 

Covid-19 pandemisiyle birlikte tüm dün-
yada tüketici harcamalarının durağanlaş-
tığını, buna karşılık E-Ticaret’in ciddi bir 
ivme kazandığını belirten Nielsen E-Tica-

ret Asya Lideri Ji Hyuk Park, Yeni Normal’de 
kazanmak için E-Ticaret stratejilerinin tek-
rar şekillendirilmesi gerektiğinin altını çiz-
di. Tüketici tercihinin online’a yönelmesiy-
le birlikte pandemi sürecinde tüm dünyada 
E-Ticaret’in önemli bir gelişim içinde oldu-
ğunu söyleyen Ji Hyuk Park, bu büyüme dö-
nemini karlı bir şekilde değerlendirmek is-
teyen tüm oyuncuların stratejilerini gözden 
geçirmeleri gerektiğini belirtti.

ÖNEMLİ 6 TEMEL EKSEN
Temel stratejinin trafik, geri dönüş ora-

nı ve sepet büyüklüğü faktörlerinde kazan-
mak olduğunu belirten Didem Şekerel Er-
doğan ve Ji Hyuk Park, bu eksende 6 başlık 
olarak şunları sıraladı: Tüketici davranışla-
rı ekseninde kategorilerin yeniden tanım-
lanması; iletişim için gelişen dijital kanallar 

üzerine yoğunlaşılması (sosyal medya, You-
tube vb.); tüketici için birim fiyatın daha şef-
faf hale getirilmesi; canlı yayında satış (live 
streaming); gelişen ürün-fiyat tercihleri ek-
seninde asortman (premium ürünler vb.) ve 
online’a/üyeliğe özel ürün asortmanı oluş-
turmak. Nielsen içgörülerine göre E-Ticaret 
gelişiminin tüm dünyada en ileri aşamala-
rını yaşamakta olan Çin ve Kore pazarla-
rından zengin örnekler paylaşan Ji Hyuk 
Park, bu içgörülerin gelişen diğer pazarlar 
için de ışık tutacağının altını çizdi. 

“E-TİCARET PANDEMİDE 
UÇUŞA GEÇTİ”

FutureCommerce360’ta konuşan Nielsen 
APAC EEMEA Türkiye Analitik Danışmanlık 
Kıdemli Başkan Yardımcısı Didem Şekerel 
Erdoğan, “Nielsen’in verilerine göre, Türki-
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ye’de pandemi öncesi dönemde de hızlı 
olan online FMCG büyümesi, pandemi ve 
Yeni Normal’de adeta uçuşa geçti. Pande-
mi öncesi yüzde 57 olan online FMCG bü-
yümesi, Covid-19 döneminde yüzde 159, 
Yeni Normal’de ise yüzde 130 olarak ger-
çekleşti. Avrupa’da ise bu oran, pandemi 
öncesi yüzde 9 seviyelerinde iken Covid-19 
döneminde yüzde 65, Yeni Normal’de ise 
yüzde 46 şeklinde oldu. Bu da söz konusu 
süreçte ülkemizde online FMCG büyüme-
sinin Avrupa’nın çok daha üzerinde sey-
rettiğini gösteriyor” dedi. Didem Şekerel 
Erdoğan “Yeni Normal’de en hızlı büyü-
yen online FMCG kategorileri ağda ve tüy 
dökücüler, saç boyası, çay, hazır kahve, 
saç kremi, diş macunu, Türk kahvesi, ha-
mile & emziren ek besinleri, hijyenik ped-
ler ve çamaşır suyu oldu. En hızlı büyü-
meyi gösteren ağda ve tüy dökücülerde 
pandemi öncesi yüzde 53 olan online sa-
tış cirosu büyümesi, Covid-19 dönemin-
de yüzde 670’e yükselirken, Yeni Normal 
döneminde ise yüzde 351 oldu. Büyüyen 
10 kategoriden 3’ünün gıda kategorisi ol-
ması ise dikkat çekti” açıklamasını yaptı. 

Global pazarlarda Covid-19 pandemi-
siyle birlikte FMCG pazarı içinde E-Tica-
ret paylarının ciddi bir artış kaydettiği-
ne dikkat çeken Didem Şekerel Erdoğan, 
E-Ticaret payının pandemi öncesi dönem-
le kıyaslandığında ABD’de 6 puan artışla 

yüzde 15’e, Meksika’da 9 puan artışla yüz-
de 12’ye, Birleşik Krallık’ta 7 puan artış-
la yüzde 13’e, Çin’de 5 puan artışla yüzde 
30’a ve Kore’de 4 puan artışla yüzde 22’ye 
yükseldiğini belirtti. Türkiye pazarında da 
ivmeli artış trendinin görüldüğünü belir-
ten Didem Şekerel Erdoğan, FMCG pazarı 
içindeki E-Ticaret payının 2 puan artışla 
yüzde 4’e yükseldiğini paylaştı. 

Perakendeci Analitiği çalışmalarının 
offline’da olduğu kadar online kanalda 
da önem taşıdığına dikkat çekerek de-
vam eden Didem Şekerel Erdoğan, online 
perakendecilerin stratejilerini kurarken 
Perakendeci Analitiği boyutundan daha 
çok yararlanmalarının önemini vurgu-
ladı. Online tüketici davranışlarıyla ilgili 
çarpıcı içgörüler paylaşan Didem Şeke-
rel Erdoğan, offline kanala nazaran onli-
ne’daki fiyat hassasiyetinin çok daha yük-
sek olduğunu; tüketicilerin aynı ürün için 
online kanalda daha az fiyat ödeme eği-
liminde olduklarını ve tüketicilerin onli-
ne’da daha büyük gramajlı ürünleri ter-
cih ettiğini belirtti. Tüm bu farklılıkların 
karlı bir şekilde değerlendirilmesi için 
Perakendeci Analitiği çalışmalarının ya-
pılması gerektiğini belirten Didem Şeke-
rel Erdoğan, E-Ticaret kanalının sundu-
ğu kolaylık, güvenlik vb. diğer faydaların 
da sürekli biçimde vurgulanması gerek-
tiğinin altını çizdi.

NIELSEN HAKKINDA
Nielsen Holdings plc, tüketicilerin İzledikleri ve satın aldıklarıyla 

ilgili kapsamlı bir anlayış sunan global bir performans 
yönetimi şirketi. Nielsen’in Watch segmenti medya ve 

reklam müşterilerine içeriğin -video, ses ve metin- tüketildiği 
tüm cihazlardan edinilen Toplam İzleyici ölçümleri hizmeti 
sağlıyor. Buy segmenti ise paketli tüketim malları üreticileri 
ve perakendecilere perakende performans ölçümüyle ilgili 

endüstrinin tek global bakış açısını sunuyor. Nielsen Watch ve 
Buy segmentleri ile diğer veri kaynaklarından edindiği bilgiyi 

entegre ederek müşterilerine hem dünya sınıfında ölçümler hem 
de performanslarını geliştirecek mantıksal analizler sağlıyor. 

Nielsen dünya nüfusunun yüzde 90’ını kapsayan 100’den fazla 
ülkede faaliyet gösteriyor.
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EGİAD, COVID-19 KRİZİNİ 
‘E-TİCARET’ İLE AŞACAK

EGİAD Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Aslan, “Dernek toplantılarımızın tamamını dijital 
ortamlara taşıdık. Ancak yine de bu süreçte 100’e yakın etkinlik gerçekleştirmeyi başardık.”
Dünyayı etkisi altına alan, binlerce kişi-

nin ölümüne yol açan koronavirüs salgı-
nıyla ilgili bakanlıklar, yerel yönetimler ve 
siyasi partiler mücadelelerine hız kesme-
den devam ederken bir adım da Ege Genç 
İş İnsanları Derneği’nden (EGİAD) geldi. Tüm 
dünyayı etkisi altına alan ve Türkiye’de de 
hızla yayılan korona virüs salgınına iliş-
kin EGİAD yine bir ilke imza atarak, üyele-
rinin ihtiyaç duyabileceği her türlü destek 
için harekete geçti. Başta gıda olmak üze-
re pandemi sebebiyle gelir kaybına uğrayan 
üye şirketlerine ihracat, e ticaret, ürün alı-
mı, alış-veriş olmak üzere birçok başlık al-
tında destek olma kararı aldı. 

Pandeminin ilk günlerinde Yönetim Ku-
rulu Üyeleri ve çalışanlarından oluşan EGİ-
AD Kriz Masası oluşturan STK, üyelerinin 
Covid-19 kapsamında ihtiyaç duyabileceği 
sosyo-ekonomik süreçlere ilişkin destek 
ve yönlendirici grup olarak faaliyet göster-
meye devam ediyor. Bu kapsamda STK ta-
rafından kurulan ilk kriz masası olarak fa-
aliyetlerini sürdüren EGİAD Pandemi Kriz 
Masası, ihtiyaçları belirlemek üzere üyele-
riyle bir araya geldi. 

“İŞ DÜNYASI KİRA DESTEĞİ VE 
TEŞVİK BEKLİYOR”

Toplantıda devlet desteği ve teşvikin öne-
mine dikkat çekilirken, aylardır kapılarına 
kilit vuran gıda ve hizmet sektörleri ile buna 
bağlı işletmelere kira yardımı yapılmasının 
önemi vurgulanarak hükümete açık çağrı-
da bulunuldu.  Toplantıda konuşan EGİAD 
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Aslan, 
Mart itibariyle başlayan sürecin ağırlaşa-
rak devam ettiğini hatırlatarak, “Önümüz-
de 6 aylık zorlu bir süreç daha bizi bekliyor. 
İş dünyası kredi borçlarının ertelenmesini 
ve çarkların dönmesi için teşvik yapılması-
nı talep ediyor. Özellikle gıda, hizmet ve bu 
sektörle çalışan işletmeler durma nokta-
sına geldi. Kapılarına kilit vurmak zorun-
da kalan, günün belli saatlerinde çalışmak 
durumunda olan işletmelere kira desteği 
şart oldu” dedi. 

Ülke olarak hatta küresel açıdan daha 
önce tecrübe edilmemiş, sonuçları ve ha-
sarları kestirilemeyen bir süreçle topyekûn 
mücadele edildiğini kaydeden Aslan, “Or-
taya çıkan sağlık sorunları ve yaşadığımız 
kaygıların dışında ekonomik ve toplumsal 
sıkıntılarla da mücadele etmemiz gereken 
zor bir dönemden geçiyoruz.  EGİAD olarak 
üyelerimizin yanındayız ve üyelerimizin bu 
süreci en az hasarla atlatması noktasında 
önemli sorumluluklar üstlendik ve üstlen-
meye devam edeceğiz.  İlk vakanın tespit 
edilmesi ile başlayan süreç ile birlikte kur-
duğumuz Covid 19 Kriz Masası ile üyeleri-
mizin görüş ve önerilerini alıyor, sektörleri-
mizin ihtiyaç duydukları destek paketlerine 
ilişkin raporları ilgili mercilere iletiyoruz” 
şeklinde konuştu.

KRİZİN ÇIKIŞ KAPISI E-TİCARET
E ticaret ve dış ticaret eğitimleri için de 

butona basan EGİAD, süreci üyelerinin e ti-
caretini geliştirerek ve dış ticaret eğitimleri 

ile destekleyerek daha az hasarla atlatma-
yı da planlıyor. Aralık ayı itibariyle üyeleri 
için bir dizi online eğitim başlatacak olan 
STK, bu şekilde online kazanç kapısını da 
üyeleri için aralamış olacak. 

PANDEMİDE 100’E YAKIN 
ETKİNLİK ONLİNE GERÇEKLEŞTİ

İnsan sağlığının her şeyden önemli oldu-
ğuna da vurgu yapan Aslan, son gelişmeler 
ışığında dernek olarak önlemler aldıkları-
na dikkat çekerek, “Biz de bu konuda has-
sasiyet göstererek ilk andan itibaren der-
neğimizin fiziki faaliyetlerini askıya aldık 
ve idari kadromuza evden çalışma imkâ-
nı tanıdık. Bu doğrultuda bir ilki daha mec-
buren de olsa gerçekleştirdik” dedi. Aslan, 
tüm toplantılarını dijital platforma taşıyan 
STK’nın hiç aralıksız çalıştığını vurgulaya-
rak, “Dernek toplantılarımızın tamamını di-
jital ortamlara taşıdık. Ancak yine de bu sü-
reçte 100’e yakın etkinlik gerçekleştirmeyi 
başardık” açıklamasını yaptı. 

MUSTAFA ASLAN: “Önümüzde 6 aylık 
zorlu bir süreç daha bizi bekliyor. İş 

dünyası kredi borçlarının ertelenmesini 
ve çarkların dönmesi için teşvik 

yapılmasını talep ediyor. Özellikle 
gıda, hizmet ve bu sektörle çalışan 
işletmeler durma noktasına geldi.”
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E-TİCARET HEDEF BÜYÜTTÜ

TİCARETTE DURMADAN 
YÜKSELEN TREND; E-TİCARET

Pandemi döneminde milyonlarca yeni müş-
teri kazanan e-ticaret sektörü, 2020 yılı büyü-
me hedefini yüzde 40’a yükseltti. Türkiye’nin 
ilk para iadeli alışveriş sitesi Avantajix.com’un 
kurucu ortağı Güçlü Kayral, yılın ilk 3 çey-
reğinde (Ocak-Eylül 2020) internetten kredi 
kartıyla yapılan ödemelerin geçen yıla oran-
la yüzde 30 arttığını bildirdi. Ekim-Aralık dö-
nemini kapsayan son çeyrekteki artış oranı-
nın, bu rakamın çok daha üzerinde olmasını 
beklediklerini ifade eden Kayral, şunları söy-
ledi: “E-ticaret rakamlarında Eylül ayında baş-
layan, geçmiş dönemlerin çok üzerinde ar-
tış trendi var. Eylül’de başlayan artış Ekim’de 
de sürdü, Kasım’da ise tavan yaptı. Yerel fir-
maların global kampanyaları benimseme-
siyle artık Kasım ayı, topyekûn alışveriş ayı-
na dönüştü. Pandemi dolayısıyla AVM’lerin 
erken kapanması, hafta sonu sokağa çıkma 
yasakları, 11.11 ve Black Friday alışverişleri-
ni online platformlara yönlendirdi. Avanta-
jix.com olarak 500’ü aşkın sanal mağazanın 
partneriyiz. Bu yüzden verilerimiz genellik-
le piyasayı yansıtır. Verilerimize göre, Kasım 
ayında işlem adedi geçen yılın aynı ayına göre 
yüzde 40, işlem miktarı da yüzde 100 arttı.” 

Multiligo kurucu ortağı ve çözüm mima-
rı Doğancan Ülker, e-ticaret ekosisteminde 
yaşanan büyük değişime dikkat çekerek, 
bu alandaki çalışmaları hızlandırmak iste-
yen firmalar için hala geç olmadığını ifade 
etti. Özellikle üretici firmaları ve KOBİ’le-
ri e-ticarete yatırım yapmaya davet eden 
Ülker, “E-ticarette; lojistik, yazılım, mevzu-
at, tedarik, müşteri hizmetleri, ambalajla-
ma ve dijital pazarlama gibi birçok karma-
şık bileşen var. Bu da e-ticareti büyük bir 
süreçler yumağına dönüştürüyor. Ancak 
e-ticareti firmalar için basitleştiren uçtan 

uca danışmanlık hizmetleri de var” dedi. 
Doğancan Ülker, Multiligo’nun e-ticaret 
danışmanlık hizmetleri hakkında şunları 

söyledi: “E-ticaret projelerini tüm yönleri 
ile analiz ederek ve uzman yönetim kad-
ro ile belirlenen stratejiler doğrultusunda 
tüm süreçlerde etkin bir rol alan Multiligo, 
e-ticaret çözümleri üretiyor. Multiligo’nun 
‘çözüm mimarları’ aracılığı ile e-ticaret ya-
tırımları için kuruluş ve büyüme planı ha-
zırlanabiliyor. Mevcut projeler için de de-
taylı analizler yapılarak, projenin daha 
efektif hale getirilmesi sağlanıyor. E-tica-
ret projelerinde birçok konuda bütüncül 
bir anlayışla kusursuz bir plan hazırlana-
rak, aksiyona geçiliyor.”

Avantajix.com Kurucu Ortağı Güçlü Kayral, “E-ticaret’in 2020 için büyüme 
hedefi yüzde 30’du. Eylül’de artmaya başlayan, Kasım’da tavan yapan satışlar 
nedeniyle artık yüzde 40 büyüme bekliyoruz” dedi.

E-TİCARET | DOSYA
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N11.COM’DAN 2. EL OTOMOBİL 
PLATFORMU: GARAJ11

E-ticaret sektörünü 7 yıl önce ‘pazaryeri’ konseptiyle tanıştıran n11.com, garaj11 ile ikinci 
el otomobil pazarına giriş yaptı. İlk defa otomobil sahibi olmak, aracını değiştirmek veya 

aracını hemen satmak isteyenlerin ilk adresi garaj11 olacak.

DOSYA | E-TİCARET

M ilyonlarca ürünü güvenli ve 
hızlı bir şekilde tek tıkla tüke-
ticileri ile buluşturan n11.com, 
garaj11 markası ile ikinci el oto-

mobil pazarına da yeni bir soluk getiriyor. 
“Güvenle Al, Güvenle Sat” sloganı ile garaj11, 
üyelerine sunacağı hizmetler ve sağlayaca-
ğı avantajlarla otomobil alım satımında yeni 
bir dönem başlatacak. 

ARAÇ ALIM SATIMINA DAİR TÜM 
İHTİYAÇLAR TEK BİR PLATFORMDA 

Türkiye’nin pazaryeri konseptli ilk ikinci 
el otomobil platformu olan garaj11 ile ilk defa 
otomobil sahibi olmak isteyen, aracını değiş-
tirmek isteyen ya da var olan aracını hemen 
satmak isteyen otomotiv tutkunları, bilgisa-
yarları başında dakikalar içerisinde zahmet-
sizce otomobil alım satım işlemlerini gerçek-
leştirebilecek. Otomotiv sektör dinamiklerini 
e-ticaretin sunduğu zahmetsiz ve güvenli alış-
veriş deneyimi ile birleştiren garaj11 ile tüke-
ticiler, sadece yeni bir otomobil sahibi olma-

yacak; aynı zamanda uçtan uca hizmetlere 
de tek bir tıkla kavuşacak.

Uzman ekipler tarafından özenle araştırı-
larak listelenen otomobiller garaj11 ile ayrı-
calıklı yan hizmetler eşliğinde otomotiv tut-
kunlarıyla buluşacak. garaj11 kullanıcıları, 
hayalini kurdukları otomobili akıllı filtreleme 
özelliği ile saniyeler içerisinde görüntüleyip, 
daha önce hiç olmadığı kadar detaylı bilgiye 
ulaşabilecek. TÜVSÜD D-Expert güvencesiy-
le uzman teknisyenler tarafından tarafsız ve 
bağımsız olarak yapılan araç kontrolleri ve 
testlerin ardından listelenen otomobili satın 
almak isteyen tüketiciler, beğendikleri aracın 
detaylı ekspertiz raporunu, tramer kayıt bil-
gisini tek tıkla görüntüleyebilecek. garaj11 ile 
devir masrafı da tarihe karışacak. Otomobi-
lin devir-teslim işlemleri, aracı alan kişi adına 
garaj11 tarafından gerçekleştirilirken, kulla-
nıcılar yeni otomobiline hiçbir ilave komisyon 
ya da masraf ödemeden anahtar teslim fiya-
tıyla kavuşacak. 

Yalnızca belirli bir yaş ve kilometreye ka-

dar olan araçların listeleneceği garaj11, “Öde-
me Koruma Sistemi” uygulaması ile de olası 
sorunların önüne geçecek. Aracın ödeme tu-
tarı, noterde satış devir işlemi yapılana dek 
n11.com tarafından güvence altına alınacak. 
Araç tesliminde de yeni bir dönemin kapıları-
nı aralayan garaj11, teslimat işlemini rande-
vu sistemiyle belirtilen ildeki TÜVSÜD D-Ex-
pert noktasında gerçekleştirecek. Satın aldığı 
aracı anahtar teslim kapısına getirtmek is-
teyen tüm kullanıcılar, Türkiye’nin neresin-
de olursa olsun uygun bir ücret karşılığında 
bu hizmetten yararlanabilecek. garaj11 üye-
leri, anlaşmalı bankalar aracılığıyla saniye-
ler içerisinde online kredi başvurusu da ya-
pabilecek. Ayrıca kullanıcılar, Sigortaladim.
com iş birliğinde 21 farklı sigorta şirketinden 
özel fırsatlarla kasko ve sigorta hizmeti alabi-
lecek. Üyeler, güvenle otomobilini satın aldık-
tan sonra n11.com’da geçerli 500 TL indirim 
kuponu da kazanacak. Bin 500 TL ve üzeri 
alışverişlerde geçerli olacak kupon, Otomotiv 
& Motosiklet kategorisinde kullanılabilecek.
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TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı

“Güç” kelime olarak bile pozitif bir 
algı yaratıyor değil mi? Çocukluğundan 
bu yana güce özendirilmeyen var mı? 

Yemek ye güçlü ol, 
Derslerini iyi çalış, iyi anla, güçlü ol, 
Bilgili ol, güçlü ol…
Güçlü kuvvetli ol… Uzar gider.
“Güçlü ol, iyi ol” ifadesi duymadık 

ama değil mi?
Güç hep üstünlük ifadesi olarak ve-

rildi.
İş dünyası farklı mı?  Hayır.
Güçlü şirket, güçlü çalışan, rekabet-

te ezici güç…
Güç ile ilgili sözler uzar gider. Hep bir 

üstünlük var.
Güç = üstünlük.
Böyle olunca da güç= iyilik, güçlü 

olan iyi de olur ifadeleri yan yana gel-
memiş.

Güç arttıkça güçten zehirlenme de 
artmış.

Unvan, para, bilgi, kişi her nereden 
güç alıyorsa onunla zehirlenmiş.

YÖNETİCİLERDE 
GÜÇ ZEHİRLENMESİ

Güç zehirlenmesinden yöneticiler de 
nasibini alıyor elbet. Önce personeli ve 
herkesi küçümsemekle başlıyor. Kibir 
hat safhaya çıkıyor. Ego patlaması ya-
şıyor. Paradan gelen güç zehirlenmesi-
nin ise tedavisi yok. Parasını kaybetse 
de kibir yapışıp kalıyor. 

Unvandan gelen güç tedavisinin de 
tedavisi çok zor. Unvanını kaybetme-
si gerek.  Başkasının hakkını yiyerek, 

unvana sahip olanlarda feci olarak 
görülüyor. Sınav sahtekarlıklarını 
hatırlayın. Kısacası güç zehirlenme-
sindeki kişi kendisiyle birlikte geniş 
bir çevreyi de zehirliyor. Kimse güç-
ten zehirlendiğini ve zehirlediğini 
söyleyemiyor. Böylece mutsuz insan 
halkaları genişliyor. 

ZEHİRLEYENLER VE 
ZEHİRLENENLER

Zehirleyenler ve zehirlenenler 
var. Bir kişi hem zehirleyen, hem de 
zehirlenen olabilir mi? 

Elbette. “Gücü, gücü yetene” duru-
mu böyle ortaya çıkıyor ve domino 
taşı gibi gidiyor. 

İrili ufaklı kurum ve kuruluşlarda 
sıkça yaşanan bu durumdan sonuç-
ta herkes zarar görüyor. Panzehiri 
ise yok. Sadece şu sorulabilir;  

n Bugün ve gelecekte insanların 
aklında nasıl kalmak istersiniz? 

Arkanızdan hayır dua mı etsinler, 
beddua mı? 

Gücü yanlış/üstünlük/ezme olarak 
kullanmanın bir de ekonomik kaybı-
nı, verimlilik kaybını, zehirlenenler-
de oluşturduğu sağlık sorunlarını dü-
şünün. Her açıdan kayıp. Ama kimin 
umurunda. Önemli olan bu dünyada 
güçlü olmak. Gerisi boş değil mi?  Yok-
sa zehirlemek hoşunuza mı gidiyor? 

Oysa bu arada bir çok inovatif fik-
ri korku kültüründen de güç alarak 
kendinizden uzaklaştırmış oluyor-
sunuz. Sadece sizin güçlü olmanız 
yetmez, firmanız da güçlü olmalı 
ama, bireysel güç öne geçiyorsa “Al-
lah kurtarsın”.

Sözün özü; Kontrolsüz güç zehir-
ler, çoğunlukla güç sahibi zehrinin 
farkında değildir. Panzehiri ise bü-
yük kayıplardır. Zehir karaktere iş-
lemişse iflah olmayabilir, beddua al-
ması ve bereketsizlik kaçınılmazdır. 

GÜÇ ZEHİRLENMESİNİN 
PANZEHİRİ NEDİR?

Güç zehirlenmesinden yöneticiler de nasibini alıyor elbet. Önce 
personeli ve herkesi küçümsemekle başlıyor. Kibir hat safhaya 
çıkıyor. Ego patlaması yaşıyor. Paradan gelen güç zehirlenmesinin 
ise tedavisi yok. Parasını kaybetse de kibir yapışıp kalıyor. 

EKO-ANALİZ
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PANDEMİ 
DİJİTAL DÖNÜŞÜMÜ 

ARTIRDI

DOSYA | DİJİTAL TEKNOLOJİ
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TEKNOLOJİDE YAŞANAN HIZLI GELİŞMELER, İŞ DÜNYASININ DİJİTAL PAZARLAMA 
STRATEJİLERİNİ ÖNEMLİ DERECEDE DEĞİŞİME ZORLUYOR. YAPAY ZEKA, ENDÜSTRİ 

4.0 GİBİ DİJİTAL TEKNOLOJİLERİN ARTMASI ÖZELLİKLE ŞİRKETLERİN DİJİTAL 
DÖNÜŞÜME HIZ VERMELERİNİ SAĞLIYOR. TÜM DÜNYAYI ETKİSİ ALTINA ALAN 

YENİ TİP KORONAVİRÜS (COVID-19) SALGINININ ETKİSİYLE ‘DİJİTAL DÖNÜŞÜM’ 
DAHA DA İVME KAZANDI. İŞ DÜNYASI DİJİTAL DÖNÜŞÜME DAHA FAZLA YATIRIM 

YAPMAYA BAŞLADI. PANDEMİ SONRASINDA DA DİJİTAL TEKNOLOJİLERE DAHA 
FAZLA YATIRIM YAPANLAR KUŞKUSUZ DAHA KAZANÇLI ÇIKACAK.

HAZIRLAYAN: SİNAN SAYGI
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“DİJİTALLEŞMEYE YATIRIM YAPAN KURUMLAR 
AVANTAJLI KONUMDA OLACAK”

Endüstriyel haberleşme alanında faaliyet gösteren Japonya merkezli bir kuruluş olan 
CLPA’nın Türkiye Müdürü Tolga Bizel, Covid-19 salgını ile birlikte özellikle fabrikalarda 

eksikliği anlaşılan dijitalleşmenin önümüzdeki dönemde büyük bir hız kazanacağını 
vurguladı. Bizel, önümüzdeki dönemde dijitalleşmeye yatırım yapan kurumların avantajlı 

konumda olacağını kaydetti.

K oronavirüs salgınıyla birlikte diji-
talleşme süreci hız kazandı. Üre-
tim başta olmak üzere hayatın 
her alanında dijital dönüşümün 

zorunlu hale geldiğini bu süreçte çok daha 
derinden hissettiğimizi söyleyen CLPA (CC-
Link Partner Association) Türkiye Müdürü 
Tolga Bizel, önümüzdeki dönemde dijital-
leşmeye yatırım yapan ve yeniliklere kolay 
adapte olan kurumların avantajlı konum-
da olacağını belirtti. 

Dijital dönüşüme mesafeli yaklaşan ku-
rumların yok olma tehlikesi ile karşı kar-
şıya kalabileceğini vurgulayan Bizel, “Tüm 
dünyada ve ülkemizde görülen koronavirüs 
salgınının ardından her anlamda yeni bir 
dünya düzeni bizi bekliyor. Yaşadığımız bu 
süreçte dijital dönüşümü benimseyen ku-
rumların faaliyetlerini hız kesmeden sür-
dürdüğünü görüyoruz. Sanayi 4.0’a uyumlu 
altyapıya sahip olan ve üretim süreçlerinde 
dijitalleşmeyi pandemi öncesinde gerçek-
leştirmiş olan işletmeler, uzaktan erişimle 
verimli bir şekilde fabrikalarını yöneterek 
ve riski minimize ederek üretmeye devam 
ediyor. Henüz dijital dönüşüme adapte ola-
mamış büyük işletmelerin yanı sıra özellikle 
KOBİ’lerin bu süreçte daha dikkatli ve doğ-
ru adımlar atması gerekiyor. Dijital dönü-
şüme yapılacak yatırımlar sadece üretici-
yi değil aynı zamanda ülke ekonomimizi de 
olumlu yönde etkileyecek. Bundan sonraki 

süreçte de dönüşüme bağlı olarak; Sanayi 
4.0, yapay zeka, endüstriyel nesnelerin in-
terneti, akıllı fabrika, dijital ikiz ve siber gü-
venlik kavramlarının çok daha fazla günde-
me geleceğini söyleyebiliriz” dedi. 

“TÜRKİYE’NİN GLOBAL 
PAZARLARDA REKABETİ İÇİN 
DİJİTALLEŞME ŞART”

“Dünya ekonomisi üzerinde söz sahibi 
olan güçlerin gelecek vizyonlarına baktığı-
mızda; bilim ve teknolojiye hakim, yeni tek-
nolojiler üretebilen ve bilinçli kullanabilen, 
teknolojik gelişmeleri toplumsal ve eko-
nomik faydaya dönüştürme yeteneği ka-
zanmış ülkeler olduklarını görüyoruz” di-
yen Tolga Bizel, dolayısıyla yatırımların da 
ağırlıklı bir şekilde robotlar, makinalar ve 

tüm bu sistemler arasında kesintisiz ha-
berleşme sağlayan açık ağlar üzerine ola-
cağının altını çizdi. Yüksek üretim kabiliye-
ti olan Türkiye’nin global pazarlarda büyük 
bir potansiyeli bulunduğunu ifade eden Bi-
zel, “Bu üretim kabiliyetinin sürdürülebilir 
olması için rekabet edebilir olmak, reka-
bet için de üretim kalitesini artırırken ma-
liyetleri düşürmek gerekiyor. Bunu sağla-
mak ise ancak dijital dönüşümle mümkün 
olabilir” diye konuştu. 

“AKILLI VE DİJİTAL 
FABRİKALARDA HIZLI VE GÜVENLİ 
HABERLEŞME ÇOK ÖNEMLİ”

Sanayi 4.0 sürecindeki en önemli unsur-
lardan birinin büyük verinin toplanması, 
paylaşılması ve işlenmesi olduğunu söyle-
yen Tolga Bizel, “Akıllı fabrikalarda robotlar 
dahil üretim hattındaki tüm makine ve sis-
temlerin birbiriyle çok hızlı bir şekilde haber-
leşmesi gerekiyor. Makinelerin birbiriyle ile-
tişim kurabildiği akıllı fabrikalarda, iletişim 
verilerinin güvenilir bir şekilde yönetilmesi 
son derece önemli. Dijital fabrikalarda pek 
çok veri, çok sayıda cihaz tarafından ger-
çek zamanlı olarak oluşturularak süreçlerin 
şeffaf bir şekilde görüntülenmesini sağla-
mak üzere paylaşılıyor. Bu sürecin başarı-
sında endüstriyel haberleşme sistemlerinin 
bant genişliği büyük önem taşıyor. CLPA’nın 
en yeni teknolojisi olarak bu noktada dev-
reye giren CC-Link IE TSN, Zaman Duyarlı 
Ağ (TSN-Time Sensitive Network) teknolo-
jisinden yararlanan dünyanın ilk endüst-
riyel açık ağı olarak öne çıkıyor. Saniyede 
100 megabit ile haberleşebilen endüstriyel 
haberleşme sistemlerinden 10 kata kadar 
daha hızlı olan bu yeni nesil teknoloji saye-
sinde, Sanayi 4.0’ın gereklerini yerine getir-
mek çok büyük ölçüde kolaylaşıyor ve sa-
nayicilerin rekabet gücü artıyor” diyerek 
sözlerini tamamladı.

CLPA TÜRKİYE MÜDÜRÜ TOLGA BİZEL:

TOLGA BİZEL: “CLPA’nın en yeni teknolojisi olan CC-
Link IE TSN, Zaman Duyarlı Ağ (TSN-Time Sensitive 
Network) teknolojisinden yararlanan dünyanın ilk 
endüstriyel açık ağı olarak öne çıkıyor.”
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SIEMENS ENERGY VE PORSCHE 
İKLİME DUYARLI E-YAKIT GELİŞTİRİYOR
Siemens Energy ve Porche, iklime duyarlı e-yakıt üretimi gerçekleştirmek için 

güçlerini birleştiriyor. Uluslararası şirketler ve Alman hükümetinin de desteklediği 
pilot proje kapsamında Şili’de kurulacak tesiste, 2022 yılında yaklaşık

130.000 litre e-yakıt üretilmesi planlanıyor.

S iemens Energy, spor otomobil üre-
ticisi Porsche ve bir dizi uluslara-
rası şirketin de katılımıyla devrim 
niteliği taşıyacak bir pilot projeye 

imza atıyor. Şili’de hayata geçirilecek “Haru 
Oni” projesi kapsamında Siemens Ener-
gy iklime duyarlı, sentetik e-yakıt üretmek 
için dünyanın ilk entegre, ticari ve endüst-
riyel ölçekli tesisini kurmaya hazırlanıyor. 
Şili’nin Magallanes eyaletinde gerçekleşti-
rilecek olan “Haru Oni” pilot projesi, yeşil 
rüzgar enerjisi yardımıyla iklime duyarlı 
yakıt üretmek için bölgenin rüzgar koşul-
larından yararlanacak. Projenin başlangıç 
aşamasında, 2022 yılı gibi yakın bir tarih-
te yaklaşık 130.000 litre e-yakıt üretilme-
si planlanırken; ilerleyen süreçte ise ka-
pasitenin 2024 yılına kadar yılda yaklaşık 
55 milyon litreye çıkarılması ve 2026 yılına 

kadar da yaklaşık 550 milyon litre üretim 
hedefleniyor. Porche, ilk alıcısı olacağı ye-
şil yakıtı öncelikli olarak yarış pistlerinde 
ve araç denemelerinde, ileriye dönük ola-
rak da seri üretim spor arabalarda kullan-
mayı planlıyor. Projenin Siemens Energy ve 
Porsche dışındaki diğer ortakları enerji şir-
keti AME, Şili petrol şirketi ENAP ve İtalyan 
enerji şirketi Enel’dir. 

YENİLENEBİLİR ENERJİ DÜNYANIN 
HER YERİNDE YENİ TEDARİK 
ZİNCİRLERİ OLUŞTURACAK

“Haru Oni” projesini hayata geçirirken, Al-
manya’nın ulusal hidrojen stratejisinin bir 
parçası olarak Enerji ve Ekonomi Bakanlı-
ğı’ndan 8 milyon Euro değerinde hibe ala-
caklarını ifade eden Siemens Energy CE-
O’su Christian Bruch “Yenilenebilir enerji 
artık sadece ihtiyaç duyulduğu yerde de-
ğil, rüzgar ve güneş gibi doğal kaynakların 
mevcut olduğu yerlerde üretilecek. Bu da 
yenilenebilir enerjiyi bir bölgeden diğerine 
taşımak için dünyanın her yerinde yeni te-
darik zincirlerinin oluşturulmasını sağla-
yacak. Hidrojen, enerjinin depolanması ve 
taşınmasında her geçen gün daha önemli 
bir yere sahip oluyor. Bu kapsamda Alman-
ya Hükümeti’nin yeşil enerjiden faydalan-
mak için bu projeye verdiği destek bizim 
için çok değerli” dedi.

Elektromobilitenin Porsche’nin en önemli 
önceliği olduğunun altını çizen Porsche CE-

O’su Oliver Blume, “Dünyanın sürdürülebilir 
enerji açısından zengin bölgelerinde üreti-
len e-yakıtlar, elektromobiliteye katkısının 
yanında karbondan arındırma açısından 
da büyük önem teşkil ediyor. İçten yanma-
lı motorlarda, plug-in hibritlerde ve dolum 
istasyonları ağında kullanılabilen e-yakıt-
lar iklimi korumaya büyük katkıda bulu-
nuyor. Yüksek performanslı, verimli mo-
torların üreticisi olarak sahip olduğumuz 
teknik uzmanlığımızı, geleceğin alternatif 
ve iklime duyarlı yakıtlarının geliştirilmesi 
için kullanmaktan büyük mutluluk duyuyo-
ruz” şeklinde konuştu.

Almanya Enerji ve Ekonomi Bakanı Peter 
Altmaier ise bugüne kadar sadece labora-
tuvarlarda geliştirilen bu inovasyonun Al-
man uzmanlığı sayesinde dünyada ilk kez 
entegre, ticari bir tesiste uygulanacak olma-
sından gurur duyduğunu belirterek, “Hidro-
jen her sektörün enerji dönüşümünü başa-
rılı bir şekilde gerçekleştirmek için ihtiyaç 
duyduğu, kilit bir bileşen. Biz de oluşturdu-
ğumuz Ulusal Hidrojen Stratejisi ile hidro-
jenin iklim, enerji ve ekonomi politikala-
rı için sunduğu fırsatlardan yararlanmayı 
hedefliyoruz. Ulusal talebimizi karşılarken 
kurduğumuz uluslararası ölçekteki ortak-
lıklar bizim için çok değerli. Bu kapsamda, 
Siemens Energy ve Porsche’nin, yeşil hid-
rojen ve yan ürünleri için farklı ülkelerde 
üretim kapasitelerini geliştirdiğini görmek-
ten memnuniyet duyuyorum” dedi.
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DİJİTALLEŞME ÜRETİMİN KORUYUCU KALKANI OLDU

INFLUENCER 
PAZARLAMA 

KAMPANYALARI 
ARTIYOR

EKİN X SPOTTER İLE TRAFİK 
YÖNETİMİ 10 KAT DAHA 

KAPSAMLI OLACAK

DOSYA | DİJİTAL TEKNOLOJİ

2020 yılının neredeyse tümünü etkile-
yen pandemiyle birlikte çalışma ve eğitim 
hayatıyla tüketici alışkanlıklarının değiş-
mesi gibi üretimin her katmanı da dijital-
leşmeden etkileniyor. Bu dönemde, tüm 
sanayicilerin en önemli gündem maddesi 
faaliyetlerine devam etmek, ekonomiye ve 
istihdama katkıyı sürdürmek oldu. Üretim 
operasyonlarının dijital araçlarla yönetil-
mesi konusunda yazılım ve donanım çö-
zümleri üreten 22 yıllık bir teknoloji şirke-
ti olan Doruk, akıllı üretim yönetim sistemi 
ProManage ile üreticilere dijital dönüşüm 

mentorluğu yapıyor. Yeni normalde sana-
yicilerin global arenada çok daha güçlü bir 
şekilde söz sahibi olabilmeleri için hız kes-
meden çalıştıklarını söyleyen Doruk Yöne-
tim Kurulu Üyesi Aylin Tülay Özden, gerek 
büyük çaplı sanayicilerin gerekse Türki-
ye’deki toplam girişimlerin yaklaşık yüzde 
99’unu oluşturan KOBİ’lerin çağın gerekli-
liklerini yerine getirmeleri, global pazarlar-
da daha rekabetçi olabilmeleri ve sürdürü-
lebilir büyüyebilmeleri için tek yolun üretim 
ve yönetim sistemlerini dijitalleştirmekten 
geçtiğini vurguladı.

Ekin Smart City Solutions, ürün ai-
lesine şehirlerin ve şehir insanlarının 
daha akıllı ve kaliteli bir yaşam sürme-
sine katkı sağlayacak yeni ürünü Ekin 
X Spotter’ı ekliyor. Yapay zeka taban-
lı teknolojisiyle şehirlerde park, trafik 
yönetimi ve güvenliği akıllı hale getir-
mek için tasarlanan Ekin X Spotter, 4K 

motorlu zoom destekli video taban-
lı plaka tanıma sistemi ve derin öğ-
renme ile geliştirilen yüz tanıma tek-
nolojisi ile öne çıkıyor. Ekin X Spotter, 
Traffic ve Face versiyonlarıyla trafik 
yönetimi ve yüz tanıma fonksiyonla-
rına özel iki ayrı ürün olarak kullanı-
ma sunulacak. 

İnteraktif Reklamcılık Derneği (IAB) 
influencer pazarlaması özelinde sek-
tör genelini anlamak amacıyla yaptığı 
Influencer Pazarlaması Anketi’nin so-
nuçlarını açıkladı. Ankete; 58 Reklam 
Ajansı, 16 Influencer Pazarlama Ajan-
sı ve 69 Reklamveren katılım gösterdi. 
Katılımcılar, 2020 yılında Influencer Pa-
zarlama Stratejisi en beğenilen marka 
olarak Trendyol’u seçti. Ankete katılan 
reklamverenlerin yüzde 91’i çalıştıkları 
markaların 2021 yılında, influencer pa-
zarlama kampanyalarına ayıracağı büt-
çenin artacağını öngördü. 

Doruk Yönetim Kurulu Üyesi Aylin Tülay Özden
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VERTİV, VERİ MERKEZİ SOĞUTMA 
PAZARININ GLOBAL LİDERİ 

“İŞLETMELER DİJİTAL GÜVENLİK 
STRATEJİLERİNİ BELİRLEMELİ”

Tescilli tek yerli ve milli güvenlik modü-
lü ile özelleştirilebilir algoritmalar ve yapay 
zekâ teknolojisinin yanı sıra akılcıl yerli gü-
venlik tasarım fikriyle inovatif ürünler ge-
liştiren Procenne’nin CEO’su Resul Yeşil-
yurt, siber güvenlik konusunun artık her 
ölçekteki kuruluş ve çalışanlar için hayati 
bir ihtiyaca dönüştüğünü söyleyerek, “Özel-
likle içinde bulunduğumuz dönem gibi kri-
tik zamanlarda uzaktan erişimle çalışanla-
rın sayısında ciddi oranda artış yaşanıyor. 
Bundan sonra yeni normalin daha fazla in-

san için uzaktan çalışma olacağını düşünü-
yoruz. Bu durum, beraberinde siber güven-
lik sorunlarını da giderek artıracak. Kurum 
dışından bilgilere ulaşmak, uzaktan erişim 
teknolojisinin doğası gereği kurum içinden 
bilgilere ulaşmaktan daha fazla güvenlik ris-
ki oluşturuyor. İşletme dışında çalışmanın 
daha fazla yoğunlaşacağı gelecek dönem-
de de dijital güvenlik çözümlerinin kurum 
ve kuruluşlar açısından gittikçe daha çok 
önem kazanan bir zorunluluk olduğunu dü-
şünüyoruz” dedi.

Küresel bir kritik dijital altyapı ve sürekli-
lik çözümleri sağlayıcısı olan Vertiv, teknoloji 
analisti şirketi Omdia tarafından veri mer-
kezi soğutmasında en büyük küresel teda-
rikçi olarak derecelendirildi. Omdia tarafın-
dan yeni yayınlanan araştırma, Doğrudan 
Genleşme (DX), Soğutulmuş Su ve Evapo-
ratif Soğutma gibi yerleşik ısı atımı tekno-
lojilerinin pazardaki güçlü varlığını sürdü-
rürken aynı zamanda daha sürdürülebilir 
hale geldiğini vurguluyor. Veri merkezi ope-
ratörleri, verimliliği daha fazla artırmanın 
ve giderek daha fazla enerji tüketen hesap-
lamalarla başa çıkmanın yollarını aradık-
ça, sıvı soğutma türleri gibi yeni teknoloji-
lerin büyüyeceği tahmin ediliyor. 

Procenne CEO’su Resul Yeşilyurt, üreticiler başta olmak 
üzere tüm işletmelerin dijital güvenlik alanına yatırım 
yapmaları gerektiğini söyleyerek, “İşletmelerin dijital 
dönüşümlerini gerçekleştirirken yol haritalarının ilk 
maddesine dijital güvenlik stratejilerini belirleme 
konusunu almaları gerekiyor” dedi.

lerin büyüyeceği tahmin ediliyor. 

“İŞLETMELER DİJİTAL GÜVENLİK 

ve giderek daha fazla enerji tüketen hesap-
lamalarla başa çıkmanın yollarını aradık-
ça, sıvı soğutma türleri gibi yeni teknoloji-
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Çin Halk Cumhuriyeti Devlet Baş-
kanı Xi Jinping, ülkesinde henüz 
devlet başkanı olmadan kısa bir za-
man önce Başkan Yardımcısı sıfa-
tıyla ABD, İrlanda ve Türkiye’yi kap-
sayan turu çerçevesinde 22 Şubat 
2012 tarihinde ülkemize ilk resmi zi-
yareti kapsamında İstanbul’da ger-
çekleştirilen Türkiye-Çin Halk Cum-
huriyeti Ekonomi ve Ticari İşbirliği 
Forumu’na katıldım.

TC Dışişleri Bakanlığı açıklama-
sında Türkiye-Çin Halk Cumhuriyeti 
ilişkilerinin, son dönemde karşılık-
lı üst düzey ziyaretlerle ivme kazan-
dığı ve 2010 yılında “stratejik işbirli-
ği” seviyesine yükseltildiğine dikkat 
çekilirken 2011 yılı iki ülke arasın-
da diplomatik ilişkilerin tesisinin 40. 
yıldönümü olarak kutlanmış, 2012 
ile 2013 yılları ise sırasıyla “Türki-
ye’de Çin Yılı” ve “Çin’de Türkiye Yılı” 
olarak ilan edilmiştir.

2012 yılının sonunda 18. Parti 
kongresinde dördüncü nesil liderli-
ği temsil eden Hu Jintao yerini be-
şinci nesil liderliği temsil edecek 
olan Xi Jinping’e bıraktı. Ardından 
da 2013 yılında devlet başkanı ola-
rak görevine başladı. Başkanlığının 
ilk yılında Xi Jinping’in 2013’te ilan 
ettiği Yeni İpek Yolu inisiyatifi “Tek 
Kuşak Tek Yol” projesi kapsamın-
da Çin’in Xi’an kentinden çıkan ve 
Avrupa’ya giden ilk yük treni Kaza-
kistan, Azerbaycan Bakü, Gürcis-
tan Tiflis ardından Ahılkelek, Kars, 
Erzurum, Erzincan, Sivas, Kayse-
ri, Kırıkkale, Ankara, Eskişehir, Ko-
caeli üzerinden 7 Kasım 2019 tari-
hinde Asya’dan Avrupa’ya kesintisiz 
giden ilk yük treni CHINA Railway 
Express Chang’an, iki parça halinde 
Marmaray Ayrılık Çeşmesi istasyo-
nundan geçiş yaptı. Demir İpek Yolu 
üzerinden Marmaray Tüp Geçidi’ni 

de kullanarak İstanbul’da Üsküdar, 
Sirkeci, Yenikapı ve Kazlıçeşme du-
raklarını geçerek Zeytinburnu ve 
Kapıkule’den (Edirne) çıkış yapa-
rak, Bulgaristan üzerinden Sırbis-
tan, Macaristan ve Slovakya’yı ge-
çerek Prag’a yolculuğuna devam 
etti. Chang’an yük treninin uzunlu-
ğu ve ağırlığı nedeniyle Marmaray 
geçişinde bir sorun olmaması için 
iki parça halinde tünelden geçerek, 
Kapıkule’de yeniden tek parça ola-
rak yoluna devam etti. 

Çin’den kalkıp 60’dan fazla ülke 
ve Türkiye’den de geçerek Avru-
pa’ya “Yeni İpek yolu güzergahın-
dan” ulaşan ticari tren 6 Kasım 
2019’da Ankara’ya ulaştığında dev-
let töreni ile karşılanmıştı. T.C. Ulaş-
tırma ve Altyapı Bakanı Cahit Tur-
han ise garda konuşması sırasında, 
“Yolculuğuna Çin’in Xi’an şehrinden 
başlayan ve 42 TIR’a eş değer elekt-

ronik ürün yükü taşıyan China Ra-
ilway Ekspress’in toplam uzunluğu 
820 metre. Tren, 42 adet kontey-
ner yüklü vagonla, 2 kıta, 10 ülke, 2 
denizi aşarak 11 bin 483 kilometre-
lik yolu 12 günde kat edecek. Asya 
ile Avrupa arasındaki 21 trilyon do-
larlık ticaret hacmini dikkate aldı-
ğımızda, meselenin önemi kolaylık-
la anlaşılacaktır” dedi.

‘Tek Kuşak Tek Yol’ insiyatifi çer-
çevesinde Bakü-Tiflis-Kars (BTK) 
tren hattı ile 23 Haziran 2020’de Çin 
Kazakistan sınırında bulunan Khor-
gos’dan (Altınkol) kalkan ham mad-
de ve ara mamul yüklü China Ra-
ilway Ekspress, 12 gün gibi kısa bir 
sürede Köseköy’e vardı. Türk üre-
ticiler tarafından ithal edilen ham 
madde ve ara mamul konteynerle-
rini bıraktıktan sonra Marmaray 
tüp geçişini kullanarak China Ra-
ilway Ekspress, ardından İtalya ve 
Polonya’ya gitti. China Railway Eks-
press, Avrupa ve Türkiye’den ihra-
cat konteynerlerini alarak tekrar 
Orta Asya ve Çin’e yol alacak.

4 Aralık 2020’de ise; Türkiye’den 
Çin’e gidecek ilk ihracat trenini T.C. 
Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Adil 
Karaismailoğlu törenle uğurladı. 
Marmaray’dan geçerek Bakü-Tif-
lis-Kars demiryolu hattı ve Hazar 
Geçişli Doğu-Batı Orta Koridor üze-
rinden Çin’e ulaşacak. 42 kontey-
ner içerisinde beyaz eşya taşınan 
trenin uğurlama töreni Marmaray 
Kazlıçeşme İstasyonunda yapıldı. 
Törende konuşan Bakan Karaisma-
iloğlu, “Trenimiz, 8693 kilometre yol 
alıp, 2 kıta, 2 deniz ve 5 ülke geçerek 
12 günde yükünü Çin’e ulaştıracak-
tır. Trenimizin yola çıktığı Çerkez-
köy’den çaldığı ilk düdük, ülkemiz 
adına yeni bir dönemin habercisi-
dir.  30 Ekim 2017’de faaliyetleri-

TEK KUŞAK, TEK YOL PROJESİ VE YENİ İPEK YOLU

Tek Kuşak Tek Yol projesi iki ayak üzerinden şekilleniyor. 68 
ülke, 4,4 milyarlık nüfus (dünya nüfusunun yaklaşık yüzde 60’ı) 
ve küresel milli hasılanın yüzde 40’ını kapsıyor.
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ne başlayan bu hat, Asya ve Avrupa 
arasında demiryolu yük taşımacılı-
ğı alanında yeni bir çağ başlatmıştır. 
Demir İpekyolu’nun Çin’den Avru-
pa’ya uzanan orta koridor üzerin-
den yapılmasına yönelik yürütü-
len çalışmalar sonucunda, 2019 yılı 
Kasım ayında ilk blok tren Marma-
ray’dan geçerek Çekya’nın başkenti 
Prag’a ulaşmıştı. Çin-Avrupa korido-
ru boyunca tüm ülkelerde yaşanan 
pandemi (Koronavirüs Covid-19 kü-
resel salgını) sürecinin zorluklarına 
rağmen 450 konteynerin taşınma-
sı planlandığı şekilde gerçekleşmiş-
ti. Hiç şüphesiz demiryolu ülkelerin 
ilerlemesinin ve kalkınmasının en 
önemli göstergelerinden biridir. Biz 
de bu bilinçle hareket ediyor, büyük 
bir gayretle çalışmalarımızı sürdü-
rüyoruz” dedi.

Çin Halk Cumhuriyeti Devlet Baş-
kanı Xi Jinping 2013 yılında; Tek Ku-
şak Tek Yol girişimini tanıtırken “Bu 
herkesin kazançlı çıkacağı bir pro-
jedir. Siz de yerinizi alın beraber kal-
kınalım” dedi. Çin Dışişleri Bakan-
lığı’na göre proje Afrika, Asya ve 
Avrupa arasında var olan bağların 
kültürel ve tarihsel mirasının 21’inci 
yüzyıl dinamikleri uyarınca, barış ve 
işbirliği içerisinde yeniden güçlendi-
rilmesini temel alıyor. Proje iki ayak 
üzerinden şekilleniyor; 68 ülke, 4,4 
milyarlık nüfus (dünya nüfusunun 
yaklaşık yüzde 60’ı) ve küresel milli 
hasılanın yüzde 40’ını kapsıyor.

Tek Kuşak Tek Yol projesinin ilk 
zirvesi 14-15 Mayıs 2017 tarihlerin-
de Çin’in başkenti Pekin’de yapılmış-
tı. Toplantıya T.C. Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan da katılmıştı. 
Çin’in trilyon dolarlık Yeni İpek Yolu 
diye nitelenen Tek Kuşak Tek Yol 
projesinde 2. Uluslararası İşbirliği 
Forumu ise 25-27 Nisan 2019 tarih-

lerinde yine Pekin’de yapıldı. İki gün 
süren toplantıya yaklaşık 100 ülke-
den devlet ve hükümet başkanları 
ile bakanlar katıldı. Kuşak ve Yol fo-
rumunda, Rusya lideri Vladimir Pu-
tin, Pakistan Başbakanı İmran Han, 
Malezya Başbakanı Mahathir Mu-
hammed ve İtalya Başbakanı Gi-
useppe Conte gibi isimler yer aldı. 
Türkiye’yi ise T.C. Ulaştırma ve Alt-
yapı Bakanı Cahit Turhal temsil et-
mişti. ABD ise Pekin’e temsilci gön-
dermemişti. 

İtalya Başbakanı Giuseppe Con-
te, Çin Devlet Başkanı Xi Jinping’in 
22-24 Mart 2019 tarihleri arasında 
ülkesini ziyareti sırasında bir dizi 
anlaşmalar imzalayabileceklerini 
söylemişti.

2019’un Mart ayında, Çin dev-
let başkanı Xi Jinping ile “Yeni İpek 
Yolu” için mutabakat muhtırası im-
zalayan ilk G-7 ülkesi olan İtalya’nın 
Başbakanı Guiseppe Conte’nin Pe-
kin’e gelmesi dikkat çekmiş; İtal-
ya, imza sonrası ABD ve bazı Avru-
palı ülkelerden sert tepkiye maruz 
kalmıştı. İtalya’yı uyararak Kuşak 
ve Yol’u gösteriş projesi olarak ta-
nımlayan ABD Beyaz Saray Ulusal 
Güvenlik Danışmanı John Bolton’ın 
Sözcüsü Garrett Marquis, sosyal 

medya hesabından yaptığı bir açık-
lamada, “İtalya büyük bir küresel 
ekonomi ve mükemmel bir yatırım 
merkezi. İtalyan hükümetinin Çin’in 
gösteriş projesine meşruiyet ka-
zandırmasına gerek yok” ifadeleri-
ni kullanmıştı.

Almanya Dışişleri Bakanı Heiko 
Maas ise, Welt am Sonntag gazete-
sine yaptığı bir açıklamada, “Bazı ül-
keler Çin ile akıllıca işler yaptıkları-
nı düşünebilir ama bir gün bağımlı 
olduklarını fark ederek şaşıracak-
lar” demişti.

Değinilen coğrafi harita uyarın-
ca, demiryolları, karayolları, enerji 
nakil hatları, devasa inşaat projele-
ri ve yeni limanların yapılması plan-
lanıyor. Trilyon dolarlık yeni ve ilave 
alt ve üst yapı yatırımlarıyla asrın 
en büyük kıtalararası ticaret proje-
si. Çin’i Avrupa’yla birleştirecek Tek 
Kuşak-Tek Yol ve Yeni İpek Yolu pro-
jelerinin virüsten olumsuz etkilene-
ceği öngörülüyor. Çin’den Londra’ya 
kadar kesintisiz taşımacılık hattın-
da yük ve yolcu trenlerinin yolu bek-
lenirken Covid-19 salgını yüzünden 
ciddi etkilenerek, tahminim şimdilik 
“bekle ve gör” dönemine girildi. İngil-
tere, 31 Ocak 2020 tarihinde Avru-
pa Birliği’nden tamamen ayrılmıştı. 

China Railway 
Express, Marmaray’ı 
kullanarak Avrupa’ya 
geçen ilk tren oldu. 
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